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Še pomnite, planinci?
Kucelj, Čaven, Golaki – simboli moči in 

svobode, simboli ajdovskih planincev. Vsa 
tri pobočja varujejo dolino kot mogočni 
braniki; so hrepenenje Dolincev, tudi vseh 
tistih, ki so morali v preteklosti po svetu za 
kruhom. »O, da bi mi bilo dano še enkrat 
uzreti ta ljuba pobočja!« so sporočala mno-
ga pisma iz tujine.

Prvi pogledi ob rojstvu dne so bili name-
njeni našim vrhovom in njihovim pobo-
čjem. Občudovali smo jih. Po njih smo do-
ločali mraz in toploto, jasnino ali nevihto. 
Trije vrhovi, stražniki nad dolino, so tesno 
povezani z nami. Neka notranja sila nas 
vabi in žene na njihove vrhove. Že otroci, 
mladinci in ljudje v zrelih letih so se podali 
proti njihovim vrhovom, organizirano ali 
spontano.

Še preden so dogoreli prvomajski kreso-
vi, smo se, leto za letom, zbirali sredi vasi. 
Kdor je zmogel toliko moči, se je odpravil 
na pot. Nihče nas ni vabil, nihče nas ni silil, 
morali smo na pohod, morali smo za pra-
znik na Čaven. Težko razumna velika lju-
bezen nas je vlekla, nam je odpirala in ka-
zala številne steze, ki so nas vodile do vrha. 
Prvi maj ni bil praznik, če nam je zagodlo 
muhasto vreme in smo morali ostati doma. 
Spominjam se, da je bilo malo takih dni, 
kajti vremena se nismo ustrašili. V skupi-
nah in posamezno smo se vzpenjali, obču-
dovali mlado brstje, klepetali in se veselili. 

Na Čavnu, pred kočo, smo se zbirali po-
hodniki iz različnih smeri. Vsak je prinesel 
s seboj svoje dogodivščine, svoje zgodbe in 
svoj smeh. Prvi maj, delavski praznik, je 
moral biti na Čavnu ali v njegovi bližini, v 
družbi prijateljev, znancev, v družbi dobrih 
ljudi. Nihče ni želel manjkati! Obledele fo-
tografije še danes pričajo, kako smo z od-
prtimi rokami, dušo in s srcem sprejemali, 
kar nam je nudila narava, ki se je prebujala 
v tistih dneh in napovedovala novo življe-
nje, lepše, prijaznejše.

Ko se bo čas rešil spon virusa, jo bomo 
družno mahnili na naš Čaven, na praznik 
in na navaden dan. Odprla se bodo vrata in 
okna koče Antona Bavčerja, zapela bo har-
monika in noga bo poskočila. Verujmo.

Irena Šinkovec 

Neposredni prenos prazničnega dogodka bo 
potekal 5. maja 2021 v dveh delih: 

ob 17. uri bo sprejem Slovenske bakle za 
olimpijske igre Tokio 2020, ki jo bodo po 
Ajdovščini ponesli domači športniki, ob 18. 
uri pa se bo pričela slavnostna seja ob prazniku 
občine Ajdovščina s podelitvijo najvišjih 
občinskih nagrad.

Prireditev boste lahko spremljali preko 
spletne strani Občine Ajdovščina, YouTube 
kanala in Facebook profila Občine Ajdovščina 
ali preko televizije na GO TV kanalu.

Praznovali bomo s sliko na daljavo, povezani 
v prazničnem duhu, ki ga izžareva 
peti maj, paznik občine Ajdovščina.

Vabljeni k spremljanju! 

Spoštovane občanke in občani, vabljeni k ogledu neposrednega prenosa proslave ob 5. maju, prazniku 
občine Ajdovščina. 

Prvi letošnji praznični mlaj za 1. maj 
prvič v Malih Žabljah

V Malih Žabljah so pohiteli s postavljanjem prazničnega mlaja, na katerem ponosno vihra slovenska 
zastava - v čast prazniku dela in v veselju ob vedno bolj povezani skupnosti. 

Mlaj stoji tik ob novi ograji okoli za sedaj še 
travnatega igrišča – krajevna skupnost si želi ta 
kos zemlje nameniti druženju in ga urediti. Tako 
so v aprilu krajani udarniško postavili ograjo, 
da bo igrišče varno in žoga ne bo uhajala na 
cesto. Po zaključku pa so dobro opravljeno delo 
proslavili še s postavitvijo prazničnega mlaja. 
Pogonski stroj družabnega življenja v kraju je 
pred letom dni ustanovljeno Športno kulturno 
turistično društvo Male Žablje, ki ima celo 
svojo zastavo, z motivom oboka maložabeljske 
kapelice. Motiv je narisal slikar Brane Jazbar, po 
rodu iz Malih Žabelj, kjer ima urejen tudi atelje. 

Da so krajani povezani v sožitju, pripovedujejo 
lepo urejeni in s cvetjem zasajeni javni kotički na 
sprehodu skozi kraj. Ob letošnjem prazniku dela 
pa so prvič v zgodovini kraja postavili mlaj. »Da 
bi združili vas, staro in mlado, da bi se povezali 
med prazniki,« je poudaril Matjaž Brataševec, 
predsednik Krajevne skupnosti Vipavski Križ, 
kamor spadajo Male Žablje.  Živel 1. maj! 
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Nov tovornjak v garaži 
Regijskega skladišča CZ 

Uprava RS za zaščito in reševanje, izpostava Nova Gorica, je v upravljanje prevzela večnamen-
ski tovornjak, ki bo prvenstveno služil prevozu opreme za prečrpavanje vode v primeru poplav, 
pa tudi drugim operativnim nalogam regijskega štaba Civilne zaščite. 

V garaži Regijskega skladišča 
Civilne zaščite v Logističnem 
centru v Ajdovščini je parkiran 
nov tovornjak. Namenjen bo 
prevozu opreme za prečrpavanje 
vode v primeru poplav, tudi 
v mednarodnih reševalnih 
intervencijah. V Sloveniji se 
namreč ustanavljajo enote za 

prečrpavanje vode, z visoko 
zmogljivimi črpalkami, ki 
bodo lahko pomagali tudi 
na intervencijah v tujini. 
Ena takih enot se ustanavlja 
tudi v naši regiji. Šteje 9 
pripadnikov, eden je Ajdovec, 
ki bodo v kratkem opravili vsa 
potrebna usposabljanja, tudi za 

mednarodno delovanje. 
Tovornjak znamke Iveco 

Eurocargo bo prioritetno služil 
prevozu opreme za prečrpavanje 
– velike muljne črpalke, ki 
prečrpa 15 kubičnih metrov 
vode na minuto, cevi in ostale 
pripadajoče opreme. Opremo so 
reševalci doslej vozili z manjšim 
kamionom, torej »po delih« in so 
jo na kraju intervencije sestavili. 
Novo vozilo pa je dovolj veliko, 
da je nanj mogoče naložiti 
črpalko, cevi in vso ostalo 
potrebno opremo hkrati. To pa 
pomeni ogromen prihranek časa 
pri prihodu na kraj dogodka in 
posredovanju samem. Hkrati 
s tovornjakom je prispela tudi 
osebna oprema za celotno ekipo, 
v kratkem pa pričakujejo še 
eno vozilo, namenjeno vleki 
črpalke. Vozila za te namene je 
financirala država, osebna in 
druga oprema pa je poravnana iz 
namenskih sredstev Mehanizma 
EU na področju civilne zaščite. 

Varno v pomlad
Država je v odpiranju, naša regija pa že v rumeni fazi. Če 

želimo ohraniti sproščenost in napredovati do zelene, pa bomo 
morali biti previdni! Zaščita je enostavna – v zaprtih prostorih 
uporabljajmo zaščitne maske, razkužujmo roke in zračimo. Na 
prostem smo lahko bolj sproščeni, kadar smo sami ali v svojem 
mehurčku, ob srečevanju z drugimi se velja držati na distanci, če 
pa gre za večjo množico ljudi (čakalne vrste in podobno), pa se 
ob distanci vseeno zaščitimo še z masko. 

Testiranja, cepljenje, razkužila
Testiranja in cepljenje, ki ju organizira Zdravstveni dom 

Ajdovščina, potekata po urnikih in navodilih, ki jih sproti 
ažurirajo na spletni strani Zdravstvenega doma www.zd-
ajdovscina.si. 

V prostorih Regijskega skladišča Civilne zaščite v Logističnem 
centru Ajdovščina pa je še vedno na voljo brezplačno razkužilo 
– prevzeti ga je mogoče ob sredah, med 10. in 13. uro, prinesite 
lastno embalažo! 

Varno v prometu in med prazniki  
Še posebej pazite nase v prazničnih dneh, ki prihajajo. 

Svetujemo vam, da se izogibate priljubljenih pohodnih in drugih 
rekreativnih zbirnih točk. Vipavska dolina na srečo ponuja 
obilo raznolikih možnosti za kakovostno preživljanje časa v 
naravi. Pri vseh tovrstnih aktivnostih ne pozabite na primerno 
opremo, predvsem obuvalo, in ocenite svojo pripravljenost, če 
se odpravljate na daljši izlet ali aktivnejšo rekreacijo. Dnevi 
so vse toplejši, zato naj bo obvezna oprema v nahrbtniku tudi 
steklenica vode. 

Previdnost pa bo na mestu tudi pri vseh udeležencih v prometu. 
S sprostitvijo prometa prek regij je na cestah več avtomobilov 
in tovornjakov. S pomladjo pa se napolnijo še s kolesarji in 
motoristi, ki so komaj čakali na svojo sezono in se še privajajo 
na običajen prometni tempo. Vsak udeleženec naj poskrbi, da se 
bo varno in strpno vključeval v promet in spoštoval pravila. 

Škoda je velika
Hud mraz je v tednu po veliki noči opustošil kmetijski pridelek. Za natančne ocene je še vedno 

prezgodaj, čas bo še pokazal svoje. Je pa Občina Ajdovščina že v kontaktu s Kmetijsko gozdar-
skim zavodom Nova Gorica, ki bo pripravil preliminarne ocene. Prav tako je s predlogom pozva-
la ostale občine v regiji k enotnemu ukrepanju. Pomoč pa je obljubil tudi predsednik Vlade RS. 

Za razliko od običajnih 
spomladanskih pozeb, ki 
zajamejo ožja območja, je 
mraz v dneh po veliki noči 
pustošil po vsej državi, tudi v 
naši občini se je zalezel v vse 
kotičke, tako po dolinskem 
dnu, kot po Vipavskih gričih. 
Po prvih ogledih so bile ocene 
katastrofalne, po nekaj tednih pa 
kaže, da marelic letos zagotovo 
ne bo, slabo kaže breskvam in 
kakiju, problematičen je tudi 
pridelek zelenjave in drugih 

spomladanskih posevkov, 
medtem ko pri češnjah in trtah 
ni vse tako črno. Prav tako je 
preliminarna ocena odvisna 
od lege – bolj izpostavljene in 
višje so jo odnesle bistveno 
slabše. Ocenjevanje škode pa 
je dolgotrajni postopek, tako 
da bo za končne ocene treba še 
počakati.  

Vendar pa na Kmetijsko 
svetovalni službi pristavljajo, 
da je pomemben tudi razmislek 
za naprej. Škode, povzročene 

s strani narave, se v zadnjih 
letih pojavljajo precej pogosto, 
torej bo tako tudi v prihodnje. 
Zato bi ob ocenjevanju škode 
veljalo predvsem razmisliti o 
preventivi – morebiti oroševanju 
(čeprav pri tako hudem mrazu 
to nebi bistveno pomagalo) ali 
ogrevanju pridelka in drugih 
načinih zaščite, pa tudi o neki 
vzajemni in solidarnostni 
obliki zavarovanja kmetijskih 
pridelkov. 

Vsak cvet šteje! 
Tudi vi pogrešate vijolične slapove cvetov glicinije, ki običajno 

že zgodaj spomladi tako čudovito okrasijo latnike na dvoriščih? 
Pozeba namreč ni oklestila le kmetijski pridelek, pač pa je veliko 
škode naredila tudi v okrasnih vrtovih in na drugih rastlinah 
v naravi. Čebelarji letos ne bodo nabirali akacijevega medu, saj 
je v večjem delu države zmrzal uničila nežne cvetne brste. Tako 
hude škode na akaciji čebelarji ne pomnijo, pozeba pa je vplivala 
tudi na pašo lipe in kostanja. Hrane za čebele, čmrlje, metulje in 
druge opraševalce primanjkuje. 

Zato bo letos štel prav vsak cvet, ki medi. Iz Kmetijsko gozdar-
ske zbornice ob tem pozivajo k nekoliko poznejši košnji zelenic, 
predvsem takih, od katerih ni odvisna krma živali (parki, zele-
nice …). Po takšnih travnikih raste veliko regratovih cvetov, ki 
so odlična paša za opraševalce, hkrati pa na ne bo prav nobene 
škode, če bo pokošen 14 dni kasneje kot običajno.  
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Praznični maj
Spoštovane občanke, spoštovani občani,

pred nami je praznični vikend, ki prinaša uverturo v praznični 
maj. Prav v maju namreč 
praznuje občina Ajdovščina, s 
spominom na 5. maj 1945, ko se 
je v Ajdovščini odvil pomemben 
dogodek – ustanovitev prve 
slovenske povojne vlade. Naj 
nas spomin na zmagoslavni 
trenutek bodri tudi v časih, 
ko nam je praznovanje v 
živo onemogočeno. V duhu 
brezčasja praznika, ki je 
pomembno zaznamoval našo 
zgodovino, praznujmo z 
zanosom in ponosom, da živimo v občini, na katero smo lahko 
upravičeno ponosni. 

Še pred našim občinskim praznikom pa bomo poseben poklon 
posvetili tudi prazniku dela. Prvega maja ne smemo jemati zgolj 
kot spomin na nekdanje boje za delavske pravice. Te bi morale 
biti že same po sebi prvinske, samoumevne, obenem tudi 
spoštovane. Izročilo prvega maja v ospredje postavlja delo kot 
vrednoto, ki korenito zaznamuje ves naš obstoj, našo skupnost, 
državo, posameznika, našo eksistenco. Odgovoren in spoštljiv 
odnos do vsakega, ki z delom bogati našo skupnost, mora biti naše 
vodilo sleherni dan. Tudi v sedanjem času velikih in nenehnih 
sprememb se trudimo, da je delo vrednota, ki slehernemu 
posamezniku omogoča dostojno, človeka vredno življenje. Časi 
so resda drugačni, razmere se hitro spreminjajo, toda izvirnega 
izročila prvega maja ne smemo pozabiti, ne smemo ga opuščati. 
Tako kot ne smemo pozabiti na temeljne vrednote slovenskega 
naroda, na pogumne posameznike, ki so v ključnih trenutkih 
stopili na okope in branili svojo domovino, na kar nas je spomnil 
27. april, dan upora proti okupatorju. Naj izročilo praznovanj ne 
izzveni mimo nas, pač pa naj s svojo sporočilnostjo osmisli naš 
danes in pripomore k priložnosti polni prihodnosti. 

Prazniki pa so namenjeni tudi sprostitvi, morda razmisleku 
ali zgolj počitku, zato velja življenja polne majske dni v tej smeri 
tudi izkoristiti.

Tadej Beočanin, župan

Veleposlanik in župan odkrila 
obnovljeno obeležje na Otlici

Občina Ajdovščina spleta z Veleposlaništvom Ruske federacije v Republiki Sloveniji že več let 
tesno prijateljstvo. Njegova ekseleneca, ruski veleposlanik Timur Eyvazov je našo občino obi-
skal v sredo, 14. aprila popoldan in z županom Tadejem Beočaninom na otliškem pokopališču 
odkril obnovljeno spominsko ploščo na grobnici padlim partizanom NOB in ruskim vojakom, 
rdečearmejcem. Spomin na padle pa so z venci počastili tudi na Kovku v Majeriji.

Njegovo ekselenco, ruskega 
veleposlanika Timurja Eyvazova, 
je na naše območje privabilo 
tesno medsebojno sodelovanje 
Občine Ajdovščina in ruskega 
veleposlaništva. Pestra pa je 
tudi zgodovina ruskega naroda 
na naših tleh. Rusi so svoj pečat 
pustili kot neustrašni borci, 
še so živa pričevanja o ruskih 
borcih IX. korpusa na Gori. 
Pomembno pa so zaznamovali 
tudi obdobje v prvi svetovni 
vojni, v kateri so kot vojni 
ujetniki uresničevali vojaške 
strategije. Rusko veleposlaništvo 
si prizadeva, da bi sledi Rusov 
na naših tleh obelodanili s čim 
več spominskimi obeležji, da 
bo zgodovina ostala zapisana 

tudi za prihodnje rodove, je 
v svojem nagovoru izpostavil 
ruski veleposlanik, njegova 
ekselenca Timur Eyvazov. Eno 
izmed obnovljenih spominskih 
obeležij sta na otliškem 
pokopališču odkrila skupaj z 
ajdovskim županom. Obnova 
je plod lepega sodelovanja 
občine in veleposlaništva – 
slednje je prispevalo sredstva za 
obnovo spominskega obeležja, 
občina pa je skupaj s krajevno 
skupnostjo financirala obnovo 
pokopališkega zidu. Spominska 
plošča je posvečena padlim 
ruskim vojakom, rdečermejcem 
in partizanom NOB, ki so na 

območju Gore padli v drugi 
svetovni vojni, je predstavil 
predsednik Zveze združenj 
borcev NOB Ajdovščina - 
Vipava Božo Novak. Župan 
Tadej Beočanin pa je srečanje 
pospremil z besedami: »Naj 
bo spominsko obeležje z 
napisi posameznikov, ki so 
življenje izgubili v vojni, 
simbol prijateljstva ruskega 
in slovenskega naroda – 
simbol skupne težnje po miru, 
sodelovanju in prosperiteti.« 
Spomin na padle so s polaganjem 
vencev počastili tudi na Kovku v 
Majeriji.

Občinski praznik v duhu vrednot olimpizma 
5. maja bomo obeležili občinski praznik, s sliko na daljavo bo prešerno praznično vzdušje doseglo prav vsak kraj, zaselek in ulico naše občine. Popoldanska 

slovesnost bo minila v znamenju vrednot olimpizma. Prav na praznični 5. maj v Ajdovščino prihaja Slovenska bakla, ki bo do začetka olimpijskih iger v Tokiu 
potovala po vseh slovenskih občinah. Baklo bodo nosili ajdovske športnice in športniki, simbolni ogenj združevanja in povezovanja bo gorel tudi med osrednjo 
slovesnostjo ob prazniku. 

Slovenska bakla je promocijski 
projekt Olimpijskega komiteja 
Slovenije, ki želi simbolno po-
vezati vseh 212 slovenskih ob-
čin. Izdelana je iz recikliranega 
jekla v jeklarni SIJ – Slovenska 
industrija jekla v Ravnah na Ko-
roškem, jekleno voljo ji je ob na-
stanku vdihnila naša »jeklena« 

Petra Majdič. Formalen začetek 
njene poti bo 3. maja v Bovcu, ko 
bo Slovenska bakla odtekla svoje 
prve kilometre, svojo pot pa bo 
po 81 dneh, s pričetkom Olim-
pijskih iger Tokio 2020, 23. julija 
letos, zaključila v kraju svojega 
nastanka na Koroškem. 

Vrednote olimpizma ter spo-

ročila solidarnosti, upanja in 
jeklene volje, ki jih prenaša Slo-
venska bakla, bodo navdihova-
le Ajdovščino prav na dan, ko 
občanke in občani praznujemo 
v spomin na ustanovitev prve 
slovenske vlade po drugi vojni v 
Ajdovščini, ki je tako za kratek 
čas postala prestolnica Slovenije. 
Po Ajdovščini bodo baklo nosili 
naše športnice in športniki – od 
najmlajših do tistih, ki so se za-
radi športa že zapisali v zgodo-
vino. Častni gostje dogodka, ki 
ga bo povezoval športni novinar 
Sandi Škvarč, bodo tudi vsi štirje 
ajdovski olimpijci: cestna kole-
sarka Polona Batagelj (London 
2012; Rio 2016), paraolimpijec 
– kolesar in tekač Marko Sever 
(Sydney 2000; Atene 2004), gor-
ski kolesar Primož Štrancar (Sy-
dney 2000), cestni kolesar Alojz 

Bajc (Rim 1960). Zadnja nosilka 
Slovenske bakle v Ajdovščini bo 
smučarka, ki je v minuli sezoni 
presenetila svetovno konkuren-
co in se poteguje za nastop na 
zimskih olimpijskih igrah v Pe-
kingu 2022. Andreja Slokar bo 
nato baklo predala županu Ta-
deju Beočaninu. 

Olimpijski plamen bo s svojim 
simbolnim sporočilom spremljal 
slovesnost ob občinskem prazni-
ku, ki se bo pričela s prazničnim 
govorom župana Tadeja Beoča-
nina. Proslava je priložnost za 
zahvalo vidnim posameznikom 
in ustanovam, ki z različnimi 
dejanji plemenitijo našo sku-
pnost. Letošnji prejemniki naj-
višjih občinskih priznanj ter pri-
znanj župana bodo obelodanjeni 
na županovi tiskovni konferenci 
3. maja. Na slovesnosti pa bodo 

izročena tudi priznanja za lan-
sko leto, ko je slovesnost sovpa-
dla s popolnim zaprtjem države 
zaradi zdravstvene krize. 

Neposredni prenos sprejema 
Slovenske bakle v Ajdovščini, 
ki mu bo sledila slovesnost ob 
prazniku občine Ajdovščina, 
bo potekal prek občinske sple-
tne strani ter socialnih medijev, 
ogledati pa si ga bo mogoče tudi 
na televiziji, na kanalu GO TV – 
5. maja, s pričetkom ob 17. uri. 
Vabljeni k spremljanju! 
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Tretja izvedba Moje pobude 
Na aprilski seji so ajdovski občinski svetniki sprejeli sklep o načinu priprave participativnega 

proračuna v občini Ajdovščina za leti 2021 in 2022. To bo že tretja izvedba Moje pobude v občini 
Ajdovščina, ki uvaja zanimivo novost – oddajanje predlogov in glasovanje preko mobilne apli-
kacije.  

Prvič smo se občanke in obča-
ni občine Ajdovščine o projektih 
participativnega proračuna od-
ločali v nedeljo, 19. junija 2016, 
ter izmed 48 predlogov občanov, 
uvrščenih na glasovanje, izbrali 
31 projektov, ki so bili realizira-
ni v letih 2017 in 2018. Dve leti 
kasneje se je šestim geografsko 
zaokroženim območjem pri-
ključilo še skupino mladih od 
15. do 29. leta. Sedem območij 
je tako ponudilo 56 predlogov, 
občanke in občani pa smo izgla-
sovali 26 projektov, v veliki meri 
izvedenih v letih 2019 in 2020. 
Zbiranje projektnih predlogov 
in glasovanje za tretjo izvedbo 
participativnega proračuna v 
občini Ajdovščina je bilo načr-
tovano za lansko leto, vendar 
zaradi koronavirusnih omejitev 
tega ni bilo mogoče izvesti. Zato 
bomo občanke in občani k po-
sredovanju predlogov projektov 

in nato h glasovanju povabljeni 
v prihodnjih mesecih, v drugi 
polovici leta pa se bo že pričelo z 
izvedbo izglasovanih predlogov. 
Čas je torej za razmislek kako 
z lastnimi idejami oplemenititi 
našo skupnost. 

Tretja Moja pobuda prinaša 
novost – obstoječim sedmim se 
dodaja še osmi paket projektov, 
vezan na podajo predlogov in 
glasovanje preko aplikacije Ob-
čine Ajdovščina. Projekte bomo 
torej občani lahko predlagali 
glede na šest geografsko zao-
kroženih območij, sedmi paket 
projektov bodo predlagali in 
zanje glasovali mladi od 15. do 
vključno 29. leta. Letošnja no-
vost – osmo območje – je vezana 
na mobilno aplikacijo občine Aj-
dovščina, projekte za to skupino 
bomo tako lahko predlagali vsi 
občanke in občani, ne glede na 
starost ali kraj bivanja (geograf-

sko območje), vendar pod po-
gojem, da bodo projektne ideje 
oddane preko mobilne aplikaci-
je, preko katere bo nato potekalo 
tudi glasovanje. Fizično glasova-
nje na voliščih bo za sedem ob-
močij potekalo letos poleti, med-
tem ko bo zbiranje projektov 
in glasovanje za osmo območje 
(torej preko mobilne aplikacije) 
izvedeno prihodnje leto. Na ta 
način se želi občanke in obča-
ne »privaditi« na sodoben način 
sodelovanja, ki bo v prihodnosti 
ponujen kot alternativa. Za ob-
močja od 1 do 7 je v proračunu 
rezerviranih 60.000 evrov za obe 
leti. Za osmo območje (mobilna 
aplikacija) pa je v proračunu za 
leto 2022 rezerviranih še doda-
tnih 60.000 evrov. 

Arhitekturno navdihujoča Ajdovščina

Turbulenca sodobnosti
V prostorih občinske stavbe je potekala predstavitev dela 

arhitekturne delavnice študentov Fakultete za arhitekturo 
Univerze v Ljubljani. 34 študentov je na pobudo Občine 
Ajdovščina v sklopu seminarja, pod mentorstvom dekana 
fakultete, izr. prof. dr. Mateja Blenkuša, s projektom Turbulenca 
sodobnosti iskalo arhitekturno-urbanistične rešitve v mestu. 
Razvilo se je mnogo uporabnih predlogov, ki bodo poleti na 
ogled tudi širši javnosti.

Študentje Fakultete za 
arhitekturo so v sklopu svojih 
rednih študijskih obveznosti 
soustvarjali Urbanistično-

arhitekturni študijski 
projekt: prostorski razvoj 
naselja Ajdovščina. Sprva so 
obravnavali teoretska izhodišča 
v prostoru z vidika vzdržnosti, 
ranljivosti in prilagodljivosti. 
Pozneje so teorijo dograjevali na 
terenu. Študentje so prostorski 
razvoj mesta raziskovali v 
štirih sklopih – narava, bivanje, 
revitalizacija industrijskih 
območij in urbanizem. Podali 
so številne zanimive ideje, kako 
arhitekturno obogatiti naše 
območje. Ajdovščina jih je s 
svojimi raznolikimi danostmi 
navdahnila. Podrobneje so 
preučili območje struge reke 
Hubelj, od izvira do hitre 
ceste z vsemi pripadajočimi 
objekti. Med drugim so denimo 
območje Fužin zasnovali kot 
zdravilišče, sotočje kot področje 
družbenih dejavnosti, v Palah pa 
predlagajo rešitve, ki ohranjajo 
povezavo območja z mestom, 
ob tem pa enovito povezujejo 
vse pripadajoče objekte. V svojo 
študijo so vključevali veliko 
zelenih površin, kar nekaj pa 

je bilo nadvse konkretnih in 
inovativnih predlogov. Med 
Fructalom in Šturskim parkom 
bi postavili lovilce vetra, ki 

imajo več dobrih učinkov, med 
drugim proizvajajo energijo. Na 
področju družbenih dejavnosti 
so v urbano naravno okolje 
umestili galerije na prostem. 
Veliko konkretnih rešitev 
so navedli tudi na področju 
revitalizacije industrijskih 
območij – Tekstine, Fructala, 
Primorja, Lipe – predvsem 
z vidika umestitve novih 
produkcijskih površin.

Njihovo vnemo in dovršeno 
delo je pohvalil tudi župan, 
Tadej Beočanin, ki je izpostavil, 
da so projekti nadvse zanimivi 
– ideje in arhitekturne rešitve 
bomo zagotovo umestili v 
prihodnje načrte, je dejal. 
Poleti bo projekt  podrobneje 
predstavljen tudi širši javnosti 
v obliki razstave, predvidena 
pa je tudi izdaja publikacije. 
Tovrstne arhitekturne delavnice 
so že pred leti spletle številne 
zanimive ideje,  zagotovo je tudi 
ta prinesla arhitekturne rešitve, 
ki jih bo občina Ajdovščina 
uvrstila v načrtovane programe 
urbanistične prenove mesta.  

Pospešena gradnja optičnega 
omrežja

Podjetje GVO d. o. o. se z gradnjo optičnega omrežja trenutno nahaja na območju Gore. Prebi-
valke in prebivalci ste na dom že prejeli osnovne informacije z možnostjo priklopa. Iz podjetja 
sporočajo, da bodo vse interesente, ki še niste izkazali interesa za priklop, naknadno kontakti-
rali. Gradnja optičnega omrežja se bo v tem letu nadaljevala tudi v ostalih naseljih  in bo pred-
vidoma do konca leta zaobšla vse krajevne skupnosti. 

Podjetje GVO d. o. o. je skupaj 
z izvajalcem Optic-Tel d.o.o. za-
čelo z gradnjo optičnega omrežja 
v različnih naseljih v občini Aj-
dovščina. Trenutno dela pote-
kajo na območju Gore, kjer ste 
krajanke in krajani v nabiralni-
ke že prejeli obvestilo.  Sočasno 
z gradnjo optičnega omrežja 
nameravajo ponudniki zgraditi 

tudi hišni priključek, s katerim 
bo interesentom zagotovljena 
sodobna telekomunikacijska 
povezava in visoke hitrosti pre-
nosa podatkov, ki jih omogoča 
najsodobnejše optično omrežje. 
Gradnja je delno sofinancirana 
iz evropskih sredstev, delno pa jo 
bo sofinanciralo podjetje GVO 
d. o. o.

Iz podjetja sporočajo, da bodo 
naknadno kontaktirali vse kra-
janke in krajane, ki ste obvesti-
lo o gradnji optičnega omrežja 
prejeli in še niste izkazali intere-
sa. Ponudniki poudarjajo, da je 
odziv potreben tudi če ne želite 
priključka in dodajajo.  Za doda-
tna vprašanja so na voljo na ele-
ktronskem naslovu: gvo@tele-
kom.si ali na telefonski številki: 
01 234 19 50. 

Na območju občine Ajdovšči-
na se načrtuje do konca tega leta 
z optiko opremiti vsa naselja. Po 
praznikih bo podjetje GVO na-
daljevalo z izgradnjo v dolini. V 
načrtu imajo izgradnjo optike še 
v naslednjih naseljih: Brje, Cesta, 
Lokavec, Planina, Šmarje, Ustje, 
Dolenje in Vrtovin. V nekaterih 
naseljih bosta izgradnjo vodila 
druga ponudnika – Telekom in 
Gratel.  

Koncept ureditve ajdovskih Polic
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Na podlagi 112. in 119. člena Zakona o urejanju prostora (Ur. l. 
RS, št. 61/17, v nadaljevanju: ZUreP-2) in 30. člena Statuta Občine 
Ajdovščina (Ur. l. RS, št. 44/12, 85/15, 8/18 in 38/18) župan Občine 
Ajdovščina s tem

JAVNIM NAZNANILOM  obvešča javnost o javni razgrnitvi 
dopolnjenega osnutka  sprememb in dopolnitev občinskega 

podrobnega prostorskega načrta Ribnik SB III. 

I.
Javno se razgrne:
 Dopolnjen osnutek sprememb in dopolnitev občinskega 

podrobnega prostorskega načrta Ribnik SB II (v nadaljevanju: 
OPPN Ribnik SB II), št. 787/20, ki ga izdelalo podjetje Studio 3, 
Goriška cesta 25, 5270 Ajdovščina;

 Strokovne podlage: Okoljsko poročilo za OPPN Ribnik SB 
II., št. OP_15.21, ki ga je izdelalo podjetje Matrika ZVO d.o.o., Ste-
gne 21 c, 1000 Ljubljana, Hidrološko hidravlični elaborat - Študi-
ja površinskega odtoka za OPPN Ribnik SB II, št. 034/17-102 in 
034/17-102B ter Geološko geomehanski elaborat -Geološko geo-
mehanske raziskave za projekt Ribnik SB II, št. 066/18-101, ki jih je 
izdelalo podjetje CORUS inženirji d. o. o., Žapuže 19, 5270 Ajdo-
vščina.

II.
Gradivo iz prejšnje točke bo javno razgrnjeno od petka 23. 4. 

2021 do vključno petka 28. 5. 2021.
Gradivo bo zaradi ukrepov za preprečitev širjenja bolezni Co-

vid 19 javno razgrnjeno v digitalni obliki na spletni strani Občine 
Ajdovščina (http://www.ajdovscina.si), v zavihku 'Javna naročila, 
objave, razpisi', v rubriki 'Prostorski akti'. Do gradiva je mogoče 
dostopati tudi direktno iz naslovne strani spletnega mesta, levo, 
pod naslovom 'Prostorski akti'. 

Gradivo bo javno razgrnjeno tudi v avli Občine Ajdovščina, Ce-
sta 5. maja 6 a, 5270 Ajdovščina, v poslovnem času občinske upra-
ve in bo javno dostopno v skladu z ukrepi za preprečitev širjenja 
bolezni Covidi19.

III.
Javna obravnava gradiva bo izvedena preko zooma-a v sredo 12. 

5. 2021 ob 16.30. Zainteresirana javnost, ki se želi udeležiti javne 
obravnave, mora do torka 11. 5. 2021 do 14. ure to napovedati na 
elektronski naslov obcina@ajdovscina.si, pri čemer se v rubriki za-
deva navede 'OPPN Ribnik SBII-javna obravnava.

IV.
Z namenom pomoči pri oblikovanju pripomb in razumevanju 

gradiva bo zainteresirani javnosti v petek 7. 5. 2021 in v ponedeljek 
10. 5. 2021 omogočeno postavljanje vprašanj v elektronski obliki, 
na katera bosta pripravljavec in izdelovalec prostorskega izvedbe-
nega akta odgovorila v najkrajšem možnem času. Vprašanja naj 
javnost naslovi na elektronski naslov obcina@ajdovscina.si, pri 
čemer se v rubriki zadeva navede 'OPPN Ribnik SBII-vprašanja'.

Posameznikom, ki ne morejo dostopati do spleta, bomo poja-
snila nudili v času javne razgrnitve preko telefona in sicer ob po-
nedeljkih in sredah od 13. do 15. ure od ponedeljka 3. 5. 2021 do 
vključno petka 28. 5. 2021 na telefonski številki 05 36 59 121.

V.
V okviru javne razgrnitve ima javnost pravico dajati pripombe 

in predloge h gradivu iz prve točke tega naznanila. Pripombe in 
predlogi se lahko dajejo pisno na mestu javne razgrnitve (obrazcu 
za pripombe), lahko se pošljejo na naslov Občina Ajdovščina, Ce-
sta 5. maja 6/a, 5270 Ajdovščina, ali na elektronski naslov obcina@
ajdovscina.si, pri čemer se v rubriki zadeva navede 'OPPN Ribnik 
SBII-pripombe'. Obrazec za pripombe je na voljo na spletni strani 
Občine Ajdovščina in na mestu javne razgrnitve.

Šteje se, da je pri dajanju pripomb in predlogov z navedbo imena 
in priimka ali drugih osebnih podatkov dan pristanek za objavo 
teh podatkov v stališču, ki bo objavljeno na zgoraj navedeni spletni 
strani. Osebe, ki ne želijo, da se v stališču objavijo njihova imena 
in priimki ali drugi osebni podatki, morajo to posebej navesti.

Občina Ajdovščina obvešča javnost, da bo v postopku upošteva-
lo samo pripombe in predloge javnosti, ki bodo čitljive in prejete 
na način in v roku, kot izhaja iz tega javnega naznanila.

VI.
Javno naznanilo se objavi na spletni strani Občine Ajdovščina 

(http://www.ajdovscina.si), na oglasni deski Občine Ajdovščina, 
na oglasni deski Krajevne skupnosti Ajdovščina ter v časopisu La-
tnik (ob izidu).

 Tadej Beočanin, župan 

Po lokalno hrano na mestno 
tržnico

Občina Ajdovščina želi okrepiti ponudbo lokalnih pridelkov in prehrambnih izdelkov mestne 
tržnice. Skozi projekt »Pokrita mestna tržnica Ajdovščina« bo skupaj s partnerji projekta, ponu-
dniki in kupci snovala novo podobo tržnice.

Južni del starega mestnega je-
dra je za Ajdovščino posebnega 
pomena, saj poleg bogate arhe-
ološke dediščine rimske Kastre 
povezuje tudi dediščino podeže-
lja. Na površini med rimskima 
stolpoma z obzidjem, rimskimi 
termami in Trgom 1. slovenske 
vlade, ki je urejena po urbani-
stični zasnovi arhitekta Sveto-
zarja Križaja, se nahaja mestna 
tržnica, namenjena lokalnim 
ponudnikom za prodajo sezon-
skih pridelkov. Tržnica poslu-
je od ponedeljka do petka od 7. 
do 14. ure ter ob sobotah od 7. 
do 13. ure. Enkrat mesečno, na 
drugo soboto v mesecu, pa se na 
Trgu 1. slovenske vlade odvija 
tudi kmečka tržnica. Tržnica Aj-
dovščina je skupaj s preostalimi 
tržnicami Vipavske doline od 
februarja letos tudi prevzemno 
mesto spletne Tržnice na borja-
ču, kjer kupci lahko prevzamejo 
vnaprej naročene pridelke in iz-
delke podeželskih ponudnikov. 

Ponudbo tržnice dopolnjujeta 
tudi vinoteka in vinski bar Fa-
ladur, ki nas nagovarja z bogato 
izbiro vin, piva in drugih doma-
čih izdelkov, vinskimi degustaci-
jami in tradicionalno kulinariko 
Vipavske doline, ter prodajalna 
sadja in zelenjave Šabani, ki jo lo-
kalni prebivalci radi obiskujemo. 
V začetku prihodnjega leta pa bo 
ta prostor pridobil še pokrito tr-
žnico. Del spodnje etaže objekta 
na Lokarjevem drevoredu 10, ki 
je v preteklosti že služil različ-
nim prehrambnim trgovinskim 
dejavnostim, bo namreč preno-

vljen. Namenjen bo srečevanju 
kmetijskih ponudnikov in manj-
ših proizvajalcev prehrambnih 
izdelkov podeželja Vipavske 
doline s kupci tudi v vremensko 
neugodnih razmerah, ponudni-
kom pa bo nudil možnost upo-
rabe hladilne in druge opreme.

Aktivnost prenove objekta se 
bo dopolnjevala s snovanjem 
partnerskega sodelovanja ponu-
dnikov in kupcev ter njihovim 
opolnomočenjem s podjetniški-
mi in trajnostnimi vsebinami. 
Srečanja bodo namenjena raz-
mišljanju o poslovnih priložno-

stih na podeželju v povezavi s 
kratkimi oskrbnimi verigami, 
družbi brez odpadkov (zero wa-
ste), krožnim gospodarstvom, 
okoljskimi omejitvami in pod-
nebnimi spremembami, ki so v 
Vipavski dolini vedno bolj oči-
tne. Skupaj bomo načrtovali pri-
hodnost ranljivejših kmetijskih 
pridelovalcev in inovativnih pro-
izvajalcev okusnih prehramb-
nih izdelkov in ta prizadevanja 
podprli z digitalnim orodjem, ki 
bo omogočil boljši pregled nad 
načrtovano ponudbo. Stremeli 
bomo k dvigu zavedanja o vpli-
vu lokalne hrane na zdravje vseh 

generacij ter izpostavljali pomen 
nakupovalnih navad za ohranja-
nje dediščine podeželja in dviga 
samooskrbe naše Vipavske do-
line. Vključevali bomo mlade, 
starejše, brezposelne in druge, 
ki iščejo nove poslovne ali zapo-
slitvene priložnosti na področju 
oskrbe z lokalno hrano in želijo 
biti del skupnih prizadevanj za 
ponudbo lokalne hrane v mestu.

Projekt »Prenova mestne tr-
žnice Ajdovščina« bo Občina 
Ajdovščina izvajala v sodelova-
nju s Krajevno skupnostjo Ajdo-
vščina ter Turističnim in kultur-

nim društvom Špajza do konca 
aprila 2022. Celotna vrednost 
projekta znaša 203.396,45 evrov, 
od tega je investicija v prenovo 
in opremo objekta ocenjena na 
159.248,25 evrov. Sredstva v vi-
šini 146.279,06 evrov sofinanci-
rata Evropska unija iz Evropske-
ga kmetijskega sklada za razvoj 
podeželja in Republika Slovenija 
v okviru Programa razvoja po-
deželja 2014–2020 / ukrep LEA-
DER / podukrep 19.2.

Če želite biti seznanjeni z do-
gajanjem, nas o tem obvestite na 
trznica@ajdovscina.si. 

Operacijo Prenova mestne tržnice Ajdovščina sofinancirata Evropska unija iz Evropskega kmetijskega sklada za razvoj podeželja in Repu-
blika Slovenija v okviru Programa razvoja podeželja 2014–2020/ukrep LEADER/podukrep 19.2. Za vsebino je odgovorna Občina Ajdovšči-
na. Organ upravljanja, določen za izvajanje Programa razvoja podeželja RS za obdobje 2014-2020, je Ministrstvo za kmetijstvo, gozdarstvo 
in prehrano.
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Nekategorizirane ceste v občini dobile svoj odlok
Nekategorizirane ceste v občini Ajdovščina so dobile svoj odlok. Tudi takšne poti je namreč po-

trebno graditi, nadzorovati, upravljati in vzdrževati, z novim Odlokom pa se določajo tudi drugi 
režimi rabe tovrstnih prometnih površin.

Ob 281.053 kilometrih kategoriziranih cest imamo v naši občini tudi dobrih 39 kilometrov neka-
tegoriziranih cest, ki se uporabljajo za promet, vendar nimajo pogojev za kategorizacijo. Te ceste po 
novem ureja Odlok o nekategoriziranih cestah v občini Ajdovščina. Upravljavec teh cest je Občina 
Ajdovščina, vzdržuje pa jih Komunalno stanovanjska družba Ajdovščina. Tudi nekategorizirane 
ceste morajo biti vzdrževane in opremljene s prometno signalizacijo tako, da ob upoštevanju prome-
tnih pravil in vremenskih pogojev promet po njih poteka varno. Odlok med drugim ureja varovalni 
pas nekategoriziranih cest, s čimer je prometna površina zavarovana pred nedovoljenimi posegi, 
oziroma je za vsak tak poseg potrebno pridobiti soglasje upravljavca. Odlok o nekategoriziranih ce-
stah v občini Ajdovščina je že objavljen v Uradnem listu RS, v veljavo stopa 15 dni po objavi, njegova 
določila pa se pričnejo uporabljati s 1. majem letos. 

Ob pripravi odloka se je precej natančno popisalo vse poti po občini. Tako imamo v Ajdovščini 
še dobrih 281 kilometrov poljskih poti (poti, ki so namenjene kmetijskemu gospodarjenju), 15 ki-
lometrov požarnih poti, dobre 4 kilometre nekategoriziranih cest za javni promet, ki potekajo po 
zasebnih zemljiščih ter 14 kilometrov nekategoriziranih poti, na katerih se izvaja zimska služba.

Katera skupnost dobi pumptrack? 

Glasujte za Ajdovščino!
Zavod Aliansa je v sodelovanju s spletno stranjo mtb.si organiziral natečaj za postavitev ko-

lesarskega pumtracka. V finale se je uvrstila tudi Ajdovščina s postavitvijo pumptracka v aj-
dovskih Palah. Za zmago pa potrebuje glasove. Stopimo skupaj in pomagajmo kolesarskemu 
klubu KK Črn trn, ki je projekt Wajdušna pumptrack prijavil na natečaj.

V Aliansi vsako leto brezplač-
no pomagajo vsaj eni skupnosti 
pri postavitvi pumptracka. To-
krat so se odločili za drugačen 
pristop. Organizirali so natečaj, 
s katerim lahko skupnost prido-
bi  brezplačni pumptrack. Poleg 
načrtovanja pumptracka, bodo 
zagotovili stroje, izvedbo grad-
benih del in material. Na nate-
čaju sodeluje tudi Ajdovščina 
s predlogom KK Črn trn, ki  se 

je zavihtel v finale. Za zmago pa 
potrebuje glasove, da si zagotovi 
zmago. V finalu sta še predloga 
iz Vinice in Renče – Vogrsko. Aj-
dovski pumptrack bi ajdovskim 
Palam ogromno doprinesel, so 
prepričani v Kolesarskem klubu 
Črn trn. V Ajdovščini delujeta 
dva kolesarska kluba, ki skrbita 
za podmladek in snujeta nove 
priložnosti razvoja športnih ak-
tivnosti pri nas. Za skupnost bo 

pumptrack točka druženja ter 
spoznavanja novih prijateljev, 
za klube pa bo to poligon za tre-
ninge ter organiziranje tekem. 
Do povezave na glasovanje za 
pumptrack pridete preko face-
book strani KK Črn trn, Občine 
Ajdovščina in drugih. Glasovanje 
poteka še do 11. maja – glasujte za 
Ajdovščino!  

Odprt občinski javni razpis za inovacije v turizmu 
Občina Ajdovščina je objavila Javni razpis za spodbujanje projektov inovacij s področja razvoja 

turističnih produktov in storitev v letu 2021. Namen javnega razpisa je spodbuditi podjetja in posa-
meznike iz občine Ajdovščina k oblikovanju inovativnih produktov in storitev s področja turizma, 
za območje občine Ajdovščina in destinacije Vipavska dolina ter tako okrepiti konkurenčnost in 
kakovost ponudbe. Prijaviti je mogoče inovativne produkte ali storitve, ki doslej še niso bili del po-
nudbe prijavitelja, bodo pa to postali ter tako dvignili kakovost ponudbe prijavitelja in prispevali k 
večji pestrosti turistične ponudbe Vipavske doline. Sredstva so namenjena sofinanciranju stroškov 
izdelave začetnega prototipa, posamezen prijavitelj lahko pridobi največ 10.000 evrov. 

Javni razpis je odprt do vključno 28. 5. 2021. Razpisna dokumentacija je objavljena na spletni stra-
ni Občine Ajdovščina, www.ajdovscina.si. 

Šolska delovna akcija 
v Vrtovinu

Občina Ajdovščina namerava v Vrtovinu, tik od podružnični 
šoli, postaviti otroška igrala.  Na pobudo krajanov in šole pa so 
se učenci odločili, da bodo obnovili tudi igralo pred šolo – vla-
kec, ki ga je načel zob časa. Nastala je prava delovna akcija, ki 
je povezala skupnost.  

Učenke in učenci podružnične 
šole v Vrtovinu se bodo še pred 
poletjem razveselili novih igral, 
ki jih Občina Ajdovščina name-
rava postaviti v neposredni bliži-
ni šole. Krajani Vrtovina so sami 
uredili območje za nova igrala, 
material in sredstva pa bo zago-
tovila Občina. Tik nad igrali pa 
bo v sklopu projekta LAS – Po 
terasah in suhozidju – izvedena 
rekonstrukcija obstoječega suhe-
ga zidu. Krajevna skupnost Vrto-
vin bo ob igralih zasadila simbol 
slovenskega naroda – lipo, na-
meščena bo tudi klop. Učenke in 
učenci so prišli na idejo, da bodo 

nova igrala dopolnili še s stari-
mi. Vlakec izpred šole so namreč 
z delovno akcijo te dni prenovili. 
Hišniki so igralo zbrusili, sčistili 
in razstavili, podjetje Koloro je 
podarilo barve, čopiče in druge 
potrebščine, otroci in učiteljici 
pa so zagrizli v delo. Nastala je 
prava delovna akcija, ki je pri-
mer dobrega in uspešnega sode-
lovanja med lokalno skupnostjo 
in šolo. 
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Črniški radič – hrastovc – vpisan 
v ohranjevalno sortno vrsto

Občina Ajdovščina je v okviru svojih prizadevanj za trajnostni razvoj in ohranjanje pristnega 
podeželja podprla oživitev skoraj pozabljene avtohtone sorte radiča hrastovc, ki so ga razisko-
valci te vrtnine poimenovali črniški radič. Lansko leto je o tem odličnem živilu izšla tudi stro-
kovna publikacija. Domača avtohtona sorta radiča pa je sedaj tudi uradno vpisana v ohranje-
valno sortno vrsto.

Nekatere sorte so zanimive z 
vidika ohranjanja, ker se tradi-
cionalno gojijo in so prilagojene 
na lokalne in regionalne pogo-
je. Z namenom, da se ohranijo 
in da se semenski material teh 

sort lahko trži, se jih lahko vpi-
še v sortno listo pod posebnimi 
pogoji. Slednje je Občina Ajdo-
vščina dosegla z domačo sorto – 
črniškim radičem (hrastovcem). 
Projekt ohranjanja njegove pri-
stnosti je bil eden izmed razvoj-
nih projektov v lanskem letu. 
Občina Ajdovščina je podprla 
znanstvene raziskave in analize 
te obetavne kmetijske kulture 
ter lansko leto omogočila izid 
strokovne publikacije. V okviru 
večletnih raziskav in selekcij-
skega dela so bile izvedene tudi 
podrobne analize prehranskih 
lastnosti, ki jih črniški radič – 
hrastovc premore. Potrdile so 

veliko vsebnost hranljivih snovi 
in koristnih učinkovin, zato lah-
ko danes to sorto predstavljamo 
kot odlično živilo s številnimi 
ugodnimi učinki za zdravje. Pri-
zadevanje po ohranitvi te dra-
gocene vrtnine je zato še toliko 
večje. Občina že oblikuje korake 
skupnega načrtovanja pridelave, 
ki ga že izvaja eden izmed lo-
kalnih pridelovalcev iz Šmarij, 
ki sadi, vzgaja in semeni sadiko 
črniškega radiča za namen trže-
nja. Pogovori pa potekajo tudi s 
Semenarno Ljubljana, ki bi seme 
avtohtone lokalne vrste radiča 
vzgajala in tudi tržila.

Iz Križa do Malih Žabelj po 
urejeni pešpoti 

Pešpot po Rebri, iz Vipavskega Križa do Malih Žabelj, je v urejanju. Tako bosta oba kraja, ki 
tvorita krajevno skupnost, povezana. Biser Vipavske doline pa bo dobil urejeno rekreativno 
povezavo, ki bo nadvse dobrodošla popestritev turistične ponudbe Križa. 

Reber je pobočje, ki se od Vi-
pavskega Križa spušča proti Ma-
lim Žabljam. Pot je po Rebri spe-
ljana že od nekdaj in domačini jo 
radi uporabljajo, to je najkrajša 
in najlepša povezava Vipavske-
ga Križa z Malimi Žabljami. 
Ideje o urejanju poti se kreše-
jo že nekaj let, želja je, da bi jo 
ambientalno osvetlili in ob njej 
postavili znamenja Križevega 
pota. Predsednik Krajevne sku-
pnosti Matjaž Brataševec meni, 
da so vse ideje uresničljive, ven-
dar pa je treba hoditi počasi, po 

korakih. Najprej je treba urediti 
precej uničeno in razrito pot. Pri 
načrtovanju urejanja se je bilo 
treba držati tudi navodil Zavoda 
za varstvo kulturne dediščine. 
Odvodnjavanje je že urejeno, pot 
bo po celotni trasi nasuta z gra-
mozom, nato pa zabetonirana s 
pranim betonom, izdelanim iz 
lomljenca, tudi proti zdrsevanju. 
Dela se od zgoraj navzdol, prvih 
nekaj metrov poti je že zabeto-
niranih, izgled je ličen, korak 
pa trden. Dela opravlja lokalni 
obrtnik, Marko Vrčon iz Skrilj, 

okoli 25.000 evrov stroškov bo 
kril občinski proračun. Urejene 
poti bodo veseli tako domačini, 
kot gostje Vipavskega Križa, saj 
bo to odlična nova možnost za 
raziskovanje bližnje okolice. 

Do vzletišča po 
novem asfaltu

Cesta, ki vodi skozi vas Gozd do vzletišča za jadralne padalce, 
je bila potrebna prenove. Mestoma popolnoma dotrajano 
cestišče je Občina Ajdovščina v okviru investicijskega 
vzdrževanja občinskih cest preplastila in pokrpala luknje. 
Investicija je zaključena, vredna je bila dobrih 25.000 evrov.

Na robu planote Gore je eno 
prvih in najbolj priljubljenih 
vzletišč za proste letalce. Ja-
dralnim padalcem nudi odlič-
ne pogoje za vzlet, prijazno pa 
je tudi zmajarjem. V poletnem 
času je precej obiskano, saj nudi 
idealno izhodišče tudi za daljše 
prelete. Dostop do vzletišča, ki 
vodi skoz vas Gozd, je bil v zelo 
slabem stanju. 400 metrov asfal-
tne podlage je bilo dodobra po-

škodovane. Občina Ajdovščina 
je k obnovi pristopila v sklopu 
investicijskega vzdrževanja ob-
činskih cest. Odsek ceste se je 
preplastilo, mestoma utrdila in 
na novo asfaltiralo. Najbolj po-
škodovan predel ceste, ki vodi 
od zadnjih hiš v vasi Gozd do 
parkirišča za jadralne padalce, je 
saniran, z vidika prometne var-
nosti pa varnejši.

Eko otok tudi pod 
Svetim Martinom

Prebivalci zaselka Sveti Martin na Brjah so dobili svoj ekološki 
otok. Komunalno stanovanjska družba Ajdovščina bo v kratkem 
vanj namestila še zabojnike.

Razgled od Svetega Martina 
Droben zaselek okoli starodavne 
cerkvice na griču je videti že od 
daleč, od središča vasi ga loči kar 
250 višinskih metrov in precej 
več dolžinskih. Zaradi svoje raz-
gledne lege in kulturne dediščine 
naselje privablja veliko obisko-
valcev, ki so pri Svetem Martinu 
tudi gostoljubno sprejeti. Pobu-
dniki za umestitev in ureditev 
kotička za odlaganje odpadkov 
so bili krajani, Občina Ajdovšči-
na in Komunalno stanovanjska 
družba Ajdovščina pa sta v sklo-
pu zagotavljanja ustrezne mreže 
ekoloških otokov v občini ume-

stili naložbo v vrednosti dobrih 
6.300 evrov (brez DDV) v ob-
činski proračun. Ekološki otok 
tik pod naseljem, ob cesti proti 
Preserjam, je tako pomembna 
pridobitev za prebivalce, saj jim 
odpadkov ne bo treba več voziti 
v dolino. Ker je vrh griča pro-
stora malo, se je kar nekaj časa 
iskalo primerno lokacijo, ki bo 
blizu naselja in hkrati dostopna 
tudi za smetarski kamion. Ogra-
jen prostor za zabojnike je zgra-
jen, manjkajo še zabojniki, ki 
jih bo v kratkem namestila Ko-
munalno stanovanjska družba, 
ki bo nato prevzela tudi skrb za 
vzdrževanje otoka. Tudi na eko-
-otoku pod Svetim Martinom na 
Brjah bodo nameščeni zabojniki 
za vseh pet frakcij komunalnih 
odpadkov: rumen za plastično, 
kovinsko in tetrapak embalažo, 
bel zvon za stekleno embalažo, 
moder zabojnik za papir in kar-
ton, rjav zabojnik za bio odpadke 
in zelen za ostanek odpadkov.



OBČINA AJDOVŠČINA          8
Petek, 30. april 2021 • številka: 230

Mladost na burji: najmlajši aktivni na prostem
Iz enot Otroškega vrtca 

Ajdovščina in vrtca ob Osnovni 
šoli Otlica letos v programu 
Mladost na burji sodeluje 305 
otrok. Skupaj z vzgojiteljicami 
in vzgojitelji v svojih vrtčevskih 
mehurčkih aktivno preživljajo 
svoj čas, še najraje kar na 
prostem.

Tudi aktivnosti, ki so se 
običajno odvijale v njihovih 
prostorih, zdaj izvajajo zunaj. 
Otroci skupine Sovice iz enote 

Selo so tako v svojem atriju 
spoznavali poklica knjižničarke 
in poštarice. Tudi Cicibančki z 
Otlice izkoristijo vsak trenutek 
za igro in učenje na prostem. 

Otroci skupine Rdeče Pike iz 
enote Ribnik so si v gozdu nad 
Ajdovščino oblikovali svojo 
»Gozdno igralnico«. Seveda 
najprej v igralnici ni bilo ničesar 
drugega kot potoček in veliko 

naravnega materiala, s katerim so 
se otroci ustvarjalno igrali. Zdaj 
z vsakim obiskom svoji igralnici 
nekaj dodajo. Iz vej, debel in 
drugega materiala naredijo 
šotore, mize, kuhinjo. Zelo radi 
zahajajo v gozdno igralnico, 
kjer razvijajo svoje gibalne 
sposobnosti, svojo domišljijo 

ter tudi komunikacijske 
spretnosti, ki jih potrebujejo za 
dogovarjanje o izdelovanju igral 
in poteku igre.          

Otroci skupine Beli iz enote 
Ob Hublju si na svojih sprehodih 
ogledajo pomembne ustanove v 
občini Ajdovščina in spoznavajo 
njihovo delo, ki je pomembno za 
našo lokalno skupnost.

Najmlajšim udeležencem 
programa Mladost na burji iz 
skupine Želvice je vzgojiteljica 

dala posebno obljubo in ker 
obljuba dela dolg so skupaj 
odšli pozdravit njenega hišnega 
ljubljenčka kužka Vilija. 
Primeren odnos do živali je 
pomemben za prijetno sobivanje 
v naši skupnosti.

Otroci skupine Oranžni 
metulji iz enote Ribnik so se 
pogovarjali o življenju starejših 
ljudi, o vezeh s starimi starši 
in kako sedaj zaradi virusa 
starejši preživljajo svoj čas. 
Zakaj morajo nekateri živeti 
v domovih in kako je v takem 
domu živeti? Idej kako bi lahko 
razveselili oskrbovance doma so 

imeli otroci res veliko. In so se 
kar odpravili ter jih presenetili z 
obiskom, pesmijo in plesom ter 
šopkom papirnatih tulipanov, ki 
so jih izdelali v vrtcu. Nasmejani 

in z žarom v očeh so skupaj 
zapeli Mi se imamo radi. 

»Naj bo lepa naša Ajdovščina«, 
pravijo otroci v skupini Rumeni 
metulji iz enote Ribnik. Njihova 

skrb za urejeno in čisto okolje je 
prerasla v veliko čistilno akcijo. 
Vsi so se strinjali, da se ob dobro 
opravljenem delu počutimo 
odlično in odločili so se, da bodo 
za čistilne akcije navdušili tudi 
druge. Pustite se navdušiti tudi 
vi. 

Ajdovščina se je okitila s tulipani 
Ajdovščina se je na pobudo MKC Hiša mladih pridružila akciji Slovenske mreže prostovoljskih 

organizacij Slovenske filantropije in Združenja za promocijo prostovoljstva.  10. aprila se je 
namreč pričela vseslovenska prostovoljska akcija – dan za spremembe, ki je letos potekala pod 
sloganom: »Premagajmo osamljenost!« 

10. aprila 2021 se je pričela vse-
slovenska prostovoljska akcija, ki 
je nastala z namenom spodbuja-
nja državljanov k aktivnemu od-
zivu na potrebe svoje skupnosti 
in ustvarjanju priložnosti, da se 
čisto vsak lahko preizkusi v vlogi 
prostovoljke ali prostovoljca. V 
organizaciji Slovenske filantro-
pije je že dvanajsto leto zapo-
red povezala številne akterje po 
celi Sloveniji, letos še posebej z 
namenom prostovoljskega pri-
spevka k premagovanju osamlje-

nosti. Na pobudo Mladinskega 
kulturnega centra Hiša mladih 
je k akciji pristopila tudi obči-
na Ajdovščina. K sodelovanju 
so bile povabljene šole, društva, 
podjetja in ustanove. Mladin-
ski kulturni center je idejo nad-
gradil s pridihom pomladi in 
v prostovoljni akciji pozval, da 
vsak udeleženec pobarva lesen 
tulipan po svoje in tako oznani 
svojo pripadnost k akciji, ki letos 
poteka pod sloganom »Prema-
gajmo osamljenost.«  

Tulipani oznanjajo pomlad in 
so povezali vse ključne ustanove, 
podjetja, organizacije in institu-
cije v naši skupnosti. Tudi Obči-
na Ajdovščina je sodelovala pri 
akciji in pobarvala lesen tulipan, 
ki oznanja pomlad in z njo lepše, 
spodbudnejše dni. Tulipani so 
na ogled tudi pred drugimi usta-
novami po mestu. Naj premaga-
jo osamljenost in nas, pa čeprav 
na daljavo, povezujejo v pomla-
dnem vzdušju. 
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Klara Pregelj prejela priznanje Univerze na Primorskem
18. marca je rektorica Univer-

ze na Primorskem prof. dr. Klav-
dija Kutnar virtualno nagovo-
rila in čestitala prejemnicam in 
prejemnikom nagrad, priznanj 
in zahval, ki jih tradicionalno 
podeljujejo v okviru Tedna UP. 
Teh je bilo letos kar 28, saj so or-
ganizatorji zaradi odpovedi lan-
ske slavnostne akademije marca 
lani, podelili priznanja za leti 
2019 in 2020. Za leto 2020 je na-
grado prejela tudi Klara Pregelj, 
in sicer za izredne dosežke pri 
pripravi zaključnega dela.

Klara Pregelj je z odliko di-
plomirala na visokošolskem 
študijskem programu 1. stopnje 
Predšolska vzgoja na Pedagoški 
fakulteti Univerze na Primor-
skem (v nadaljevanju UP PEF). 
Že v času študija je pokazala ve-

liko zanimanje za glasbo, saj se 
izobražuje kot solopevka, hkrati 
pa je sodelovala v več pevskih 
zborih in vokalnih skupinah, 
med njimi tudi v Dekliškem 
pevskem zboru UP PEF kot so-
listka in zborovska pevka. Je tudi 
avtorica oziroma soizvajalka več 
videozapisov vokalnih in vokal-
no-instrumentalnih del, ki ima-
jo visoko gledanost na kanalu 
YouTube. Poleg glasbene nadar-
jenosti je pokazala visoko raven 
ustvarjalnosti tudi na področju 
praktičnega izobraževanja, saj 
kot animatorka in prostovoljka 
že vrsto let sodeluje z nevladni-
mi organizacijami pri izvajanju 
poletnih šol in drugih delavnic 
za otroke. 

Tema njene diplomske naloge 
z naslovom Igra ritma in melodi-

je (mentorica prof. dr. Bogdana 
Borota) so glasbene didaktične 
igre s posebnim poudarkom na 
namiznih igrah; namizne igre 
z glasbeno vsebino so izjemno 
redke, med strokovno javno-
stjo tudi manj poznane, njihov 
pomen pa se kaže v povezavi z 

Muzejska zbirka Ajdovščina vabi 
Po več kot polletnem zaprtju je v soboto, 17. aprila, ponovno odprla vrata Muzejska zbirka 

Ajdovščina, ki hrani dve stalni razstavi  – v pritličju so na ogled fosili iz zbirke Stanislava Bačarja, 
zgornje nadstropje pa prikazuje arheološko podobo Ajdovščine. Muzej je odprt ob sobotah in 
nedeljah med 13. in 18. uro. 

Goriški muzej je drugi konec 
tedna v aprilu, po več kot polle-
tnem zaprtju zaradi koronaviru-
sa, odprl več svojih zbirk. Tako so 
se odprla vrata Muzejske zbirke v 
gradu Kromberk, Muzejske zbir-
ke Pristava in Muzejske zbirke 
Ajdovščina. Odprte so po veljav-
nih urnikih. 

V muzeju v Ajdovščini sta na 
ogled dve stalni razstavi. V spo-
dnjih prostorih so razstavljeni 
pradavni ostanki življenja – fosili 
iz bogate in nadvse zanimive zbirke Stanislava Bačarja. Najstarejši razstavljeni fosili so stari 310 milijo-
nov let, najmlajši več kot deset milijonov. 

V nadstropju ajdovske muzejske hiše pa je predstavljena poselitev Ajdovščine od prazgodovine do 
zgodnjega srednjega veka. Arheološka razstava je nastala na osnovi predmetov in spoznanj, ki so re-
zultat dolgotrajnih arheoloških izkopavanj in raziskav zgodovinskih virov. Razstava je bila nagrajena z 
Valvazorjevim priznanjem Slovenskega muzejskega društva. Muzejska zbirka Ajdovščina na Prešernovi 
ulici 24, tik ob Domu krajanov Ajdovščina, je odprta ob sobotah in nedeljah med 13. in 18. uro. 

Roke so zaobjele 
grajsko obzidje

Člani fotografske sekcije Primorski škljoc so v sklopu svoje 
vsakoletne tematske razstave tokrat popestrili grajsko pasažo. 
Na osmih razstavnih panojih so na ogled postavili fotografije, 
ki prikazujejo vsestranski pomen rok. Raznoliki motivi ročnih 
spretnosti so bili razstavljeni tudi v Ljudski univerzi Ajdovščina.

Fotografska sekcija Primorski šklojc deluje v sklopu Društva upo-
kojencev Ajdovščina. V njej sodelujejo ljubiteljski fotografi, ki jih 
navdihujejo lepi kotički in motivi naših krajev. Pripravljajo tematske 
razstave, rokeposnetke pa skušajo razporediti v raznolike zgodbe. 
Tokratna pripoveduje o pomenu ročnih spretnosti in rok nasploh, 
brez katerih se praktično ne da ustvarjati in delati. Motive so iska-
li samostojno, v objektiv pa uje-
li delček tega, kar zmorejo naše 
roke, ki so nenadomestljiv in 
vsestransko uporaben del telesa. 
Na ogled so fotografije postavili 
naslednji avtorji: Roman Žonta, 
Ivan Skvarča, Vlasta Ferjančič, 
Nevenka Vidmar, Bogdan Kra-
pež, Alenka N. Bizjak, Marjan 
Božič in Pavel Bajc.  Motiv za to 
razstavo je predlagal Bojan Biz-
jak, ki poleg pisateljevanja in pe-
snikovanja krepi svoj talent tudi 
na fotografskem področju. Raz-
stava je sedaj na ogled v grajski 
pasaži. 

Le kaj je bilo tega treba? 
Vandali so sredi aprila uničili ograjo mostička na pešpoti proti Lokavcu. Ograja je že popravljena, 

sprašujemo pa se le čemu je bilo tega treba? Koga je ličen, predvsem pa uporaben mostiček tako 
zelo zmotil? In obljubljamo – v prihodnje se bo ob takih nečednih dejanjih strožje postopalo. 

Občina je pred dobrimi petimi leti uredila celotno pešpot ob Loka-
vščku – od ajdovskega Letnega kopališča do zaselka Čohi v Lokavcu. 
Že pred tem dobro uhojena pot je po prenovi naravnost zažarela, ob 
nasuti in dobro utrjeni pohodni površini jo krasi tudi imenitna ur-
bana oprema – klopi za počitek popotnikov in lesena brv, pravzaprav 
že kar mostiček čez potoček ki se v bližini lokavškega bajerja steka v 
Lokavšček. 

Sredi aprila pa – šok – vandali so se lotili mostička in ga grdo po-
škodovali, popolnoma so uničili varovalni ograji. Na to nečedno 
dejanje je opozoril občinski svetnik Zvonko Vidmar. Komunalno 
stanovanjska družba Ajdovščina je mostiček nemudoma sanirala in 
namestila novo ograjo, tako da je prehod varen, izgled pa ličen, tak 
kot je bil. 

Sprašujemo se, čemu je to potrebno? In obljubljamo – v prihodnje 
se bo takšne vandalistične izgrede prijavilo in naredilo vse, da se 
krivca najde. 

otrokovim socialnim razvojem 
in vzpostavljanjem interakcij 
med otroki ter otroki, odraslimi 
in glasbo. So tudi dober vzgojni 
pripomoček. Nagrajenka je za-
snovala in izdelala avtorsko glas-
beno namizno igro »Igra ritma 
in melodije«, ki je učinkovit pri-

pomoček za utrjevanje glasbene-
ga spomina, spodbujanje ustvar-
jalnosti, urjenje glasbenega 
izvajanja in ustvarjanje krajših 
glasbenih celot. Pri delu je poka-
zala samostojnost in strokovno 
znanje, čut za prepoznavanje pe-
dagoških izzivov, usposobljenost 
za praktično izvedbo didaktične 
in čut za estetsko dovršenost. 
Njeno igro odlikujejo inovati-
vnost, fleksibilnost in ustvar-
jalnost, hkrati pa je omogočena 
diferenciacija zahtevnostnih 
ravni. Diplomska naloga Klare 
Pregelj presega raven študijskih 
zahtev pri pisanju zaključnih del 
in je pomemben prispevek k ra-
zvoju pedagoške prakse v vrtcih 
ter didaktike glasbe nasploh, še 
posebej na področju glasbenih 
didaktičnih iger.
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Pipistrel razvija tovorni letalnik z 
navpičnim poletanjem

SF Express, eno od vodilnih kitajskih logističnih podjetij, je skupaj s hčerinsko družbo Amazilia 
Aerospace s sedežem v Münchnu sklenil partnerstvo s podjetjem Pipistrel, da bi pospešil razvoj 
velikih komercialnih brezpilotnih letal. Amazilia Aerospace bo za inovativni tovorni letalnik, 
ki ga je zasnoval in izdelal Pipistrel, zagotovila napreden digitalni sistem za nadzor poleta in 
upravljanje vozil.

Letalnik bo lahko prepeljlal 
več kot 300 kg tovora prostorni-
ne dobrih dveh kubičnih metrov 
do 500 km daleč in do 6.000 m 
nadmorske višine. Opremljen bo 
z osmimi električnimi pogonski-
mi sklopi za navpično poletanje, 
ki jih sestavljajo Pipistrelovi EA-
SA-certificirani motorji E-811 z 
visoko učinkovitimi baterijami, 
ki skupaj zagotavljajo varno de-
lovanje, tudi če dva od njih ne 

delujeta. Načrtovanje zrakoplo-
vov in izdelava komponent pro-
totipa bo potekala v Pipistrelovih 
obratih.

SF Express namareva te letal-
nike uporabiti predvsem za do-
stavo na težko dostopna gorska 
območja Kitajske. 

Ustanovitelj in direktor Pipi-
strela Ivo Boscarol poudarja: »Da 
bomo razvili in izdelovali letal-
nike za zračni prevoz tovora za 

eno največjih logitičnih podjetij 
na svetu, je veliko priznanje Pi-
pistrelovemu znanju, pridoblje-
nemu v več kot desetletju dela v 
električnem letalstvu. Veselimo 
se, da bomo še bolj vključeni v 
strateške poslovne rešitve logi-
stičnih velikanov, kjer bodo naši 
letalniki spremenili način prevo-
za tovora po zraku in imeli po-
membne učinke na trajnostno 
dostavo in na kakovost življenja.«

Kitajski partner 
doniral razkužila 
Zavodu za šport

Yadong Men je predsednik ki-
tajskega evropskega združenja, 
tesen sodelavec ter svetovalec ki-
tajski vladi na področju Evrope 
ter uspešen podjetnik. Prihaja 
iz pokrajine Shandong, ki ima 
skoraj stomilijonov prebivalcev. 
Živi na Dunaju in je stkal tesno 
prijateljstvo z direktorjem Zavo-
da za šport Ajdovščina Urošem 
Pintarjem ter zavodu doniral 
500 razkužil. Sodelovanje gre 

predvsemj v smeri priprav kitaj-
skih športnikov v Ajdovščini ter 
morebitna vlaganja v športno in 
turistično infrastrukturo.

Zavod za šport Ajdovščina se 
zahvaljuje donatorju za lepo ge-
sto in nesebično pomoč. Donaci-
jo je Zavod za šport Ajdovščina 
podaril Športni Zvezi Ajdovšči-
na, ki bo razkužila razdelila med 
aktivna športna društva občine 
Ajdovščina.
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Dogajanja v telesu med različnimi okužbami 
so podobna bitki

Vipavska dolina nosi v svojem zgodovinskem loku tudi spomin na znano bitko pri Mrzli reki dne 5. In 6. septembra leta 394 
med rimskim cesarjem Teodozijem in uzurpatorjem Evgenijem in prav to me je spodbudilo, da zapišem nekaj misli o spletu zelo 
pestrih dogodkov v človeškem telesu med okužbami z različnimi bolezenskimi klicami. 

Bolniki me ob pregledih po 
kakšnih prebolelih bakterijskih 
okužbah, po virozah, seveda tudi 
po bolezni Covid-19 sprašujejo, 
kako da se jim slabo počutje 
noče popraviti, zakaj so šibki in 
dolgo kašljajo, se hitro zasopejo 
ob naporih, jih še vedno bolijo 
mišice … Vsi si želijo, da bi se jim 
počutje čim prej popravilo, da 
bi šli na delo, po službah, otroci 
v šole in podobno. Obrazložim 
jim, da so še v fazi okrevanja 
po teh boleznih, da je važno še 
malo počakati in se bo kašelj 
postopno umiril, telesne moči se 
bojo vrnile ter še vrsto tolažilno 
pojasnjevalnih besed.

Razmišljam, da so stari ljudje 
pred desetletji imeli navado reči: 
»Dajmo času čas!« V zadnjih 
desetletjih smo vpreženi v vse 
mogoče naporne aktivnosti, 
delodajalci želijo biti čim bolj 
produktivni in seveda je vsaka 
odsotnost delovne sile lahko 
težava pri zastavljenih ciljih. 
Vse to me je spodbudilo, da 
stvari razložim malo drugače, v 
prispodobah in na bolj razumljiv 
način.

Kaj bolezen ali poškodba za 
organizem pomenita?

Vsaka bolezen ali poškodba 
pomenita za človeški organizem 
nekakšno hudo vojno. Poškodbe 
velikokrat z očmi vidimo in 
razumemo, da se mora na 
primer, zlomljena kost zarasti, 
da se morajo mišice, ki so 
pod mavcem nekaj mesecev 
počivale, okrepiti, da si pri tem 
pomagamo z rehabilitacijo, 
fizioterapijo, lastno voljo in tako 
mine mimogrede nekaj mesecev. 
Dogajanje med okužbami z 
različnimi bolezenskimi klicami 
(virusi, bakterijami, glivami, 
praživalmi, zajedalci) pa je našim 
očem skrito.

Potek bolezni pri okužbah 
Vse okužbe tečejo v 

organizmu po točno določenem 
scenariju. Najprej se mora telo 
seveda okužiti. To pomeni, da 
se od drugega bolnika neke 
bolezni nalezemo. Kužen bolnik 
namreč ima v svojih telesnih 
izločkih tudi žive povzročitelje 
bolezni, ki lahko napadejo 
soljudi. Vstopna vrata za okužbe 
so različna; najpogosteje so to 
dihala ali prebavila (nos, usta), 
ob tem pa tudi koža (razni piki), 
spolni organi (spolne bolezni). 
Glavni način je torej vstopanje 
bolezni skozi dihala, zato tako 
močno poudarjamo umivanje ter 
razkuževanje rok, nošnjo mask 
in držanje medsebojne razdalje, 
da bi se takim prenosom izognili, 
še posebej, če vemo, da je nekdo 
bolan. 

Po okužbi se kužna klica naseli 
v naših telesih. Mikrob začne na 
mikroskopskem nivoju trgati 
našo sluznico na podoben način, 
kot je v starih časih vojska začela 
rušiti obzidje obleganega mesta. 
Postopno si tako v nekaj dneh 
utre pot v telesna tkiva, kamor 
se naseli, se razrašča, množi ter 
dela dodatno škodo. Virusi si 
podjarmijo naše celice, se v njih 
razmnožujejo, nato jih ubijejo, 
se iz njih sprostijo in napadejo 
sosednje celice in tako gre požar 

naprej. Bolezen se širi, vendar 
v nekaj dneh telo samo sproži 
obrambo, torej svojo vojsko, ki 
začne vsiljivce ustavljati in tako 
človek lahko bolezen premaga 
in preživi, lahko pa bolezenskim 
napadalcem tudi podleže. 

Branjenje telesa
Ko človeško telo zazna 

vsiljivce, se torej sproži obramba. 
Razvije se vročina, saj pri višji 
temperaturi bakterije ali virusi 
slabše uspevajo, sprožijo se kašelj, 
kihanje, smrkanje, izkašljevanje 
katarja, da se bolezen na čisto 
mehanski način izžene iz telesa. 
V sluzi so posebne snovi, ki 
sovražnika ohromijo. Vzporedno 
pa se v telesnih tkivih in v 
kostnem mozgu aktivirajo naše 
obrambne celice - levkociti, ki 
začno izdelovati protitelesa, ki 
so neke vrste vojaški ščiti. Druge 
vrste belih krvnih telesc pa tudi 
neposredno napadejo vsiljivce. 
Bakterije in viruse dobesedno 
pojedo, uničijo in prebavijo ter 
pri tem odmrejo, saj podležejo 
silnemu boju. Zaradi tako 
burnega odziva določeni telesni 
organi otečejo, pordijo (angina, 
mumps, vnetja kože …). Ta vojna 
traja vsaj nekaj dni, lahko več 
tednov, celo mesecev. Če je telo 
uspešno, nazadnje sovražnike 
ustavi, premaga.

Era antibiotikov, kdaj 
učinkujejo?

Proti bakterijam nam je 
znanost omogočila odkriti polno 
antibiotikov, ki pomagajo našim 
telesnim vojakom, da bolezen čim 
hitreje mine. Zanimivo pa je, da 
se tudi bakterije same prilagajajo 
okolju, saj želijo na tem ljubem 
svetu tudi one preživeti in obstati. 
Sposobne so se antibiotikom 
prilagoditi in postanejo odporne 

nanje, še posebej, ko zdravniki 
prepogosto in nekritično same 
antibiotike predpisujemo. Vsak 
antibiotik je treba predpisati zato 
z vestno presojo; velikokrat celo 
s testiranjem ugotavljamo, kateri 
antibiotik bo najuspešnejši za 
umiritev določene bakterije. 

Kako je z virusi?
Proti virusom na žalost 

antibiotiki ne delujejo in samo 
nekatere redke snovi lahko viruse 
zaustavijo ter upočasnijo. Zelo 
učinkovito zaščito pa ponuja 
cepljenje, ki predstavlja neke vrste 
zdravilo na zalogo. Po cepljenju 
namreč telo že vnaprej pripravi v 
kostnem mozgu obrambne celice 
in protitelesa, ki se rekrutirajo 
in aktivirajo takoj, ko telo zazna 
kužno bolezen in lahko človek 
sploh ne zboli, ali pa zboli v dosti 
lažji obliki, kot bi sicer.

Čistilna akcija
Vzporedno z bojem proti 

bolezni  in po njej poteka 
čiščenje vseh odmrlih celic, 
tako vsiljivčevih, kot telesnih, 
ki boja ne preživijo, oziroma 
se celo žrtvujejo, da organizem 
uspešno ubranijo. Telo se mora 
očistiti različnih strupov, ki so 
se iz bakterij ali virusov sprostili 
in torej ni čudno, če počutje 
ob vsem tem za bolnika še ni 
dobro. Včasih zaradi obilice teh 
snovi celo začasno spet nekoliko 
zraste telesna temperatura. Vse te 
razpadle in celo strupene snovi 
se izločijo skozi jetra in ledvice. 
Končno bolnik prej ali slej začuti, 
da je bolezen minila, ostane pa 
ves šibak, utrujen, saj je bil boj 
resnično težak. 

Gradnja, obnova
Nazadnje seveda sledi 

popravljanje odmrlih tkiv, 

Bitka za Moskvo leta 1612. Vir: splet

sluznic, pravzaprav vseh telesnih 
celic, ki so med boleznijo 
utrpele kakršnokoli škodo. 
Obnova sluznice dihal zakrije 
vse razgaljene živčne končiče, 
ki so sprožali kašelj. Umiri se 
prekomerno izločanje sluzi, 
katarja bolnik zato izkašljuje 
vedno manj. Iz nosa se ni treba 
več vsekavati. Ko je vneta 
koža, se tudi slednja popravi, 
zaraste. Telo se krepi, mišična 
moč in masa se vračata. Za vsa 
opisana obnovitvena dela pa je 
spet potreben krajši ali daljši 
čas, za vsakega bolnika njemu 
lasten in seveda lahko različno 
dolgo traja. Vsi smo pač otroci 
dednih lastnosti, spola, starosti, 
morebitnih vzporednih bolezni, 
ki nas morda spremljajo. 
Okrevanje je odvisno tudi od 
učinkovitosti antibiotikov, 
cepljenj in tako naprej. Podobno 
kot ne moremo vplivati na rast 
enega samega nohta ali lasu, tudi 
na vsa prej opisana dogajanja 
sami ne moremo vplivati.

Dajmo torej času čas!
Prav zato je treba bolnim 

ljudem dopuščati možnost 
počitka za okrevanje ne glede 
na zahteve službe in podobnega. 
V pomoč pri presoji poteka 
bolezni in zatem okrevanja 
so nam zdravnikom v pomoč 
različni laboratorijski izvidi in 
preiskave. Zaupati pa je treba tudi 
bolnikom, saj je malo takšnih, 
ki bi si želeli biti bolni in so raje 
uspešni, marljivi ter zadovoljni. 
Če si telo namreč po neki bolezni 
še ne opomore dovolj, lahko to 
zaradi padca odpornosti vodi 
v drugo bolezen in take stvari 
peljejo v nek začaran krog. Še 
posebej smo/bomo potrpežljivi 
v teh časih pri sledenju bolnikov, 
ki so preboleli kovidno infekcijo. 
Po dosedanjih izkušnjah se 
bolniki tudi pri tej bolezni lepo 
popravijo, nekateri pa utrpijo 
tudi kroničen potek z različnimi 
zapleti. Zatorej ostanimo zvesti 
vsem svetovanim preventivnim 
ukrepom in sprejmimo za 
svoje tudi cepljenje, ki nas bo 
dolgoročno varovalo! Tako bomo 
pomagali sebi in ostalim ljudem, 
ki nas obkrožajo v vsakdanjem 
življenju. Vsi bi se radi trenutne 
epidemije rešili, zato je dobro, 
če vsak pomaga pri tem boju po 
svojih močeh. 

Situacija je težka in je ni lahko 
prenašati. Verjemite, da tudi 
vsem zdravstvenim delavcem 
in ostalim, ki se borimo proti 
trenutni epidemiji, ni lahko. Tudi 
vsi mi bi radi dihali svež zrak 
brez mask in ne bi uporabljali 
raznih nepredušnih varovalnih 
plaščev, vizirjev in podobnih 
reči. Ostanimo preudarni in 
bodimo posredniki dobrih novic 
ter nasvetov! Kar želimo dobrega 
samim sebi, storimo tudi za 
druge!
Pripravil: Franc Koren,dr.med.Virus SARS CoV – 2 (vijolične barve) napada telesne celice dihal. Vir: splet
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Na tekmovanju POPRI 2021 
pobrali prvi dve mesti

Že vrsto let se učenci zadnje 
triade osnovnih šol z območja 
občin Ajdovščina in Vipava 
udeležujejo podjetniških 
krožkov, pod vodstvom 
mentoric iz Regijske razvojne 
agencije ROD Ajdovščina. 
Udeleženci krožkov od začetka 
šolskega leta pa vse do februarja 
razvijajo svoje poslovne ideje do 
te mere, da jih lahko prijavijo 
na tekmovanje POPRI. Pri 
krožku spoznavajo vse elemente 
poslovnega načrtovanja z 
uporabo t.i. 'kanvas' poslovnega 
modela, ki omogoča sprotno 
preverjanje domnev in hitro 
prilagajanje poslovne ideje 
zahtevam trga. 

Udeleženci se skozi proces 
seznanijo s težavami in 
potrebami kupcev, izvedo, kdo 
so njihovi kupci, predlagajo 
rešitev problema, izdelajo 
prototip, predstavijo izgled 
izdelka, njegovo delovanje in 
njegove ključne značilnosti. 
Določijo tudi oglaševalske 
kanale, kjer bodo kupci izvedeli 
za produkt in prodajne kanale, 
kjer bodo kupcem omogočili 
nakup. Razmišljajo pa tudi o 
tem, kako bodo denar dejansko 
zaslužili in se seznanijo s 
prihodki in stroški podjetja, ki 
nastajajo ob delovanju. Ob vsem 
tem pa na Regijski razvojni 
agenciji ROD Ajdovščina 
dajemo velik poudarek na razvoj 
ustvarjalnosti, kreativnosti, 
spodbujanju k proaktivnosti in 
delu v timu ter stikom z ljudmi 
z različnih področij z namenom 
posvetovanja za rešitev 
zastavljenih izzivov.

Na nacionalno tekmovanje 
POPRI, na katerem s svojimi 
podjetniškimi idejami 
sodelujejo mladi v kategorijah 

od 12. do 29. let, je v letošnjem 
letu oddalo poslovne ideje 10 
skupin učencev iz OŠ Dobravlje, 
OŠ Danila Lokarja Ajdovščina, 
OŠ Šturje in OŠ Draga Bajca 
Vipava. Na regijsko tekmovanje 
se je od deetih udeleženih 
uvrstilo šest ekip iz vseh prej 
omenjenih šol. Na državno 
tekmovanje pa nato dve ekipi, 
ena iz OŠ Dobravlje in ena iz OŠ 
Draga Bajca Vipava. Z namenom 
čim boljše uvrstitve so učenci za 
tekmovanje morali pripraviti 
učinkovito predstavitev in s 
tem so pridobili tudi dragoceno 
izkušnjo javnega nastopanja. 
Glede na način in učinkovitost 
predstavitev, ki so potekale 

preko spleta, so udeleženci 
od izkušenih podjetnikov, 
ki so sestavljali tekmovalno 
komisijo, dobili koristne 
povratne informacije za svojo 
poslovno idejo. S sodelovanjem 
na tekmovanju POPRI učenci 

pridobijo nepozabno izkušnjo, 
lahko pa tudi atraktivne nagrade 
in priznanja.

Zmagovalka letošnjega 
tekmovanja POPRI v kategoriji 
osnovnošolci je ekipa SATAR 
iz OŠ Dobravlje. Ekipo 
sestavljata Rok Cigoj in David 
Košir, mlada čebelarja, ki 
doma sama skrbita za svoje 
čebelje družine. Pri razvoju 
produkta SATAR sta izhajala 
iz izziva, s katerim se soočata 
pri delu s čebelami:žičenju 
satnih okvirjev. Ko sta naredila 
raziskavo, sta ugotovila, da se 
s to težavo sooča veliko število 
čebelarjev v Sloveniji. To delo 
zahteva natančnost in čas. Prav 
čas je tisti, ki sta ga z razvojem 
naprave SATAR želela prihraniti 
čebelarjem. Naprava namreč 
avtomatsko žiči satne okvirje 
s pomočjo elektromotorjev, 
ki žičko potisnejo skozi valje 
po žlebovih. Pri razvoju 
prototipa jima je pomagal 
Učno izdelovalni laboratorij 
iz Nove Gorice. Z dobro idejo 
in odlično predstavitvijo sta 
prepričala štiričlansko žirijo, ki 
jima je podelila prvo nagrado 
na tekmovanju POPRI 2021. 
Komisija je v ideji zaznala velik 
razvojni in tržni potencial.

Na drugo mesto v kategoriji 
osnovnošolci se je uvrstila 
ekipa BiPar iz OŠ Draga Bajca 
Vipava. Ekipo sestavljajo 
Tisa Princes Ledinek, Vida 
Furlan in Rok Kopatin, ki 
podjetniški krožek obiskujejo 
že vrsto let in so se vsako leto 
uvrščali v sam vrh tekmovanja 
POPRI. V domačem okolju so 
zaznali težavo, ki jo imajo z 
izgubljanjem nogavic. Razvili 
so proizvod BiPar, obročka, 
s katerima nogavice spnete, 
preden gredo v pranje in so spete 

ves proces pranja do spravila 
nogavic. Pri razvoju svoje ideje 
so opravili obsežno raziskavo 
in se pogovarjali s številnimi 
strokovnjaki v lokalnem okolju, 
pa tudi čez mejo. Pri razvoju 
ideje so jim pomagali MAHLE 
ElectricDrives Slovenija 
d.o.o.., Aleksander Mislej s.p. 
ter obrtnik Edvin Mislej s.p. 
Komisijo je ekipa prepričala z 
odličnim poslovnim načrtom in 
brezhibno predstavitvijo. Mladi 
potencialni podjetniki pa ne 
počivajo na lovorikah, temveč 
so že navezali stike s podjetjem 
Dedoles iz Slovaške, ki se med 
drugim ukvarja s proizvodnjo 

in prodajo nogavic ter preverili 
možnost sodelovanja in prodaje 
obročkov BiPar preko njihovega 
podjetja. 

Učenci bodo za svoj 
trud poplačani z bogatimi 
nagradami, kar pa zagotovo ni 
največji zaklad, ki ga prejmejo 
na tekmovanju POPRI. Za 
udeležence podjetniških 
krožkov in tekmovanja 
POPRI največ šteje znanje, 
kompetence in povezave, ki jih 
pridobijo v procesu oblikovanja 
poslovnega modela. To je gotovo 
najdragocenejša popotnica za 
prihodnost!

Povabilo kmetovalcem k naročilu 
promocijske embalaže »Vipavska dolina 

sočna. Vse leto.«
Regijska razvojna agencija ROD Ajdovščina v sodelovanju 

z vsemi občinami na območju Vipavske

doline tudi v letošnjem letu koordinira izdelavo in distri-
bucijo promocijske embalaže za sveže,

nepredelano sadje, zelenjavo in poljščine s poreklom Vi-
pavske doline v okviru tržne pod-znamke

“Izvorno iz Vipavske doline”.

Povabilo in vse ostale informacije so objavljene na spletni 
strani Regijske razvojne agencije ROD

Ajdovščina www.rra-rod.si pod rubriko Aktualno.

ekipa BiPar

ekipa Satar
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LJUDSKA UNIVERZA AJDOVŠČINA

Z veseljem bodo spet zaigrali za vas 

Ansambel Nanos
Čeprav trenutne razmere zaradi virusa še zdaleč niso naklonjene delovanju narodno zabav-

nih ansamblov, ansambel Nanos ne počiva. Člani pridno vadijo in upajo, da se bodo razmere 
kmalu uredile in jim omogočile, da se zopet predstavijo svojim zvestim poslušalcem.

Začetki ansambla Nanos sega-
jo v leto 1994. Ustanovna člana 
sta brata Andrej in Boštjan Ko-
bal. Ansambel je v začetku de-
loval kot kvintet, leta 1995 pa se 
mu je pridružil še pevski duet.

Ansambel sodeluje z prizna-
nim harmonikarjem in kom-
ponistom, nekdanjim članom 
Alpskega kvinteta, Jožetom 
Burnikom, ki je bil v začetku 
tudi njihov mentor. Glasbo za 
ansambel ustvarjajo poleg Jože-
ta Burnika tudi Primož Kosec, 
Miroslav Paškvan in v zadnjem 
času tudi njihov član Andrej Ko-
bal, ki trenutno v ansamblu skr-
bi za strokovno plat delovanja. 
Besedila skladb so izpod peresa 

raznih odličnih avtorjev: Ivana 
Sivca, Milana Ježa, Vere Šolinc, 
Branka Zupanca, Bernarde Pa-
škvan.

V dolgoletnem delovanju je 
ansambel zbral veliko nastopov 
na vseh večjih narodnozabavnih 
prireditvah po Sloveniji, kot so 
Alpski večer, Prijatelji ostanimo 
prijatelji, Veter nosi pesem mojo, 
Četrtkov večer domačih pesmi 
in napevov, Koncert iz naših kra-
jev ... Ansambel je bil tudi več-
krat gost na radijskih in televizij-
skih oddajah. Za TV Slovenija je 
ansambel Nanos posnel dva vi-
deospota, sodelovali so na festi-
valu Slovenska polka in valček. 
Leta 2001 so izdali svojo prvo 

zgoščenko z naslovom Dokler 
smo mladi vsi. Na zgoščenki so 
poleg narodno zabavnih skladb 
tudi dve zabavni skladbi, ki sta 
delo domačih avtorjev, Bernar-
de in Miroslava Paškvana. An-
sambel nastopa na veselicah, 
porokah, raznih dobrodelnih 
koncertih ... Glasba, ki jo izvaja-
jo na nastopih, je zelo raznolika, 
praktično za vsako priložnost. 
Trenutno zasedbo sestavljajo 
Boštjan Kobal (harmonika), 
Boštjan Vendramin (klarinet), 
Boštjan Bone (trobenta - tre-
nutno nadomešča Andreja Ko-
bala), Matej Kobal (bariton, bas 
kitara), Damjan Lampe (kitara), 
Tina Vižintin (vokal) in Darko 
Likar (vokal). Ansambel v tem 
času, ki ni ravno naklonjen na-
stopom, pripravlja nove skladbe 
za snemanje zgoščenke. Njihovi 
cilji so seveda imeti čim več na-
stopov, posneti novo zgoščenko 
in kvalitetno izvajati narodno 
zabavno glasbo.

Tina Vižintin

Tek na smučeh pod 
Golaki

Čeprav ubrano ptičje petje, 
spomladansko cvetje, daljšanje 
dneva in moč sonca naznanjajo, 
da je pomlad že prišla med nas, 
so zagnani smučarski tekači 
OŠ Dobravlje uživali v odličnih 
pogojih za smuko na naši jasi 
pod Golaki, kjer je še domovala 
zima bela. 

V skladu z upoštevanjem pre-
ventivnih ukrepov so učenci po 
oddelkih v mehurčkih spozna-
vali osnove in utrjevali veščine 
smučarskega teka – nekateri so 
bili na snegu prvič v letošnji se-
zoni in se čudili, kako lepo je na 
Golakih, tako blizu doma! 

Ljudska univerza Ajdovščina

Učenje na daljavo kot primer dobre prakse. 
Na Ljudski univerzi Ajdo-

vščina smo se morali kar na hi-
tro prilagoditi novim časom, 
t.i.'korona času', ki je v svetu po-
znan kot 'lockdown'.Tako smo 
v tem času učitelji in naši slu-
šatelji ostali kar doma; na obeh 
straneh je bilo na začetku nekaj 
negotovosti in vprašanj, kako 
bodo potekala naša online sreča-
nja. Zavedali smo se, da bo treba 
izpopolniti svoja računalniška 
znanja ter poseči po novih pri-
stopih, prilagoditi se novim raz-
meram.

Danes lahko rečemo, da smo 
po že nekaj uspešno izvedenih 
izobraževanjih na daljavo dose-
gli lep uspeh, saj se nam je števi-
lo slušateljev od samega začetka 
kar podvojilo. Imeli smo raču-
nalniška izobraževanja, ki jih je 
vodila Martina Bratina in nam 
podala obilo praktičnih nasve-
tov za uspešno vodenje izobra-
ževanja na daljavo. Učiteljem 
jezikov je vedno stala ob strani 
Alenka Magajne, ki je tako učite-
ljem kot slušateljem nudila 'prvo 
pomoč' pri začetniških težavah z 
računalniki. Mnogo je bilo vpra-
šanj glede samega dostopa na Te-
ams, internetne povezave, težave 

z mikrofoni in kamerami … 
Z obilo dobre volje in znanjem 

predavateljic smo vsi skupaj pri-
dobili nova znanja. Brez dvoma 
lahko pritrdimo, da nam je ta 
novi čas prinesel kup pomemb-
nih izkušenj, kar bomo s pridom 
uporabljali še naprej. Pri pouče-
vanju angleščine in italijanščine 
sem razmišljala o neke vrste ino-
vativnem pristopu, nadgradnji, 
ki bi popestrila predavanja. Po-
vabila sem dva tuja gosta, ki sta 
se z veseljem odzvala mojemu 
vabilu. Tako se nam je pri an-
gleščini pridružil rojeni govorec 
Michael E. Reid iz ZDA ter pri 
italijanščini Pierpaolo Sonno-

li iz sosednjega Trsta. Sodeč po 
odzivih slušateljev je bil to zade-
tek v polno, otresli so se vsakega 
strahu pred 'neznanjem' tujega 
jezika ter se suvereno pogovar-
jali s tujima gostoma. Pravo ve-
selje je bilo opazovati napredek 
in zagnanost naših slušateljev 
skozi celoten potek predavanj 
na daljavo.Da je izobraževanje 
na daljavo prineslo pozitivne 
rezultate, pričajo številne izjave 
udeležencev. Nekatere izjave so 
bile prav simpatične. Največ-
krat so naši udeleženci navedli, 
da se končno lahko izobražujejo 
in izpopolnjujejo kar ob doma-
či mizi ali z najljubšega fotelja. 

Pomembno se jim zdi, da ni več 
potrebno spraševati koga za pre-
voz do Ajdovščine oz. da jim ni 
potrebno odhajati na pot in vse 
opravijo od doma. Udeleženkam 
je všeč, da si ni potrebno urejati 
pričeske in da lahko spremljajo 
naša predavanja v udobnih obla-
čilih, namesto v visokih petah pa 
'hodijo' na predavanja v domačih 
copatih.

Pomemben dejavnik izobraže-
vanja na daljavo je sproščenost 
na obeh straneh. Izkušnje so pri-
nesle spoznanje, da sta ključne-
ga pomena način posredovanja 
znanja ter predavateljeva iznaj-
dljivost. Potrebno je prisluhniti 
slehernemu slušatelju ter mu do-
volj preprosto razložiti stvari, po 
katerih sprašuje ali v katerih čuti 
negotovost.

Na Ljudski univerzi Ajdovšči-
na lahko povemo, da se naši 
udeleženci počutijo sproščeno 
in zelo cenijo sistematično po-
dajanje znanja, dovolj časovno 
usklajeno, da dojamejo različne 
tematike dela in napredujejo. 
Učenje na daljavo je prineslo 
skoraj same pozitivne odzive; 
edina slabost tovrstnega načina 
poučevanja je gotovo ta, da se 

ne družimo v učilnicah, kot je 
to bilo običajno do uvedbe ka-
rantene. Udeleženci prihajajo iz 
številnih krajev iz Slovenije, to-
rej niso samo omejeni na občini 
Ajdovščina ali Vipava in njihovo 
število je naraščalo iz srečanja v 
srečanje.

Vsi vemo, da nobena stvar ne 
traja večno, tudi ta neprijazni čas 
pandemije bo minil. Vsi se vese-
limo dne, ko se bomo ponovno 
lahko videli v živo, ne le preko 
računalniških ekranov. Tudi v 
prihodnje se nadejamo mnogih 
vedoželjnih obrazov ter vas vabi-
mo v našo družbo. Vljudno va-
bljeni vsi, ki si želite novih znanj 
na najbolj udoben in dosegljiv 
način, ne bo vam žal!

Ingrid Patricia Boben, 
predavateljica italijanščine in 

angleščine.
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Mrzla reka, kam hitiš, mrzla 
reka, kam bežiš?

Pomlad je že odzvonila, virus 
pa je ponovno, to je tretjič, 
udaril z vso močjo, čeprav ne 
vemo, kdaj je zares odšel. Meje 
gibanja so se zaprle in ostali smo 
za štirimi stenami. Ponovno 
iščemo svobodo. K izviru Hublja 
nas vodijo različne poti, vsak si 
izbere svojo. Lahko gremo po 
levem ali desnem bregu naše 
reke. K njej se zatekamo v žalosti, 
veselju, ko imamo veliko dela in 
ko nam je dolgčas. Nikoli, res 
nikoli, nas ne razočara. Njeno 
šumenje je kot glasba, ki sega do 
srca. Čeprav šumijo tudi druge 
vode, vendar pesem naše reke bi 
prepoznali od daleč. 

Že ob rojstvu je bila nekaj 
posebnega, kajti temu dogodku 
so prisostvovale vile ali palčki 
ali … kot pravijo pripovedke. 
Bajeslovna bitja naj bi živela v 
hubeljskih jamah, iz katerih v 
deževju pridrvi voda, zlati se 
v soncu in z mavrico ovenča 
pokrajino. 

Če si nabiramo energijo po 
levem bregu, nas zgodovinski 
ostanki popeljejo v preteklost, ko 

so tu še brneli plavži. Valvasor jih 
je v 17. stoletju imel priložnost 
videti. Na desnem bregu naše 
hudourne reke nas čudovita, 
tudi edinstvena, narava popelje 
do vasice Gorenje, ki je vedno 
obsijana s soncem. Na teh poteh 
človek ne more biti ravnodušen, 
saj se v vseh letnih časih tu 
razkazuje ena sama lepota. Če 
nam pomaga dihati še naša 
burja, potem je zadovoljstvo 
popolno.

Res, grozi nam virus, res, 
obremenjujejo nas številni 
predpisi, vendar narava ostane. 
Živi, nas bogati in plemeniti. 
Danes je lepa, jutri bo, ne glede 
na bolezen, še lepša; vabi nas, 
s takimi očmi jo moramo 
pogledati in naš dan bo svetlejši. 
Tesnoben čas si bomo polepšali 

še z mislijo in s sklepom, da se 
bodo pridružili, ko bomo smeli, 
skupini ajdovskih planincev, v 
rosnem nedeljskem jutru reže 
svojo pot v planine. Da, z njimi 
bomo šli, da bomo vrgli z ramen 
vso težo hudih časov in iztisnili 
iz sebe bolečino ogroženosti, ki 
je danes naš gospodar.

Prav zato, da bomo s prijatelji 
planinci stopili po gorskih 
strminah, ko bo čas za to, si 
bomo v teh sivih dneh nabirali 
energijo na poteh do izvira naše 
hudourne reke. Ona teče v svet 
in svobodno hiti, nam poje in 
nas tolaži. Naša je, naš simbol in 
naša pot.

Irena Šinkovec, PD 
Ajdovščina

041 557 055
Robert-Berto

041 810 755 info@megatehnika.si

MEGATEHNIKA
NA NOVI LOKACIJI

V AJDOVŠČINI

VSI STROJNI ELEMENTI NA ENEM MESTU 
- Ležaji
- Klinasti jermeni
- Galove verige in verižniki
- Vskočniki
- Razna tesnila NBR
- Standardni strojni elementi
- Klinaste jermenice
- Tesnila za hidravliko
- Zobate letve
- Gumiblažilci
- Oljna tesnila
- Reduktorji 
- Elektro motorji
- Industrijska lepila in maziva

(v centru pri AMZS)

MEŠALNICA 
BARV ZA KOVINO

Barve niso več problem! 

- 1K  in 2K epoksi temeljni premazi

- Pokrivne barve, 1K in 2K, po RAL izbiri

- Epoksi smole

- Svetovanje 

Zakaj pa ti častiš 1/2 
litra?

 

"Ker vem, da s tem nekomu rešim življenje." 

"Zakaj ne bi pomagal, če lahko." 

"Ker upam, da bo nekdo, če do te situacije kdaj pride, lahko 
pomagal meni."  

(Vir: ŠKIS)

To je le nekaj odgovorov štu-
dentov, zakaj so se odločili v 
aprilu pridružiti tradicionalni 
študentski krvodajalski akciji 
ČASTIM 1/2 LITRA. V Centru 
za transfuzijsko dejavnost Nova 
Gorica in drugod po Sloveniji 
so v teh dneh kri darovali tudi 
študenti, ki prihajajo iz Vipavske 
doline. Med drugim tudi štu-
denti Univerze v Novi Gorici, ki 
deluje tudi na našem območju. 
Najlepša hvala vsem mladim, ki 
ste se pridružili akciji!

Rdeči križ Ajdovščina
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Razbijanje stereotipov za strpnejši jutri
Dijaki 3. a in 3. b gimnazije smo se imeli v mesecu marcu pri uri angleščine priložnost virtualno srečati s Slovenko, domačinko, 

gospo Jasmino Putnik, ki začasno biva v Savdski Arabiji. Srečanje je bilo izvedeno v okviru nedavno obravnavane teme stereoti-
pov, katerih vpliv smo raziskovali prav skozi spoznavanje savdske družbe. 

Pred srečanjem smo se dijaki 
v skupinah poglobili v področja, 
ki določajo način življenja v tej, 
za nas eksotični deželi. Osredo-
točili smo se na vero, kulturo, 
medije, položaj žensk in tujcev 
ter na politično ureditev drža-
ve. Pred srečanjem smo si izo-
blikovali podobo družbe, ki je 
socialno precej zaostala za našo. 
Izpostavili smo slab položaj ve-
čine žensk, velike socialne raz-
like med sloji in velik vpliv vere 
na politično dogajanje ter zako-
nodajo. Obenem pa smo izvedeli 

tudi, da država na teh področjih 
trenutno doživlja hiter razvoj. Po 
natančni preučitvi omenjenih 
področij smo za gostjo pripravili 
vprašanja, ki smo ji jih predho-
dno poslali v vpogled. 

Naše srečanje smo pričeli s 
predstavitvijo ugotovitev, ki so 
se nas še posebej dotaknile. Go-
stja pa nam je s pomočjo foto-
grafij predstavila svoj pogled na 
omenjene teme, pri čemer je čr-
pala predvsem iz svojih izkušenj. 

Ugotovili smo, da imajo tam-
kajšnji prebivalci zelo bogato 

kulturo in tradicijo, ki ju skušajo 
čim bolje ohranjati tudi v mo-
dernem času. Izvedeli smo, da 
je mestno življenje je v Savdski 
Arabiji večinoma precej podob-
no našemu, velika razlika pa je 
prisotna v manj razvitih pre-
delih države. Gostja je potrdila 
nekatere informacije, ki smo jih 
našli med našo predpripravo, 
in zanimivo je bilo slišati njeno 
stališče. Predstavila je na primer 
svojo izkušnjo z oblačili v državi, 
kar nam je pomagalo razumeti, 
v kakšnem odnosu so ta s tra-

dicijo, družbo in kako se z ra-
zvojem spreminjajo. Presenetila 
nas je tudi s podatkom o obstoju 
predelov mest, t.i. compounds, 
poseljenih večinoma s tujci, na 
kar med spletnim raziskovanjem 
nismo naleteli. Na splošno smo 
dobili vtis, da mediji razmere 
pogosto prikazujejo v slabši luči 
od stanja, kot nam ga je pred-
stavila gostja. Zdi se, da pogosto 
zamolčijo bolj napredne vidike 
savdske družbe in prikazujejo 
zgolj eno, negativno plat, s tem 
pa nam ustvarjajo zelo necelovi-

to predstavo dejanske situacije. 
V zaključku bi se radi zahva-

lili profesorici Meliti Lemut Ba-
jec za organizacijo srečanja ter 
gostji, ki je delila z nami svoje 
izkušnje in vedenje o tej kulturi, 
saj sta nam omogočili boljše ra-
zumevanje tako Savdske Arabije 
kot tudi tematike stereotipov. Pri 
pouku smo lahko mnogi prvič 
neposredno primerjali površno 
predstavo družbe, ki smo si jo 
ustvarili sami, in podobo, ki se 
izrisuje tistim, ki imajo vanjo ne-
posredni vpogled. Tovrstno šol-
sko delo nam veliko pomeni, saj 
sta poznavanje in razumevanje 
druge kulture temeljna koraka k 
boljšemu sprejemanju sočloveka. 

Matic Curk, Zarja Bizjak, Ana 
Petrič, 3. letnik gimnazije

Moje življenje v Savdski Arabiji
Pred odhodom v Savdsko 

Arabijo so mi prijatelji, znan-
ci in celo sorodniki namenjali 
številne zaskrbljene poglede in 
vprašanja – Se nič ne bojiš? Nji-
hovi strahovi in pomisleki so bili 
na nek način upravičeni, saj se 
Savdska Arabija v medijih poja-
vlja predvsem takrat, ko je govo-
ra o vojni z Jemnom ali kršenju 
človekovih pravic … Da stvari v 
vsakodnevnem življenju le niso 
tako enopomenske, kot se zdi 
lahko nekomu, ki to eksotično 
državo opazuje le skozi poro-
čanja medijev, sem vedela že iz 
moževih pripovedovanj, saj je tu 
preživel celoten prvi lockdown. 
Sama sem se s savdsko stvarno-
stjo prvič srečala pred štirimi 
meseci. 

Savdska Arabija je še ne tako 
dolgo nazaj veljala za nadvse 
skrivnostno in večini nedosto-
pno kraljevino. Ko sem prvič 
stopila na njen vroči pesek, me 
je povsem začarala. Kljub zače-
tnemu šoku, ki sem ga doživela 
zaradi slabega ravnanja z od-
padki in množice v črnino zavi-
tih žensk, se mi je pričela lepota 
Savdske Arabije iz dneva v dan 
bolj razkrivati. Za tančicami so 

se iskrili živahni in radovedni 
pogledi, v puščavi sem podobno 
kot v našem gozdu našla mir, v 
mestih pa sem lahko bila pri-
ča izjemno hitremu razvoju in 
gradnji novih stanovanjskih in 
gospodarskih kompleksov. Tudi 
na področju pravic žensk in de-
lavcev iz manj razvitih držav se 
dogajajo hitre in korenite spre-
membe. Ker sem želela bralcem 
približati to nepoznano deželo 
ter obenem odstraniti tančice 
tudi neutemeljenih prepričanj, 
s katerimi njenim prebivalcem 
mnogokrat delamo krivico, sem 
se takoj po prihodu odločila za 
pisanje spletnega dnevnika. 

Prav tako sem z veseljem spre-
jela izziv razbijanja (ali potrjeva-
nja?) predsodkov, h kateremu me 
je povabila stanovska kolegica 
Melita, ki je z dijaki ravno ob-
delovala temo stereotipov. Nad 
izčrpnim delom dijakov sem bila 
navdušena, na trenutke pa tudi 
v zadregi. Na mnoga vprašanja, 
ki so jih pripravili, namreč ni-
sem imela odgovorov in sem se 
tako med pripravo predstavitve 
tudi sama naučila veliko nove-
ga. Kljub temu sem se poskuša-
la vedno znova vračati k osebni 

izkušnji ter jim predstaviti čim 
več podrobnosti iz pogovorov z 
ljudmi, ki živijo v Savdski Ara-
biji že celo svoje življenje; pa naj 
gre za tujce (otroke delavcev, ki 
so si tu ustvarili svoje družine) 
ali domačine. 

Resnic in realnosti je pravza-
prav toliko kot posameznikov. 
Mediji sicer pogosto predstavijo 
resnično podobo Saudske Arabi-
je, vendar pa so zame veliko več 
vredna pričevanja ljudi, ki tukaj 
živijo. In tudi med njimi je toliko 
različnih zgodb, da je zelo težko 
posplošiti in povzeti, kakšna je v 
resnici Savdska Arabija. Zagoto-
vo ne enobarvna. Sestavljena je 
iz nešteto zgodb in upam, da jih 
bom v času bivanja tukaj lahko 
spoznala čim več.

»Je to privid?«*
Med vožnjo sem opazovala 

prve sipine, redko puščavsko ra-
stlinje, kamele, naftne vrtine … 
Ko smo prispeli, so nas v šotoru 
pričakali zakurjen ogenj, polna 
dallah arabske kave ter kerami-
čen čajnik sladkega črnega čaja. 
Prav tako niso manjkali sočni 
datlji. Vse to sta že pred našim 
prihodom pripravila Abdul-
rahmanova delavca.

Nekaj trenutkov smo sedeli v 
tišini, srkali kavo z značilnim 
vonjem kardamoma in očarano 
poslušali prasketanje ognja …

Sonce je začelo počasi izgublja-
li svojo moč, zato smo se odpra-
vili na krajši sprehod. Bosonogi 
smo za seboj puščali odtise, ki so 
se prepletali s stopinjami majh-
nih ptic, psov in kamel. Pesek je 
bil prijetno hladen, ponekod trši, 
drugje mehkejši, in če nismo ho-
dili dovolj hitro, se je pričel udi-
rati. Med vzponom na manjšo 
sipino smo opazili farmo kamel. 
“Hočeš, da se jim približamo?” 
me je vprašal Abdel, ko sem že 
od daleč občudovala te veliča-
stne živali. “Ne, raje bi jih videla 
kar tako, v puščavi,” sem odvrni-
la in nadaljevali smo s potjo.

Na vrhu sipine je veter pihal 
nekoliko močneje, temperatura 
zraka pa je bila ravno pravšnja. 
Odpela sem si abajo. “Jasmina, 
sedaj si na sipinah!” Nekaj ne-
razložljivo domačega je bilo v 
plapolanju abaje, v vzorcih, ki 
jih je veter risal po puščavskem 

pesku, v barvi neba … V meni 
so odzvanjale besede sodelavke, 
ko sem pred odhodom delila z 
njo skrb, da bi utegnila pogre-
šati našo zeleno naravo. “Pušča-
va ima svoj čar, veš. Prepričana 
sem, da se boš zaljubila vanjo.” 

Ko smo se vračali, se je sonce 
že spuščalo proti obzorju. Ne 
spomnim se, kdo jo je prvi opa-
zil, ampak z vzhodne strani se 
je iz daljave proti nam pomika-
la karavana kamel! Nekaj časa 
smo samo nepremično stali in 
občudovali počasno premikanje 
živali, ki so postajale z vsakim 
korakom 'večje'. Previdno smo 
se jim približali in bili ves čas 
pozorni, da jih ne bi s čimerkoli 
vznemirili. Niso se pustile mo-
titi, popolnoma nemoteno so še 
naprej uprizarjale enega lepših 
prizorov, kar sem jih videla. 

Jasmina Putnik
*Odlomek iz dnevniškega zapi-

sa, december 2020. Vabljeni, da 
mojim dogodivščinam sledite na 
https://jasminainsipine.com in @
yasminainthedesert (Instagram).
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Projektni dan – Veno Pilon in 
njegov čas 

“Prepustil sem se življenju, ki se je igralo z menoj in me je oblikovalo po svoje, 
tridimenzionalno, zato sem ga ljubil – do Roba.” 

(Veno Pilon, Na robu)

Letos smo pilonovci izvedli 
že četrti projektni dan, tokrat 
v precej drugačni obliki in na 
daljavo. Naslovili smo ga Veno 
Pilon in njegov čas. Z izborom 
teme smo se poklonili rojaku, po 
katerem se imenuje naša šola in 
tako obeležili 50-letnico njegove 
smrti. Projektni dan je rezultat 

povezovanja razvojnih projektov, 
ki jih na šoli izvajamo: OBJEM, 
NA-MA POTI in PODVIG, 
z njim pa uresničujemo tako 
cilje projekta kot posameznih 
predmetnih področij. 

Temo projektnega dneva Veno 
Pilon in njegov čas smo določili 

že v začetku letošnjega šolskega 
leta. Datum izvedbe pa se nam 
je zaradi ukrepov ob Covid-19 
odmikal v negotovo prihodnost. 
Po premisleku smo se odločili, da 
ga izvedemo na daljavo v drugem 
tednu marca, četudi bi se takrat 
morebiti že vrnili v šolo. 

Eva Terčon 4. d

NEBESEDJE 
Včasih prostor med mojimi besedami pove največ.

Lahko kričim naglas,
pa samo s tišino sežem v drugo vas.

Včasih prostor med mojimi besedami pove največ.

Roža ne kriči,
ko brez vode trpi.

A razumemo jo vsi.

Morje nič ne reče,
če ga sonce opeče.

Prav tako luna se ne kuja,
ko jo na nebu sonce prebuja.

Ali se drevo jezi,
ko gre dedek po drvi?

In prav tako jaz nič več ne rečem, 
moja tišina kriči, 

medtem ko svet spi. 
Ker prostor med mojimi besedami pove največ.

In prav takoj jaz ne rečem nič,
moj krik vse predrami,

moja misel jih premami. 
Saj prostor med mojimi besedami pove največ.

V letošnjem letu so v 
Hiši kulture Celje prevzeli 
organizacijo Veronikine 
nagrade za najboljšo pesniško 
zbirko leta, ki z naslednjim 
letom praznuje častitljivih 25 
let. Ob bok ji že 15 let stopa 
zlatnik poezije za pesniški 
opus ter šesto leto tudi 
mala Veronika, ki nagrajuje 
najboljšo pesem dijakinje ali 
dijaka slovenskih srednjih šol.

Z natečajem mala Veronika 
so povabili k sodelovanju in 
s predstavitvijo in nagrado 
spodbujajo ter predstavljajo 
širom Slovenije pesniški izraz 
srednješolcev. K natečaju so 
bile vabljene vse srednje šole 
v Sloveniji. Posamezna šola 
je lahko na natečaj prijavila 
eno avtorsko pesem dijaka ali 
dijakinje v slovenskem jeziku, 
ki jo je napisal-a v kateremkoli 

obdobju svojega pesniškega 
ustvarjanja. 

Srednja šola Veno Pilon je 
na natečaj prijavila pesem 
Nebesedje Eve Terčon, 
dijakinje 4. d.

Pesem je objavljena na 
www.veronikina-nagrada.si/.

Letos so nam način poučevanja 
in varnostni ukrepi narekovali 
spremenjen način dela, ki 
smo ga upoštevali in zato tudi 
precej spremenili način izvedbe 
in vsebino projektnega dne. 
Na projektnem dnevu so kot 
vedno sodelovali vsi dijaki obeh 
programov ter vsi učitelji, ki v 
njih poučujemo, pridružili pa so 
se nam tudi vzgojitelji iz dijaškega 
doma. Delo smo letos organizirali 
po vertikali v mešanih skupinah. 
Dejavnosti torej nismo vezali 
na posamezen razred, pač so se 
dijaki na razpisane dejavnosti 
prijavili preko spletnega 
obrazca glede na njihov interes. 
Izbirali so lahko med pestro 
izbiro delavnic in predavanj, 
ki smo jih v medpredmetnem 
in sodelovalnem duhu zanje 
pripravili učitelji, k sodelovanju 
pa smo povabili tudi zunanje 
sodelavce. Vsak dijak se je v enem 
dnevu udeležil dveh delavnic. 
Nabor tem je bil resnično zanimiv 
in marsikomu se je bilo težko 
odločiti.

Delo skupin, v katerih so 
sodelovali dijaki od 1. do 4. 
letnika obeh programov v 
heterogenih skupinah, vam 
predstavljamo v video mozaiku, 
ki si ga lahko ogledate na spletni 
strani šole, na povezavi: https://
www.ss-venopilon.si/2021/03/20/
projektni-dan-veno-pilon-in-
njegov-cas/.

Film predstavlja sintezo našega 
dela in obenem nadomešča 
plenarno predstavitev dejavnosti, 
ki smo se ji letos morali 
odpovedati. 

Veno Pilon v posvetilu k 
svoji knjigi Na robu pravi, da 
je spomine na svoje življenje 
razvrstil in povezal v mozaik, 
v katerem je spoznal svoj 
obraz. Z raziskovanjem smo 
na projektnem dnevu odstirali 
tako skrivnosti njegove kot svoje 
podobe. 

Si lahko zamislite Pilonov 
ponos, kako s pipo v ustih in 
gubo na čelu spremlja življenje na 
šoli, ki nosi njegovo ime? 

Mateja Ceket Odar, prof.

Veno Pilon
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Robotske kosilnice

Strokovno svetovanje

Prodaja in servis

Profesionalna montaža

Poprodajni suport in vzdrževanje

Najvišja kakovost

Kupi takoj

WWW.TOTUM.SI

SPLETNI
KATALOG

24/7

Totum ponudba

PREZRAČEVALNIKI  - NAJEM PREZRAČEVALNIKA
Pri nas si lahko izposodite različne tipe prezračevalnikov
trave. V ponudbi tudi kakovostno travno seme, tako za
novo ureditev kot tudi za dosajevanje. 

NOVO
TRAVNE

MEŠANICE

Husqvarna

Motorne kose
Moči od  1.0KM- 3.8 KM
Bočne in nahrbtne
Pestra ponudba diskov
in rezilnih nitk

Husqvarna

Vrtne kosilnice 
- bencinske
- akumulatorske
- električne
- s košaro ali brez

Husqvarna

Husqvarna
Vrtni prekopalniki

Husqvarna

Husqvarna
Rider in sedežne
kosilnice

3490,00

€

že od

Posebna ponudba

Dan zemlje na OŠ Šturje Ajdovščina
Od besed k dejanjem ali zemlja in naše mesto praznujeta! 22.aprila je svetovni dan Zemlje, 5.maja pa praznuje naše mesto - Ajdovščina. Za vsako praznovanje 

slavljencu namenimo svoj čas in ga obdarujemo. Z drugošolci OŠ Šturje smo se odločili, da bomo mestu in planetu podarili svoj čas in dali posebno darilo - skrb za 
okolje, največ, kar jima lahko damo.

Otrokom kar ni zmanjkalo 
idej, kako bi to izpeljali. Razmi-
šljali smo ... 

Kako lahko sami s svojim vsa-
kodnevnim ravnanjem ohra-
njamo okolje? Kako neustrezne 
navade opustimo in pridobimo 
nove? Katera ravnanja bi bilo 
dobro spremeniti v učilnici, na 
igrišču, doma, da bi bila za oko-
lje prijaznejša? Kako bi drug 
drugemu pomagali, da bi ustre-
zno ravnanje prešlo v navado, ki 
bi jo širili in prenašali na ostale 
doma, v šoli, v mestu, povsod?

Začeli smo s pesmijo - z EKO 
HIMNO, ki nas je popeljala v 
svet ekologije in z njo povezanih 
problemov ter možnih rešitev 
zanje. Barvali smo eko maskote, 
ki nas nagovarjajo k ločevanju 

odpadkov ter varčevanju z vodo 
in energijo. Oblikovali smo le-
take in transparente, s katerimi 
smo po zgledu Grete Thunberg 
( in glavne junakinje pravljice 
Greta in velikani) odšli na ulico 
in delili skrb za okolje z mimoi-
dočimi, potiskali letake v poštne 
nabiralnike in za avtomobilske 
brisalce ter vmes peli našo eko 
himno. Spoznavali smo različne 
zabojnike na ekoloških otokih 
in jih odkrivali po mestu. Iz od-
padne embalaže smo izdelovali 
živali, vaze in labirinte ter kori-
stno uporabili odpadne škatle in 
lončke v nove namene. 

Posadili smo drevo in posejali 
semena za razredni vrtiček. Na-
risali smo več plakatov, ki vabijo 
med eko frajerje in eko carje či-
sto vsakega posameznika. Brali 

smo knjige na to temo, slikali, 
risali, oblikovali lastno knjigo 
brez besed. Izvedli smo družin-
ske čistilne akcije v bližini doma 
ter šole. Svoja ravnanja in izdel-
ke smo objavili in delili na spletu 
(Viber). Prvošolci so pri intere-
sni dejavnosti cici vesela šola iz-

delali velikega eko robota, ki nas 
uči ločevanja odpadkov in radi 
so nam ga posodili za razstavo v 
šolskem eko kotičku v avli naše 
šole.

S pestro paleto dejavnosti so 
otroci razvijali odgovoren odnos 

do narave, okolja in bivanja na-
sploh. Vzgoja za varovanje okolja 
se začne že v zgodnjem otroštvu, 
ko otrok čustveno doživlja nara-
vo, odnos do nje pa posnema od 
staršev. Pa morda veste, da lahko 
pot pelje tudi obratno, od otrok k 
odraslim? Prav otroci so namreč 
tisti, ki s svojim odkritim in pri-
stnim navdušenjem prepričajo 
svoje starše in še koga za stvar, 
ki je 'carska'. Zakaj jim danes ne 
bi uspelo prepričati tudi vas? Ste 
ZA? 

Praznovanje mestu in planetu 
so s svojimi dejavnostmi pripra-
vili učenci 2. a, pomagali so jim 
učenci 2. b.

Klavdija Jerončič, 
razredničarka 2. a

2. april- svetovni dan zavedanja 
o avtizmu

V mesecu aprilu smo v Centru 
za izobraževanje, usposabljanje 
in rehabilitacijo Vipava obeležili 
Svetovni dan zavedanja o avtiz-
mu.

Generalna skupščina Organi-
zacije združenih narodov je 2. 
april razglasila za Svetovni dan 
zavedanja o avtizmu z namenom 
osveščanja širše javnosti tudi o 
tej obliki drugačnosti. 

Spekter avtizma je zelo širok. 
Osebe z motnjami avtističnega 
spektra drugače doživljajo, ob-
čutijo in razumejo svet okrog 
sebe. Za marsikatere veščine, 
znanja, spretnosti, ki se jih obi-
čajno naučimo spontano in sa-
moumevno, morajo te osebe vlo-
žiti veliko truda, napora in časa. 

Število oseb z motnjami avti-
stičnega spektra v zadnjih letih 

narašča, zato je še toliko bolj po-
membno, da je tudi širša družba 
čimbolj osveščena o tej drugač-
nosti, da jo skuša razumeti in 
sprejeti ter tako podpreti in čim-
bolj omogočiti socialno vključe-
vanje teh oseb v vse oblike življe-
nja.

V zadnjih nekaj letih tudi v 
CIRIUS-u Vipava opažamo 
spremembe, saj se v naše vzgoj-
no-izobraževalne programe 
vključuje vedno več učencev z 
motnjami avtističnega spektra. S 
strokovnimi pristopi, metodami 
in ustreznimi programi ter te-
rapijami se trudimo omogočiti 
optimalne okoliščine in pogo-
je za čim boljši razvoj njihovih 
sposobnosti.

CIRIUS kot ustanova za iz-
obraževanje in usposabljanje 

otrok s posebnimi potrebami že 
nekaj let obeležuje 2. april s pri-
pravo raznovrstnih dogodkov. 
Tako smo tudi letos člani stro-
kovne skupine Aktiva za učence 
z motnjami avtističnega spektra 
organizirali nekaj simboličnih 
dejavnosti, s katerimi smo želeli 
spomniti javnost, da smo si med 
seboj različni.

Pripravili smo prisrčno razsta-
vo likovnih izdelkov učencev z 
motnjami avtističnega spektra, 
ki si jo lahko še vedno ogleda-
te na naši spletni strani; v par-
ku nasproti našega Centra smo 
postavili dva simbolična modra 
stola in napise z vsebinami o ra-
zumevanju, doživljanju in obču-
tenju sveta oseb z motnjami av-
tističnega spektra; prav tako smo 
se tudi letos 2. aprila zaposleni 
simbolično oblekli v modre ma-
jice, v večernih urah pa obarvali 
Center v modro svetlobo.

Tamara Srebot

OGLAŠUJTE 
 v časopisu Latnik 

e-naslov:  
komerciala.latnik@gmail.com
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31. Medobčinski otroški parlament
Otroški parlamenti so pro-

grami za vzgojo demokracije 
in aktivnega državljanstva med 
mladimi, potekajo pa po celotni 
Sloveniji. Konec marca je tako 

potekal 31. medobčinski otroški 
parlament, ki ga je organiziral 
MDPM Ajdovščina. Dogodek 
je letos potekal nekoliko druga-
če – v spletni platformi ZOOM, 
povezoval pa ga predsednik 
Miha Plahuta, učenec Osnovne 
šole Danila Lokarja Ajdovščina. 
Mladi parlamentarci so s svojimi 
mentorji že na šolski ravni raz-
pravljali o poklicni prihodnosti, 
ki je tudi letošnja tema otro-
ških parlamentov. Po nagovorih 
predsednice MDPM Ajdovščina 
Kristine Valič in županov ob-
čin Ajdovščina in Vipava Tadeja 
Beočanina in Gorana Kodelje je 
sledilo poročanje mladih parla-
mentarcev o njihovem dogajanju 
na šoli. 

Parlament se je nadaljeval z 
delom po skupinah, ki sta ga vo-
dili strokovnjakinji s področja 
kadrov Alenka Stanič in Eli El-
visa Petrovčič. Alenka Stanič se 
ukvarja z iskanjem ključnih ka-
drov. Najame jo podjetje, da jim 
priskrbi ustrezen kader. Težko si 
predstavlja, da bi bil nekdo 60 let 
v enakem poklicu. Izobrazba, ki 
jo pridobiš v mladosti, ni nujno 
tvoj življenjski poklic. Sama je 
po osnovni izobrazbi biologi-
nja, ima magisterij iz antropo-
logije, doktorirala pa je na temo 
bega možganov. Poudarja, da v 
Sloveniji zaradi selitev sistema-
tično izgubljamo izobražen del 
prebivalstva. Meni, da imajo sta-

rejši veliko izkušenj in nasvetov 
za mlade, a je končna odločitev 
njihova. Veliko poudarka je dala 
na »življenjsko dobo poklicev«. 
V prihodnosti se bodo poklici 

modernizirali, delodajalci bodo 
potrebovali manj kadra, neka-
teri poklici bodo izumrli. Oce-
njuje, da bodo blagajnika v roku 
10-ih let zamenjale avtomatske 
blagajne. Poklic varnostnika je 
trenutno v velikem vzponu. Go-
vorili so tudi o poklicih, ki ne 
bodo nikoli izumrli. To so po-
klici v zdravstvu, inženirji vseh 
vrst, poklici v zvezi z informaci-
jami, programiranje, tehnologi-
ja, farmacevtska in prehrambna 
tehnologinja, transport … Po-
udarja, da nikoli ne bo izumrla 
človeška kreativnost (roboti je 
ne bodo mogli nadomestiti). Pri 
izbiri nadaljnje usmeritve mora-
mo slediti tistemu, kar nas veseli. 
Osnovna izobrazba je podlaga za 
nadaljnje pridobivanje znanja. 

Na delavnici pri Eli Elvisi Pe-
trovčič so govorili predvsem o 
tem, kako poteka proces zapo-
slitve na Zavodu za zaposlovanje 
Republike Slovenije, kjer je za-
poslena kot svetovalka. Brezpo-
selnim pomaga pri izbiri ustre-
znega poklica. Na voljo je vsem 
brezposelnim osebam za podpo-
ro in poklicno usmerjanje. Meni, 
da kariero lahko stopnjuješ. 

Mladi parlamentarci so ji po-
stavili vprašanje, kako se bodo 
zaradi covida-19 poklici spre-
menili. Postregla je s podatkom, 
da so narasla delovna mesta v 
zdravstvu (vzrok: Covid-19), 

največ pa se išče osnovnih del 
(delo v proizvodnji ipd.). V času 
epidemije so imeli veliko dela, 
ker je bilo veliko brezposelnih in 
podjetja so se zapirala. Meni, da 
poklic ni vezan samo na izobraz-
bo. Na Zavodu za zaposlovanje 
omogočajo tudi usposabljanje 
na delovnem mestu za določen 
poklic. 

Pogovarjali so se tudi o tem, 
kako sestaviti prepričljiv življe-
njepis. Na zavodu nudijo tudi 
svetovalca za mlade, ki je lah-
ko njihov karierni svetovalec. Z 
uporabo različnih pripomočkov 
svetuje, kateri poklic je najustre-
znejši za določeno osebo. 

Na dogodku smo goste tudi 
intervjuvali. Županu občine Aj-
dovščina Tadeju Beočaninu smo 
zastavili naslednja vprašanja.

Kaj menite, katerih poklicev se 
bo najbolj potrebovalo v priho-
dnje?

»Mislim, da bi lahko to pove-
zal z eno besedo – multiprak-
tik. To je oseba, ki ima številna 
znanja. Poleg tega pa menim, da 
bomo potrebovali veliko pokli-
cev v zdravstvu, oskrbi starejših. 
Predvsem pa naravoslovni, teh-
nični in družbeni poklici.«

Ali v prihodnje načrtujete ka-
kšne delavnice za pomoč mladim 
pri nadaljnji usmeritvi?

»Zaradi epidemije se bo leto-
šnja Incastra preselila v spletno 
verzijo. Načrtujemo nov projekt 
z imenom Garaža, ki bo omogo-
čal stimulativno delovno okolje.«

Projekt Mladost na burji je bil 

med mladimi zelo dobro sprejet. 
Kako je epidemija vplivala na po-
tek tega projekta?

»S potekom projekta sem bil 
zadovoljen kljub epidemiji. V 
prihodnje si želimo več udele-
žencev 3. triade.«

Kako je epidemija vplivala na 
zaposlitev/delovna mesta v občini 
Ajdovščina?

»Delovna mesta so kljub epide-
miji v občini Ajdovščina rasla.«

Med intervjuvanci je bil tudi 
župan občine Vipava Goran Ko-
delja. Tudi njemu smo postavili 
nekaj vprašanj na temo poklicne 
prihodnosti in poklicih v občini 
Vipava.

Katerih poklicev se bo v priho-
dnje najbolj potrebovalo?

»Poklici, ki bodo zahteva-
li strokovno in naravoslov-
no usposobljenost. Menim, da 
bomo nekoč potrebovali varuha 
internetne zasebnosti.«

Povejte nam kaj več o Fakulte-
ti za vede o zdravstvu, ki se seli 
na splet. Mislite, da se bo zaradi 
tega več mladih odločalo za študij 
zdravstva?

»Veselim se te selitve fakulte-
te v Vipavo. Mislim, da je to kot 
nekakšen magnet za mlade. Le-
tos septembra bodo sprejeli 150 
študentov. To je 'podružnica' šole 
za višje zdravstvo z obale.«

Kako je epidemija vplivala na 
zaposlitev/delovna mesta v občini 
Vipava?

»Strinjam se s kolegom Beoča-
ninom. Delovna mesta so kljub 
epidemiji rasla.«

Načrtujete v občini Vipava ka-
kšne delavnice za pomoč pri na-
daljnji usmeritvi?

»Občina Vipava je majhna ob-
čina, zato nimamo te možnosti. 
ROD Ajdovščina prihaja na de-
lovno mesto na šole izvajat raz-
lične delavnice. Podpiram razvoj 
podjetništva.«

Kot smo že omenili, sta bili na 
parlamentu tudi dve gostji, ki se 
ukvarjata s poklicnim svetova-
njem. Eli Elvisi Petrovčič smo 
zastavili naslednja vprašanja. 

Kaj menite, katerih poklicev se 
bo najbolj potrebovalo v priho-
dnje?

»Tega ne moremo točno napo-
vedati. Vsekakor pa več druž-
boslovnih kot pa naravoslovnih 
poklicev.«

Kako je epidemija vplivala na 
nadaljnjo usmeritev mladih?

»Z njimi smo bili v kontaktu 
preko telefona, email-a… Ohra-
njali smo stik z njimi.«

Kaj svetujete mladim, ki še ne 
vedo, kaj bi radi delali oz., za ka-
teri poklic bi se odločili?

»Želim, da razmišljajo. Pride-
jo do nas in gremo skupaj skozi 
proces zaposlitve. Zelo jim lah-
ko pomaga tudi program KIK – 
Kam in kako?.«

Na vprašanja nam je odgo-
vorila tudi Alenka Stanič, ki se 
ukvarja s poklici prihodnosti. 

Kaj menite katerih poklic se bo 
najbolj potrebovalo v prihodnje?

»Perspektivni poklici: inže-
nirji (vseh vrst), zdravje in nega, 
poklici povezani s transportom 
in logistiko, umetnost in krea-
tivnost. Mislim, da kreativnosti 
in ustvarjalnosti roboti ne bodo 
mogli nikoli zamenjati.«

Za katere poklice se odloča naj-
več mladih?

»Tega ne vem točno. Razmi-
šljam pa takole: mladi so odprti 
za novosti in se ne bojijo novo-
dobne tehnologije.«

V današnjem času vse več mla-
dih presedi za računalnikom. Ali 
sodobna tehnologija vpliva na na-
daljnjo usmeritev mladih?

»Da, ampak to je neizbežno.«

Na koncu so udeleženci prišli 
do sklepa, da bo v prihodnosti 
kar nekaj poklicev izumrlo oz. 
jih bo nadomestila umetna in-
teligenca. Še vedno pa bomo po-
trebovali t. i. perspektivne pokli-
ce, ki še dolgo ne bodo izumrli. 
Predvsem pa umetna inteligenca 
ne bo mogla nikoli nadomestiti 
človeške kreativnosti. 

Na medobčinskem parlamentu 
so si mladi parlamentarci izme-
njali veliko mnenj in idej glede 
poklicne prihodnosti. Dogodek 
se je končal s predlogi o temah 
za nadaljnje otroške parlamente 
in sicer so mladi parlamentarci 
izglasovali dve temi: Mladi in 
duševno zdravje in Internet – 
prednosti in pasti. 

Zala Prah in Kaja Krečič, 
učenki Osnovne šole Šturje
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Ajdovščina mesto tulipanov za kratek čas
V soboto, 10. aprila 2021, je 

potekala akcija Slovenske mreže 
prostovoljskih organizacij Slo-
venske filantropije 'Dan za spre-
membe', ki se je tokrat odvijala 
pod sloganom 'Premagajmo osa-
mljenost'.

Več kot sto občinam in kra-

jem se je pridružila tudi naša 
občina. Na pobudo Mladinskega 
kulturnega centra Hiša mladih 
Ajdovščina je v akciji na našem 
koncu sodelovalo 16 organiza-
cij, društev in institucij, vključno 
z nekaterimi vzgojno - izobra-
ževalnimi zavodi. Skupaj smo 

prispevali zanimiv kamenček k 
mozaiku 201 aktivnosti, ki so se 
v slovenskem prostoru odvijale v 
okviru dneva za spremembe. 

Zaradi predčasnega zapr-
tja ustanov v zadnjem tednu 
preteklega meseca, smo akci-
jo zaključiliv sredo, 31. marca. 
Ajdovščina je zacvetela v čudo-
vitih barvah in postala MESTO 
TULIPANOV ZA KRATEK ČAS. 
Mladinski center je idejo Slo-
venske Filantropije nadgradil s 
pridihom pomladi in izbral cve-
tlico TULIPAN, s katero je kot 
rdečo nit slogana 'Premagajmo 
osamljenost' povezal krog so-
delujočih. Osamljenost je izziv 
današnjega načina življenja, ki 
postaja vedno večji, a s tulipani 
smo se povezali na poseben na-

čin in tako en dan spremenili v 
doživetje in spomin.

Dokazali smo, da stopamo en k 
drugemu in se znamo podpirati.

Sodelujoči: Otroški vrtec Aj-
dovščina, OŠ Col, OŠ Otlica, 
OŠ Dobravlje, OŠ Šturje, Zavod 
za šport Ajdovščina, IMP Ajdo-
vščina, Društvo tabornikov Rod 
Mladi bori, PUM - O Ajdovšči-
na, MSA Ajdovščina, MDPM 
Ajdovščina, VDC Ajdovščina 
- Vipava, Dnevni center Šent 
Ajdovščina, Dom starejših ob-
čanov Ajdovščina, Hiša Malorca 
Ajdovščina, Občina Ajdovščina. 

Pripomogli ste, da je zacvetelo 
in zadišalo od ustvarjalnosti in 
kreativnosti. Ustvarili ste izje-
mne in edinstvene tulipane. 

Ali ste tudi sicer vedeli, da so 
bili tulipani v 17. stol. tako dra-
goceni, da so dosegali ceno hiš. 
Da so se v času II. svetovne vojne 
zaradi lakote na Nizozemskem 
z njimi prehranjevali. Da, Nizo-
zemska ni njihov prvi dom.

Hvala vsem za povratne infor-
macije o poteku akcije. Najmlajši 
ste nam povedali, da ste bili nav-
dušeni, ko ste s tulipani narisa-
li nasmeh na obraz ljudi in jim 
s svojim majhnim prispevkom 
polepšali dan.

Tulipani so res nekaj posebne-
ga!

Hvala podjetju Biterra d.o.o za 
finančno podporo akcije.

Kaj smemo v ekoturizmu in česa ne 

Zaključek projekta Erasmus + 
EcoStep in Europe

Od leta 2018 je OŠ Danila Lo-
karja Ajdovščina sodelovala v 
evropskem projektu programa 
Erasmus + z naslovom EcoStep 
in Europe s partnerskimi šola-
mi iz Litve, Romunije, Portu-
galske in Hrvaške. V tem času 
so tri izmenjave potekale v živo, 
učenci so obiskali Romunijo in 
Hrvaško, v maju 2019 smo na 
OŠ Danila Lokarja v Ajdovščini 
gostili skoraj šestdeset učencev 
in mentorjev partnerskih šol. 
Zaradi epidemije koronavirusa 
sta izmenjavi na Portugalskem 
in v Litvi potekali virtualno. 
Učenci so deželi spoznavali pre-
ko računalnika, z videoposnetki 
in delom v mešanih skupinah v 
aplikacijah Zoom in Tims. Vse 
izmenjave so potekale v angle-
škem jeziku.

V času, ko smo gostili učen-
ce in mentorje partnerskih šol, 
je potekalo več delavnic, kjer so 
učenci v mešanih skupinah raz-

mišljali in razvijali vizije o eko-
turizmu. Med eno od takih me-
šanih delavnic so nastali plakati, 
ki so služili kot osnutek knjigi 
Kaj smemo v ekoturizmu in česa 
ne. Knjiga, pisana v slovenskem 
in angleškem jeziku, predstavlja 
vedenje ekoturista na različnih 
lokacijah: na travniku, v gozdu, 
ob morju, ob reki, v gorah, v 
jami, na kmetiji, v vinogradu, na 

vasi, v mestu, na igrišču in v mu-
zeju. Izbor lokacij je bil določen 
z vidika izkušenj osnovnošolcev 
s turizmom in njihovimi ideja-
mi, kako v posameznem okolju 

spodbujati odgovoren turizem 
in ob tem razvijati zavest do či-
stejšega okolja. Še toliko bolj se 
nam je zdelo pomembno, da se 
učenci izobražujejo na tem po-
dročju, saj sta pojma ekoturist 
in ekoturizem novejša in nimata 
enoznačne definicije. Ugotovili 
smo, da je pri razvoju te panoge 
izrednega pomena bonton, ki se 
odraža na obnašanju posame-
znika v prostoru. Ekoturist je 
tisti, ki pri potovanju odgovorno 
varuje naravno in kulturno de-
diščino ter spodbuja gospodar-
ski razvoj lokalnih skupnosti.

Knjižica je izšla v nakladi 70 iz-
vodov. Podarili smo jo vsem nek-
danjim in sedanjim učencem, ki 
so v projektu aktivno sodelovali, 
mentorjem in vodjem delavnic 
ob izmenjavi, koordinatorjem 
partnerskih šol, šolskim knjižni-
cam v naši občini in OŠ Draga 
Bajca Vipava, NUK-u, Lavričevi 
knjižnici Ajdovščina, Knjižnici 
Franceta Bevka Nova Gorica ter 
Knjižnici Srečka Vilharja Koper, 
zunanjim sodelavcem in inštitu-
cijam. En izvod smo poslali Ura-
du župana občine Ajdovščina, ki 
je s svojim sprejemom, na kate-
rem je spregovoril o butičnem 
turizmu, navdušil udeležence 
izmenjave v Ajdovščini. 

Knjižica, ki je rezultat medna-
rodnega Erasmus+ projekta, naj 
bo širši javnosti v pomoč ali iz-
hodišče pri obravnavi tem, pove-
zanih z ekologijo in turizmom.

Zapisali: Izidora Černigoj in 
Nataša Markič

RAZPIS ZA VPIS V GLASBENO ŠOLO 
V ŠOLSKEM LETU 2021/2022

Glasbena šola Vinka Vodopivca Ajdovščina vabi 
k vpisu otrok v naslednje programe glasbenega 
izobraževanja:

- Predšolska glasbena vzgoja: otroci rojeni v letu 
2016 (program traja 1 leto)

- Glasbena pripravnica: otroci, rojeni v letu 2015 - 
1. razred osnovne šole (program traja 1 leto)

- Program glasba- instrument in nauk o glasbi: 
otroci rojeni v letih 2012, 2013 in 2014

- Program plesne pripravnice: otroci rojeni v letih 
2013, 2014, 2015 (program traja 3 leta)

- Program glasba - petje: priporočljiva starost: de-
kleta 17 let, fantje 18 let, izjemoma mlajši (zaključena 
mutacija)

- Nadstandardni program: Nauk o glasbi

Sprejemne preizkuse opravljajo tisti, ki se vpisu-
jejo na instrument ali v program petja.

V programe Predšolske glasbene vzgoje, Glasbene 
pripravnice in Plesne pripravnice vpisujemo brez 
sprejemnih preizkusov.

Na spletni strani šole www.gsajdovscina.si  bodo 
od 28. aprila 2021 dalje objavljena podrobnejša 
navodila o prijavi, prav tako bodo tam dosegljivi 
vsi potrebni obrazci.

Vabljeni tudi k ogledu predstavitve instrumentov, 
učiteljev in poteka pouka v glasbeni šoli - vse si lahko 
ogledate na spletni strani in Facebook profilu šole.
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Zgodbe o zavrženi hrani
V Osnovni šoli Šturje so se vključili v projekt Evropa v šoli pod naslovom 'Če kruhek pade ti na tla, poberi ga, poljubi ga'. Pod 

mentorstvom Irene Čermelj so petošolci iskali možnosti, kako izraziti pomen hrane v našem vsakdanjem življenju. Nastale so 
pesmi in zgodbe.

HRANA
Hrana je dobrina 

mesnina,
sadje, zelenjava 

ta je najbolj zdrava. 

Najlepše jabolko,
najboljše za prodajo je,

a bolj zdrava,
tista, ki ima ob robu 

buške.

V Afriki se trudijo, 
da jo dobijo ,
mi pa v koše

vsak dan jo zmečemo.  

No pa pomisli zdaj ti,
kaj prav se ti zdi

nekateri stradajo,
mi pa izbirčni smo.    

Lana Terčelj

O JABOLKU
Nekega septembrskega dne se jabolko odločilo je:
»Z drevesa skočilo bom zdaj, si ogledalo svet in 

zlezlo nazaj!«
A kmet tega ni razumel 

in je jabolko pobral,
z njega ni razbral,   

da si svet ogledati je želel.
Malo je že bilo gnilo,   
a jabolka to ni motilo.
Kmeta pa tako zelo,

da rekel je: »To ne bo šlo!«
»Ti si gnilo in nihče te potrebuje ne!

Vrgel te bom v smeti
in nabral manj gnile kot si ti!«

Jabolko je to močno razžalostilo
in se je v kmetovi roki do smeti odpravilo.

Tam je potočilo solzo ali dve in še zadnjič proti svoji 
jablani se obrnilo je. 

Nato pa kmetica zavpila je: »Ne!
To je potrata hrane! 

Iz njega naredila rada okusno pito bi,
ker ne zasluži si iti v smeti!«

Tako je jabolko odpotovalo do kuhinje,
tam ga kmetica narezala in v pito dala je.

Zdaj so veseli bili vsi,
ko trebuščke s pito hranili so si.

Nika Boscarol, 5.a

PROTEST ZA HRANO
Nekega lepega dne se je osnov-

na šola Janeza Velikega odločila, 
da odidejo na potovanje. Obiska-
li bodo tovarno hrane. Učiteljica 
Nina je vsem staršem napisala 
sporočilo, kdaj se dobijo pred 
šolo, kako naj se pripravijo, kaj 
vzamejo s sabo in kdaj prispejo 
na cilj. Vsi so bili navdušeni  nad 
potovanjem.

Končno je prišel dan potovanja. 
Ko so se vsi umirili, je avtobus 
speljali. Čez pol ure so zagleda-
li belo stavbo, na kateri je pisalo 
Tovarna Kovač. Ko so vstopili, 
jih je gospod Kovač vljudno poz-
dravil. Peljal jih je po celi tovarni. 
V zadnji sobi so pokazali, kaj se 
zgodi z jabolki, ki niso primerne 
za prodajo. Vsem je bilo vseeno 
za hrano, razen Tini. Odločila se 
je, da bo vprašala učiteljico, če je 
to pametno, da kar tako mečejo 
hrano proč. Učiteljica Nina se je 
strinjala s Tino. Učiteljica Nina je 
vprašala gospoda Kovača, zakaj 
dobra jabolka mečejo stran. Go-
spod  Kovač je odvrnil, da niso 
dobre, saj imajo praske in črne 
pike. 

Ogled se je končal in otroci so 
se vkrcali na avtobus. Kmalu so 
se vrnili pred šolo Janeza Veli-
kega. Starši so otroke že čakali. 
Ko je Tina prišla domov, je star-
šem povedala, kaj počnejo pri 
tovarni Kovač. Tinina starša sta 
enako mislila kot Tina. Tina se 
je odločila, da mora to ustaviti. 
V petek je povabila šest svojih 
prijateljic in jim zaupala načrt, 
ki ga je ustvarila dan prej. Vse so 
se strinjale in se odločile, da se 
naslednji petek dobijo pred to-
varno ob dveh popoldne in pri-
nesejo vse potrebne stvari za pro-
test. Končno je prišel petek, dan 
protesta. Tina je prišla iz šole in 
prosila starše, naj jo peljejo pred 
tovarno gospoda Kovača. Začele 
so protestirati. Čez nekaj časa so 
ugotovile, da same ne morejo nič 
narediti. Začele so pospravljati, 
ko je Tina zagledala učiteljico, ki 
je hodila zraven ceste. 

Tina je ustavila prijateljice in 
stekla do učiteljice Nine. Učitelji-
ca se je odločila, da bo pomagala. 
Skupaj so imele močnejši glas in 
s tem privabile pozornost ljudi, 
ki so hodili ob cesti. Vprašali so 

jih, zakaj protestirajo. Tina jim 
je povedala o obisku tovarne in 
o jabolkah. Nekaj ljudi se je pro-
testu pridružilo. Zdaj so imeli 
zelo močen glas in gospod Kovač 
je prišel pogledat, kaj se doga-
ja pred njegovo tovarno. Skoraj 
je omedlel. Vprašal jih je, zakaj 
protestirajo in gospa Nina je od-
govorila, da jim ni všeč, da jabol-
ka, ki imajo par prask in majhne 
črne pike vržejo proč . Gospod 
Kovač se ni strinjal s predlogom, 
da začne prodajati tudi jabolka z 
praskami in pikami. Protestniki 
so še bolj glasno protestirali. Zato 
se je gospod Kovač čez nekaj časa 
odločil, da bo začel prodajati tudi 
jabolka z odrgninami in črnimi 
pikami, a samo zato, ker se je bal, 
da bodo protestniki privabili po-
zornost in nihče ne bo želel ku-
povati iz njegove trgovine.

Starša sta bila ponosna na Tino 
njene prijateljice in predlagala, 
naj Tina pripravi zabavo za vse 
prijateljice, ki so sodelovale pri 
protestu. Vse so bile vesele pova-
bila in ji pritrdile, da se jo bodo 
udeležile. 

Zala Terčelj

Pustolovščina banane, send-
viča in pločevinke fižola

Vse se je začelo v torek, ko je 
Zoja že malo nataknjena pogle-
dala svojo malico. Zrela banana. 
Njen olupek je bil poln črnih pik. 
Banana se ji je rahlo nasmehni-
la, a bilo je prepozno. V velikem 
loku jo je Zoja zalučala v kanto za 
bio odpadke.   

V istem času je upokojeni ra-
čunovodja Jože za pozen zajtrk 
od negovalke dobil sendvič s 
salamo, pakiran v prozorni pla-
stični vrečki. Zgrozil se je! »Ta 
babura še vedno ne razume, da 
rad jem samo domačo hrano.« 
Ekološko sadje in sonaravno pri-
delane kmetijske izdelke. Počasi 
se je z vozičkom zapeljal do bal-
kona in sendvič na skrivaj odvr-
gel v smeti.

Sendvič se je začudil in globo-
ko vzdihnil. Čutil je začetek stra-
hovitega glavobola. 

V sosednji vasi je mama Luč-
ka šla v klet po krompir. Ko je 
pregledovala polico z vloženimi 
kumaricami in marmelado, ji je 
pogled obstal na pločevinki fi-
žola. Potekel mu je rok uporabe. 
Pločevinka je romala iz domačih 
smeti v kontejner za mešane od-
padke. Fižol je bil užaljen do solz. 
»Saj sploh nisem pokvarjen,« je 
mrmral pri sebi. 

Tako so vsa tri živila konča-
la v raznobarvnih kontejnerjih. 

Na poti na ajdovsko smetišče so 
premišljevali o svoji grenki uso-
di. Banana je še vedno upala, da 
bodo ljudje spregledali napako in 
jo bo kdo sprejel ter pojedel. Bila 
je zrela in vesela. Vsem v sortir-
nici odpadkov se je prijazno na-
smihala. Pred razrezom za kom-
post je z zadnjimi močmi skočila 
s tekočega traku. V kotu za veli-
kim plastičnim zabojnikom se je 
tresel še vedno brezhibno paki-
rani Jožetov sendvič. Glavobol ni 
popuščal, potreboval bi aspirin. 

Popoldne se je iz neznanega 
razloga prikotalila fižolova plo-
čevinka. Fižol je vljudno pozdra-
vil banano in sendvič. Nekaj časa 
so se gledali, potem je banana 
uporniško rekla: »Nekdo nas ima 
gotovo rad! Pobegnimo! Našli 
bomo človeka, ki je lačen.«

Pozimi se hitro stemni, tako je 
druščina kmalu krenila na pot. 
Preden so se zaprla velika vrata 
smetišča, so že prilezli na most 
nad hitro cesto. Čakali so na ugo-
dno priložnost, da pripelje mimo 
tovornjak. Vsi trije so skočili brez 
oklevanja, ko je bilo platno pri-
kolice tik pod njimi. Držali so se 
po najboljših močeh.

Na krožišču pri avtobusni po-
staji v Novi Gorici je tovornjakar 
zavrl, ko je učitelj neprevidno 
stekel čez cesto. Tako je naše 
prijatelje na veliki pustolovščini 
pometalo na travno gredico bli-

žnjega parka. Sendvič s salamo ni 
verjel, da bo njihov izlet prinesel 
kaj dobrega. A ravno njega je sta-
rejši možak, v strgani bundi videl 
prvega. 

Ime mu je bilo Peter. Že dolgo 
je bil brez doma. Nasmehnil se je 
sendviču in ga prijel v roko. Pre-
gledal ga je z vseh strani. Ni se 
mogel načuditi svoji sreči. Send-
vič. Svež in nedotaknjen. Oblo-
žen kruh v svetleči plastiki. Nato 
je opazil pločevinko fižola. To 
je dobra najdba! Pogladil jo je s 
hrapavo roko in jo vtaknil v velik 
žep. In tu blizu na travi je leža-
la nasmejana rumena banana s 
počenim olupkom, zaradi trdega 
pristanka. Petra to ni motilo. Ve-

sel jo je olupil in v dveh zalogajih 
pojedel. Banana je čutila, kako se 
topi v ustih. Njena zadnja misel 
je bila: »To je smisel mojega ži-
vljenja! Postala sem silna rumena 
energija. Sladko grejem telo.«

Brezdomcu Petru se je zdelo, 
da je nekomu popustila vrečka z 
nakupi. Tako raznolike in obilne 
večerje ni imel že nekaj časa. Oči 
so se mu zaiskrile. 

Če bi mu fižol povedal, od kod 
so pobegnili, mu nikakor ne bi 
verjel.   

Jurij Mužina
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 Kače, kuščarji in želve – plazeči prebivalci naše okolice
Plazilci (Reptilia) so skupina 

živali, med katere sodijo vsem 
dobro poznane kače, sem pa spa-
dajo tudi želve in pa nemalokrat 
ljubkovalno poimenovani mar-
tinčki – to so kuščarji. Te živali 
so izjemno dobro prilagojene na 
kopenski način življenja. Njiho-
va koža je prekrita z luskami, ki 
preprečujejo izhlapevanje vode 
in večina vrst izlega trdolupinasta 
jajca. Imajo kar nekaj posebnih 
lastnosti, kot je redna zamenjava 
kože, ko jim ta postane pretesna. 
Ta proces zamenjave kože ime-
nujemo levitev. V naravi lahko 
naletimo na slečeno kačjo kožo, 
čemur pravimo kačji lev. Njiho-
va druga posebnost je, da svojo 
telesno temperaturo uravnavajo 
s pomočjo okolja tako, da se iz-
postavljajo ali umikajo sončnemu 
sevanju. Ko se sončijo, jih tudi mi 
lažje vidimo, saj se drugače ve-
čino časa dobro skrivajo v travi, 
grmovju ali kupu kamenja. 

V Sloveniji živi 22 vrst plazil-
cev, ki pa so danes ogrožene zara-
di izgube primernih življenjskih 
prostorov, povozov na cestah, 
namernega pobijanja in podneb-
nih sprememb. Močvirska skle-
dnica je naša edina sladkovodna 
vrsta želve s temnim oklepom, ki 
je na zgornji strani posut z drob-
nimi rumenimi pegami. Prebiva 
v ribnikih, mlakah, mokriščih in 
mirnih in počasnih vodotokih z 
blatnim dnom. Ne mara hitrote-
kočih voda in ne more preživeti, 
če bregovi niso vsaj malo zara-
sli, kjer si najde skrivališče pred 
plenilci. Zato moramo skrbeti za 
ohranjanje zaraslih bregov in po-
časnih voda z blatnim dnom.

Martinček je ime eni od enaj-
stih vrst kuščarjev, ki živijo v Slo-
veniji. Samci so po bokih živo ze-
lene barve, medtem ko so samice 
bolj neuglednih rjavih barv. Po-
sebnost ali morda kar 'super-moč' 
kuščarjev (tudi martinčkov) je, 
da lahko odvržejo rep in na istem 

mestu jim zraste nov. To taktiko 
uporabijo, da ubežijo napadalcu, 
ki jih zagrabi za rep. Odtrgan 
rep se zaradi refleksov v mišicah 
na tleh zvija in poskakuje, kar 
napadalca primerno zamoti in 
kuščarica lahko medtem uide na 
varno. Martinčki zelo radi jedo 
večje žuželke in prebivajo na meji 
travnikov z gozdom. Pri nas be-
ležimo drastičen upad te vrste, 
kar je najverjetneje povezano z 
intenzivnim kmetijstvom in upo-
rabo insekticidov, ki so zmanj-
šale število njihovega plena. Če 
pustimo naravi, da odigra svojo 
vlogo, bi martinčki in druge ku-
ščarice lahko za nas poskrbeli, da 
žuželk ne bi bilo preveč, vendar 
pa bi morali za to kmetovati bolj 
sonaravno.

Zaradi pritalnega plazečega 
načina premikanja so pri kačah 
okončine povsem pokrnele in so 
brez nog. Te plazeče prebival-
ke naše okolice so za marsiko-
ga razlog za prestrašenost. Zelo 
pogosto gre pri srečanju s kačo 
za prestrašenost obeh vpletenih, 
človeka in kače, saj je namreč 
prva strategija kač, da pred ne-
varnostjo pobegnejo na varno v 
najbližje skrivališče. Izjemno do-
bre so tudi v skrivanju, pri čemer 
jim pomaga varovalna barva. 
Smokulja je kača, ki ima svetlo 
rjavo ali sivo barvo telesa, po ce-

lotni dolžini od vratu do repa pa 
ima še temne lise kot šahovnica. 
Živi v travnato-gozdni pokrajini, 
kjer se izredno dobro skrije med 
travo, vejami ali listjem in jo opa-
zi le izurjeno oko. 

Vsa ta pestrost plazilcev je po-
membna v naravi in za nas. Nji-
hova vloga v ekosistemu je, da 
plenijo in regulirajo številčnost 
svojega plena. Prehranjujejo se 
s širokim spektrom živali, od 
različnih žuželk, pajkov, polžev, 
do rib, dvoživk, voluharic, miši, 
podgan, tudi ptičev in celo plazil-
cev. Če jih ni, je luknja v prehran-
ski mreži velika in ravnovesje se 
lahko podre. Za njihovo ohranja-
nje lahko skrbimo vsi, s tem da 
jih namerno ne ogrožamo, smo 
pazljivi na cesti, spodbujamo so-
naravno kmetijstvo in uredimo 
vrtove na biodiverziteti prijazen 
način. V okviru projekta Life Na-

Čavenske rožice 

Lepi jeglič ali avrikelj (Primula 
auricula) je alpska rastlina, ki je 
tudi simbol planinskega društva 
Ajdovščina. Njegovo znanstveno 
ime pomeni: primula – latinsko 
prvi – da je med znanilci pomla-
di, aureus – latinsko zlat – pa 
označuje žareče rumene cvetove 
na stebelcu, ki poganja iz rožice 
trdih, belo poprhanih listov. Na 
Dinarski pregradi (Čaven, Gora, 
Nanos) se stikata celinsko in 
obsredozemsko podnebje. Lepi 
jeglič se zato počuti doma na od 
burje prepihanih, izpostavljenih 

skalnatih kamniščih. 
Druga polovica aprila in prva 

polovica maja sta čas za občudo-
vanje jegličev na Gori, posebno 
izven poti. V drugi polovici maja 
v njih zažari Kucelj. Pojdite na 
fotosafari in si zapojte: »Avriklja 
ne bom trgal(a), rožica ta je za-
ščitena, mirno, svobodno, ljubo 
tam v naravi naj cveto!«

Irena Breščak, PD 
Ajdovščina

turaviva smo organizirali natečaj, 
v katerem iščemo biodiverziteti 
najbolj prijazen vrt in vas vljudno 
vabimo k sodelovanju! 

Dr. Anamarija Žagar

Več o natečaju 'Biodiverziteti 
najbolj prijazen vrt'

Imate na vrtu cvetočo trato, 
veliko medovitih rastlin, gnez-
dilnico za čebele samotarke, žu-
želčnik, gnezdilnice za ptice in 
netopirje ali pa mlako? Mogoče 
vas obiskujejo ježi ali na vašem 
vrtu varno domujejo kače? Vrtovi 
so vedno bolj pomemben življenj-
ski prostor za številne organiz-
me, zato v okviru projekta LIFE 
NATURAVIVA, Biodiverziteta – 

umetnost življenja iščemo biodi-
verziteti najbolj prijazen vrt!

Vrtove bomo izbirali v štirih ka-
tegorijah: hišni vrt, vrt na terasi 
ali balkonu, šolski vrt in društve-
ni vrt.

Na natečaju, ki smo ga podalj-
šali za eno leto, lahko sodelujete 
tako, da na elektronski naslov 
info@botanicni-vrt.si do 31. 12. 
2021 pošljete prijavni obrazec in 
do 10 fotografij vrta. Zaželeno je, 
da so fotografije iz leta 2020 ali 
2021, izjemoma lahko tudi sta-
rejše. Podroben opis za prijavo je 
v prilogah na spletni strani pro-
jekta. 

Prijave bo pregledala strokovna 
žirija Botaničnega vrta Univerze 
v Ljubljani in Nacionalnega in-
štituta za biologijo, ki bo najbo-
lje ocenjene vrtove naslednje leto 
obiskala za podrobnejše ocenje-
vanje. Zmagovalci bodo znani 
poleti2022, čakale pa jih bodo 
lepe nagrade.

Uredite vrtove tako, da bodo 
zakladnica biodiverzitete!

Več o natečaju: https://www.
naturaviva.si/biodiverziteti-naj-
bolj-prijazen-vrt/

Dodatne informacije:info@bo-
tanicni-vrt.si

Nasveti za biodiverziteti prija-
zen vrt: https://www.naturaviva.
si/nasveti-za-biodiverziteti-prija-
zen-vrt/

Spletna stran projekta LIFE 
NATURAVIVA, FB, IG
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Akcija zbiranja nevarnih odpadkov iz gospodinjstev  
Nekateri odpadki, ki nastajajo v naših domovih vsebujejo nevarne snovi, ki lahko škodujejo našemu 
zdravju in okolju. Z njimi moramo zato rokovati previdno, da ne poškodujemo sebe ali povzročimo 
škode v naravi. 
 
Izdelke, ki so nevarni za okolje in naše zdravje, prepoznamo po simbolih, ki jih običajno najdemo na njihovi – 
Izdelke, ki vsebujejo nevarne snovi, uporabljamo pogosteje, kot se morda zavedamo; pri čiščenju in vzdrževanju 

doma, pri osebni negi in higieni, v vrtu, za čiščenje in vzdrževanje avtomobila… 
 
Ali veste? 
 med nevarne odpadke spada tudi kozmetika in spreji (laki za lase, deodoranti, impregnacijski spreji...) 

 posebej previdno moramo ravnati z izdelki/odpadki, ki vsebujejo živo srebro (termometri, varčne 
sijalke…) 

 injekcijske igle in lancete zbiramo v trdni embalaži, da preprečimo poškodbe in morebitne okužbe  
 prehranska dopolnila ne spadajo med zdravila; odlagamo jih med biorazgradljive kuhinjske odpadke 
 

Opozorilo! Akcija zbiranja nevarnih odpadkov je namenjena gospodinjstvom vključenim v redni odvoz odpadkov na 
območju občine Ajdovščina in občine Vipava. V akciji ne prevzemamo nevarnih odpadkov, ki izhajajo iz 
dejavnosti!  

Oddaja nevarnih odpadkov iz gospodinjstev je brezplačna. Če se akcije ne morete udeležiti, lahko nevarne odpadke 
oddate v zbirnem centru pod Dolgo Poljano. 

 

Še 50 ekoloških otokov z zabojniki za 
odpadno jedilno olje 
V mesecu maju bomo nadaljevali s postavitvijo zabojnikov za odpadno jedilno olje. Seznam 
ekoloških otokov, ki omogočajo oddajo odpadnega jedilnega olja si lahko ogledate na naši 
spletni strani www.ksda.si.  

V zabojnike odložite odpadno jedilno olje v dobro zaprtih plastenkah! 
Odpadnega jedilnega olja ne smemo zlivati v odtoke ali straniščno školjko saj je odpadno jedilno olje 
najpogostejši vzrok zamašitev kanalizacijskih cevi. 

Pomladna čistilna akcija v 
Žapužah

Letošnjo pomlad smo člani 
društva DEŠK iz Žapuž začeli 
s čistilno akcijo. Kljub zaostre-
nim razmeram, zaradi epidemije 
COVID 19, smo se zbrali ter od-
pravili v širšo okolico Žapuž in 
Kožmanov. Predsednica Mimica 
Šeme je že čakala s spiskom in 
usmerjala ekipe po območjih. 
Ob upoštevanju navodil NIJZ 
smo v šestih skupinah pobrali 
okrog 40 vreč z razno raznimi 
mešanimi odpadki. 

Ob pomoči ajdovske Komu-
nale, ki nam je preskrbela PVC 
vreče, rokavice ter pripomočke 
za pobiranje smo organizirali 
lasten prevoz v CERO. Narava je 
kar zadihala, ko je bila očiščena 
kakih 500 kg razne nesnage, ki 
jo je burja nanesla med grmovje. 
Med odvrženimi odpadki je bila 
tudi vsebina večjega števila čebe-
ljih panjev. Očitno je eden od če-
belarjev imel slabo letino in se je 
žal na napačen način znebil teh 
vsebin. V preteklem letu je bila v 
enakem obdobju še bolj zaostre-
na karantena in je bilo čiščenje 
odpovedano, tako da so ostale 

nekatere smeti še od lani. 

Vesel občutek o čisti naravi 
je malo zagrenila pozeba, ki je 
uničila večino rastlin, ki bi se-
daj cvetele, ko to pišem. Med 

okrepčilom po zaključku, pred 
domom krajanov smo si želeli, 
da nam bo v zameno za zmrzal, 
narava vseeno ponudila kaj do-
brega v prihodnje. 

Aleš Brecelj
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Druženje petih generacij
Na sončno nedeljo 14. marca je 

bilo nadvse veselo in slovesno pri 
Mislejevih na Gočah, 

saj se je zbralo kar pet genera-
cij te družine. Dopoldan je hitro 
minil ob pestovanju najmlajše 
Emily, ki je prijokala na svet v 
decembru. Na domu praprano-

ne Mihaele (na fotografiji z no-
vorojenko), ki šteje 90-let, so se 
zbrale: hčerki Bojana in Alenka, 
vnukinja Monika ter pravnuki-
nja Laura z najmlajšo dojenčico. 
Srečanje je minilo v sproščenem 
razpoloženju. V mesecu, ko pra-
znujemo osmi marec in mate-

rinski dan, so skupaj nazdravili 
zdravju in sreči, z željo, da bo 
mala Emily še naprej povezovala 
družino. 

Anja Godnič

Natečaj Vipava v 
fotografiji

Zavod Madinat prinaša svež 
zrak v Vipavsko dolino in si 
prizadeva k aktivnemu razvoju 
družbenega življenja v dolini. 
Želimo si, da bi nam bila 
epidemija v čim manjše breme, 
zato smo se odločili aktivno, 
barvno in slikovito  prikazati 
našo lepo Vipavsko dolino. 
Razpisujemo nagradni natečaj, 
ki nosi ime Vipava v fotografiji.

Vabimo vse zainteresirane, 
da med potepanjem po Vipavi 
fotografirate svoj najljubši 
kotiček Vipave in nam fotografijo 
posredujete preko elektronskega 
naslova zavod.madinat@gmail.
com. Kdor je bolj vešč uporabe 
klasičnih pristopov, lahko svojo 

fotografijo pošlje na naslov 
Zavoda Madinat: Zavod Madinat, 
Gradiška cesta 8, 5271 Vipava.

Vse fotografije bodo objavljene 
na našem blogu in na naši 
spletni strani. Tri najbolj izvirne 
fotografije bodo del objave 
Zavoda Madinat na straneh 
Vipava mojaobcina.si. Poleg tega 
bo avtorjem treh najbolj izvirnih 
fotografij povsem brezplačno na 
voljo ena izmed storitev Zavoda 
Madinat, po izbiri.

Natečaj traja vse do 31.5.2021. 
Več informacij:
zavod.madinat@gmail.com
Marica Batič, 041 327 576

Vabljeni!

Brezplačni prevozi za starejše tudi v Vipavi
Občina Vipava se je na pobudo krajevnih skupnosti in društva upokojencev ter invalidov povezala z zavodom Zlata mreža, ki izvaja brezplačne prevoze za obča-

ne. Ducat šoferjev prostovoljcev bo imelo na voljo novo električno vozilo.
Projekt Prostofer je name-

njen vsem starejšim, ki ne vozi-
jo sami, nimajo sorodnikov ali 
imajo slabe povezave z javnim 
prevozom, potrebujejo pa prevoz 
do zdravstvenih ustanov in za 
druge pomembne opravke. 

Za vse, ki potrebujejo to sto-
ritev, je na voljo nov električni 
avtomobil, ki ga bo na začetku 
vozilo 12 prostovoljcev. Za na-
ročilo storitve je treba poklicati 
brezplačno številko 080 10 10, ki 
je dosegljiva med 8. in 18. uro. 
Priporočljivo je, da prevoze na-

ročijo vsaj tri dni vnaprej. 
Občina Vipava bo v proračunu 

zagotovila približno 7.000 evrov 
letno. »Gre za izpolnjevanje ob-
činske zaveze k skrbi starejših 
občanov,« je ob predaji ključev 
vozila dejal župan Goran Kode-
lja. »V tej smeri nas čaka še ure-
ditev dnevnega centra za starejše 
občane, ki smo ga zaradi preve-
likega finančnega zalogaja za-
časno zaustavili, nismo pa nanj 
pozabili.«

MKH
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Petru Žgavcu v slovo (1941-2021)
Po težki in hudi bolezni nas 

je v 80-letu zapustil Peter, roj. 1. 
5. 1941 na Gradišču pri Vipavi 
v kmečki družini očetu Jožefu 
(Pepetu) in materi Jožefi, roj. 
Petrič, po domače Lukovi. Peter 
je osnovno šolo obiskoval v 
Vipavi. Tu sva bila sošolca in 
prijatelja. Na svojo rojstno vas 
Gradišče je bil zelo navezan in jo 
je pogosto obiskoval. Bila mu je 
sveti kraj na zemlji. 

Že zgodba o Petrovem rojstvu 
je nekaj posebnega, kajti babica ni 
bila dosegljiva. Zato je porodnica 
poklicala na pomoč hčerko 
Vido, ki je bila edina doma, stara 
šestnajst let in o porodu ni nič 
vedela. Kljub strahu je vestno 
sledila napotkom matere in 
Peter je živ in zdrav prijokal na 
ta svet. Postal je tak fant, da bi 
gore premikal!

Ko je bil Peter star deset let, 
se je prvič peljal z avtomobilom 
(Stanka Zavadlava – Nuteja) 
v spremstvu dekana Ignacija 

Breitenbergerja v Log, kjer mu 
je v cerkvi Marije Tolažnice za 
šmarni dan stregel pri sveti maši. 
Na dekana so ga vezali posebni 
spomini in mnogokrat ga je 
omenjal v svojem življenju kot 
vodnika, svetovalca v težavah, ki 
jih prinaša življenje. 

Po končni nižji gimnaziji je 
Peter končal Kmetijsko šolo 
v Mariboru (leta l961) kot 
štipendist Kmetijske zadruge 
Vipava, kjer je bila tudi njegova 
prva zaposlitev. Vojaški rok je 
služil v Surdulici v Srbiji. Dva dni 
pred odhodom v JLA se je poročil 
z Ano Kobal iz Ajdovščine. Ko je 
odslužil vojaški rok, sta ga doma 
čakala žena in trimesečni sin 
Borut. Kmalu sta se pridružili še 
sestrici Mateja in Petra. Peter se je 
zaposlil v Ajdovščini na takratni 
davčni upravi in obračunaval 
davek od kmetijstva. Nadaljeval 
je na Fructalu kot referent 
nabave in kasneje kot direktor 
nabave. Zadnja zaposlitev pred 

upokojitvijo je bila v Trgovskem 
podjetju Lucija v Ajdovščini. 

Peter je bil sin kmečkih 
staršev, ki so se ukvarjali tudi 
s čebelarstvom. Letos mineva 
111 let družinske čebelarske 
tradicije. Oče Jožef je namreč za 
birmo od botra s Štjaka prejel 
nekaj panjev in tako začel s 

čebelarjenjem. Zato ni čudno, 
da je pokojni Peter že od mladih 
nog svoje otroke učil kmečkih 
del in postal umni čebelar. 
Njegov sin Borut se mu je pri 
petdesetih letih zahvalil in rekel: 
»Tata, hvala ti, ker si nas navadil 
delati!«

Pokojnik je bil mož mnogih 
talentov. Že v srednji šoli v 
Mariboru je bil član padalskega 
in jahalnega društva. Bil je 

odličen igralec na odrskih 
deskah pri Društvu upokojencev 
in društvu Most Ajdovščina. 
Zmeraj je bil optimist in znal 
družbo spraviti v dobro voljo. 
Njegova bogata in plemenita pot 
skozi življenje, nam bo ostala 
v spominu naše mladosti in 
primorske zgodovine. 

Ob obletnicah Nižje gimnazije 
Vipava smo se redno srečevali, 
nazadnje leta 2019 na Gočah 
(na fotografiji). Ob naslednjem 
srečanju bo njegov sedež ostal 
prazen, v našem spominu pa 
bo Peter še naprej živel v lepih 
spominih na našo skupno 
mladost, ki je bila včasih tudi 
norost.

Peter, hvala za vse lepo in 
dobro, ki si ga daroval družini, 
sodelavcem, sošolcem in 
prijateljem. Počivaj v miru in 
večna luč naj ti sveti.

Ženi Ani z družino izrekam v 
imenu Petrovih sošolcev globoko 
sožalje.

Sošolka Magda Rodman, 
Bajcova 

Peter ostaja z nami

Vsi, ki smo Petra Žgavca 
poznali, smo bili med njegovo 
kalvarijo z njim v mislih, z 
iskrenimi željami, z upanjem, 
da bo medicini uspelo, da bo 

zmogel, da mu bo dano zmagati 
v bitki za življenje. Pričakovali 
smo, da se bo vrnil, tak, kot smo 
ga poznali, kot smo ga doživljali. 
Pričakovanja se niso uresničila, 
dokončal je svojo zemeljsko pot 
in se prezgodaj in tiho poslovil.

Kot da ni odšel, ostaja med 
nami, v drugačnem dojemanju, 
ostaja v razsežnosti spominov. 
V njih se pojavlja nasmejan, 
dobrohoten, prizemljen, 
vsestransko aktiven Peter. Z 
besedami se ne da zaobseči 
vsega, kar je v življenju delal, 
naredil, se zavzemal. V mislih se 
odslikavajo podobe uspešnega 
komercialista, priljubljenega 
sodelavca, dejavnega 
občana, prijaznega soseda, 
razumevajočega prijatelja in 

družini predenega moža, očeta, 
nonota. Vse njegovo početje 
je spremljala odgovornost, 
prizadevnost, brezpogojnost in 
želja po harmoniji medčloveških 
odnosov. Nepozabna ostaja 
njegova iskrivost, hudomušnost, 
s katero je znal ustvariti prijetno 
in sproščeno vzdušje v še tako 
zagonetnih situacijah.

Pri Društvu MOST Peter 
ne ostaja samo v spominih. 
Pogrešamo ga, ker so za njim 
ostale odprte, nedokončane 
poti. Vedno aktiven, večletni 
član upravnega odbora, eno 
leto predsednik društva, 
član dramske skupine Žar 
vse od začetka. O vzgibih, 
da se je vključil v dramsko 
skupino, lahko samo ugibamo. 
Najverjetneje je bila to njegova 
naravnanost, njegova želja 
za aktivno udejstvovanje 

na kulturnem področju. V 
društvu smo njegovo odločitev 
sprejeli kot dokaz pripadnosti, 
kot izraz razumevanja, kot 
odrešitev, saj med moškim 
delom članstva ni bilo junaka, 
ki bi bil pripravljen sodelovati v 
skupini. In v vsesplošno veselje 
in zadovoljstvo se je odločil 
dobro. Prepričljivo je igral vloge 
v vseh predstavah skupine Žar. 
V »Ajdovski tržnici« kot strog 
občinski redar, v igri »Nazaj 
v planinski raj« kot župnik-
duhovni spremljevalec romaric 
v Gregorčičevo Vrsno. V 
predstavi »Na starem so trgu« 
je nastopil v vlogi ustrežljivega 
krčmarja in vlogi zapeljivega 
povodnega moža. Tudi v 
lutkovni uprizoritvi »Pestrna« 
je odigral obe moški vlogi, 
Grabarja in Mejača. Ne samo z 
igro, s svojim glasom in pevsko 

nadarjenostjo je oplemenitil 
pevske vložke vključene v 
predstave. V dramski in 
lutkovni skupini je igral tudi 
gledalcem nevidno vlogo. Vlogo 
povezovanja in pomirjevanja, 
z namenom, da stvari dobro 
potekajo. V društvu smo 
zelo cenili njegovo vnemo 
in pripravljenost, da je kljub 
svojim osebnim, družinskim 
in drugim obveznostim našel 
čas za vaje, za predstave, za 
številna gostovanja, s katerimi 
je Društvo MOST postalo 
prepoznavno v domačih krajih, 
po Sloveniji in v zamejstvu.

Člani Društva MOST se od 
Petra poslavljamo z neizmerno 
hvaležnostjo in globokim 
spoštovanjem.

za Društvo MOST
Dora Furlan

Dan za zahvalo vsem, ki nam pomagate
Včasih hočemo, da so vse 

stvari takoj vidne, da vse takoj 
doseže svoj cilj. Prositi, čakati 
pa je umetnost posameznika.

Naše društvo invalidov 
Ajdovščina - Vipava si že 
vrsto let prizadeva za uspešno 
delovanje. Kaj to sploh pomeni?

Pokliči, vztrajaj s telefonskimi 
klici, pošlji prošnjo in še eno in 
še … potrkaj na ta in ona vrata 
in ne obupaj in jutri ponovno … 

Da, rada bi se zahvalila 
vam SPONZORJEM, ki nam 
pomagate vsak na svoj način 
pri uspešnem delovanju našega 
društva. Predobro se zavedam, 
da brez vas ne bi zmogla, saj 

za uspešno delovanje šteje vsak 
evro. In v teh letih mojega 
delovanja se vas je nabralo kar 

veliko, ki vam ni mar za invalide 
v naši Vipavski dolini. Lidl, 
Kava AS, A1, Zavarovalnica 

Triglav, Leone, Mlinotest, RK 
Ajdovščina, Fructal, Spar, 
Frizerstvo Janja, Masaže 

Semenič, Vulkanizerstvo 
Rovšček in vsi posamezni člani. 
Posebna zahvala tudi Občini 
Ajdovščina, ki nam vedno pride 
naproti ob organiziranju vseh 
društvenih dogodkov.

Čeprav se zdi, da se na 
društvu nič ne dogaja, za 
vas že pripravljamo izredne 
in tradicionalne dogodke in 
komaj čakamo, da se ponovno 
srečamo.

Manica Jerkič, 
predsednica DI 
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 IZVAJAMO  NASLEDNJA  DELA:
 • asfaltiranje (rezkanje, ročno, strojno)
 • novogradnja javnih in zasebnih prometnih površin (cest, 
    pločnikov, dvorišč…)
 • ureditev zunanje okolice objektov
 • izdelava odvodnjavanj, drenaž, fekalne, meteorne  
    kanalizacije…
 • rušitvena dela 
 • zemeljska pripravljalna dela
 • izdelava škarp in kamnitih zložb

Kontakti:  tel:  +386 41 740 514                                    
mail: asfalti.plus@gmail.com                                            

Slovenska planinska pot

Kam?
Pravo pot nam pokažejo 

markacije in usmerjevalne table, 
ki jih postavljajo markacisti 
Planinskega društva Ajdovščina.

Označevanje, urejanje, košnja, 
čiščenje ... nikoli dokončano 
delo.

Požrtvovalno, s kosami, 

krampi in barvo stopajo 
po pobočju Čavna in nam 
pripravljajo lepe in varne poti.

Na srečanju slovenskih 
skrbnikov in markacistov 
planinskih poti je bilo lepo 
poslušati pohvale iz vseh koncev 
Slovenije o urejenosti ajdovskih 

planinskih poti in delavnosti 
naših markacistov.

Hvala vam, srčni možje!

Torej gremo na Čaven! Tokrat 
gremo po slovenski planinski 
poti, ki ji lahko rečemo kar 
pot vseh poti ali kar sveta pot 
Slovencev. 

Dnevnik lepih spominov

Iz planinskega 
dnevnika

Moja rojstna vas Vrtovin in 
Kamnje sta bili v mojem otro-
štvu zelo povezani, saj sodita v 
isto faro in otroke obeh vasi je 
povezovala šola v Dobravljah. 
Sama imam do teh sosedov še 
poseben odnos, ker sem svojo 
strogo pedagoško prakso opra-
vljala v kombiniranem oddelku 
3. in 4. razreda v Kamnjah.

Torej ni bilo nič nenavadne-
ga, da se je moj tata dogovoril s 
pokojnim g. Valičem, da bosta v 
drugi polovici prejšnjega stoletja 
kosila na Mali gori. Več dni sta 
bila tam. Obrala sta vsako travi-
co ob kamnu ali ob grmu. 

Nekega dne sva z bratom, oba 
otroka, nesla hrano in pijačo na 
Malo goro. Nobene markacije 
ni bilo, vendar nisva zašla. Pri 
Izvirku sva natočila v pletenko 
mrzle vode in že v sončni pripe-
ki prišla na senožet. Čakalo naju 
je delo. Ni bilo lahko, vendar …

Čez nekaj časa je vode zmanj-
kalo in kosca sta brata poslala po 
vodo na Čaven. Voda se je pila 

še iz vodnjaka, ki stoji pod kočo 
na Čavnu. Ker je brat radovedne 
sorte, je pretaknil vsak kotiček 
in se z nočjo vrnil na Malo goro. 
Povedal je, da je videl na Čavnu 
gozdarsko hišico, nekaj ljudi in 
živino.

Tisto noč sva tudi midva pre-
spala v senenih kopicah. Guta 
je bila majhna, zato je bilo lepše 
na zraku. Čeprav naju je zdelalo 
trdo delo, je skrivnost planinske 
noči burila najino domišljijo in 
spanec naju je obiskal šele proti 
jutru. 

Tudi zato sem vedno z vese-
ljem pričakovala velikonočni 

ponedeljek in v spominu ohrani-
la kopice, ki so bile potrošene po 
senožeti.

Ker nas letos na Mali gori ni 
pozdravila harmonika, je moj 
utrinek obliž na skeleče mesto.

Irena Šinkovec, PD 
Ajdovščina

Špečk - biser nad Colom

Špiček ali Špečk

Ja, če imaš na voljo malo časa 
pa željo, da bi se razmigal, je 
986 m visok Špečk pravilna 
odločitev. Prav na hitro smo se 
v oblačnem vremenu odločili 
in skočili do Špečka, na enega 
izmed vrhov, ki obdajajo Col 
nad Ajdovščino. Če pustimo 
avto na Colu, bomo do vrha 
potrebovali slabo uro. Pa saj 
čas ni pomemben. Važno je, da 
bomo na poti uživali ob prelepih 
razgledih ter tako mimogrede 
premagali tistih 360 višinskih 
metrov, ki nas pripeljejo na vrh. 
Tu nas pozdravi lep, kovan križ, 
ki so ga leta 1997 postavili colski 
lovci na dan prve obletnice 
obiska sv. Očeta v Sloveniji. 
Sedaj bedi in varuje Colčane in 
vse ljudi in domačije, do koder 

seže pogled. Ko so ga postavili 
na Špečku, so mu vdahnili novo 
življenje. Našli so ga namreč 

vsega zarjavelega ob rušitvi stare 
mrliške vežice na pokopališču 
na Colu, kjer je obeleževal 
bogve kateri že davno pozabljen 
grob. Posvečen je sv. Hubertu, 
zavetniku lovcev. Na klopci pod 
križem si lahko oddahnemo. 

Z vrha vodi več poti, mi 
smo se odpravili mimo lepega 
lesenega razpela. Tudi tu je 
klopca, od tu se zazremo v 
našo deželo, se pomenimo s 
prijateljem ... Kot bi mignil, smo 
bili spet v dolini. Na poti nas je 
spremljalo za ta čas neverjetno 
obilje rožic: od črnega teloha, 
ki se je obarval v rdeče, čisto na 
vrhu pa do zvončkov, trobentic, 
vijolic, morskih čebulic in 
kosmatinčkov, ki so nam delali 
družbo ob poti. Navkljub 
oblačnemu vremenu je bilo lepo. 
Takšni majhni biseri sestavljajo 
našo Slovenijo v najlepšo deželo 
sveta.

MG
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Dan za spremembe
Učenci 4. razreda OŠ Šturje Ajdovščina smo se na pobudo Mla-

dinskega kulturnega centra Hiša mladih Ajdovščina z veseljem 
pridružili akciji Slovenske mreže prostovoljskih organizacij 
Slovenske filantropije, Združenje za promocijo prostovoljstva. 
Slogan letošnje akcije je 'Premagajmo osamljenost'.

Na pobudo Mladinskega kul-
turnega centra, da bi za kratek 
čas postali mesto tulipanov, smo 
se povezali v izdelovanju tulipa-
nov in tako prispevali svoj ka-
menček v mozaiku. To je bil naš 
skupni 'Dan za spremembe'. 

Učenke prostovoljskega krož-
ka so ustvarjalno pobarvale večji 
lesen tulipan, ki smo ga postavili 
pred šolo. Poleg tega je vsak četr-
tošolec izdelal manjši tulipan iz 
papirja in z njim razveselil sta-

rejšo osebo. 
S tem želimo sporočiti, da nam 

je mar in s to majhno gesto po-
šiljamo pozdrav vsem osamlje-
nim. Upamo, da smo s tem vsaj 
komu polepšali dan in pregnali 
trenutke osamljenosti.

Učenci 4. razreda OŠ Šturje 
Ajdovščina z učiteljicama

Projekt 'Otroci otrokom skuhajmo zdravo tradicionalno kosilo' 

Šturski gurmani spet presenetili

Skupina Šturskih gurmanov 
je konec marca, kljub številnim 
omejitvam korona obdobja, pri-
pravljala degustacijsko kosilo za 
sošolce iz 'mehurčka'. Priprava 
zdravega kosila je bila uvod v le-
tošnjo izvedbo vseslovenskega 

kuharskega projekta 'Otroci 
otrokom skuhajmo zdravo tradi-
cionalno kosilo'.

Gurmani so se predstavili s če-
maževo-skutnimi žličniki, obli-
timi s čemaževim maslom in di-
mljeno postrvjo kot glavno jedjo. 
Za posladek so otroci presenetili 
s hrenovo-čokoladno peno, po-
suto s popečenimi lešniki, ki so 
jo postregli na pesino-jabolčni 
čežani.

Organizatorka projekta je ko-
mentirala, da so bile jedi izjemno 
okusne in dovršeno pripravljene 
ter da bi bila na tako pripravljene 
krožnike ponosna vsaka boljša 
restavracija. 

Kot mentorica pa lahko le do-
dam, da sem ponosna na svoje 
učence kuharje, saj so tokrat naši 

gurmani zares kuhali uigrano, 
nasmejano, energično, odgovor-
no, kot bi se za štedilniki sukali 
vsak dan – večkrat.

Petra Ušaj, mentorica 
Šturskih gurmanov

Salon nova oprema d.o.o.
PE Vipava, Goriška 21,
tel: 05/366-41-60
PE Jelšane, Jelšane 7, 
tel: 05/711-83-60

Salon NOVA OPREMA v sodelovanju s
podjetjem Alples d.d. in Žakelj d.o.o.

Festival Klementina - 
nadaljevanje ustvarjalnega duha

 V Mladinskem kulturnem centru Hiša mladih Ajdovščina smo v sodelovanju s Pilonovo galerijo 
Ajdovščina uspešno zaključili četrti festival Klementina. 

Za nami so dnevi 
ustvarjalnosti, ki so bili kot 
vsako leto namenjeni vsem 
generacijam. S programsko 
pestrostjo in raznolikostjo se 
festival Klementina poklanja 
znamenitemu lutkarju Milanu 
Klemenčiču, ki je prav v 
Ajdovščini (Šturjah) uprizoril 
prvo lutkarsko predstavo. 
V tednu med 27. marcem in 
3. aprilom 2021 smo lahko 
v Ajdovščini doživeli kar 

nekaj kulturno – umetniških 
vsebin in se prepustili lasnemu 
ustvarjanju. S festivalom 
Klementina si prizadevamo 
za nadaljevanje ustvarjalnega 
duha. K obogatitvi programa 
vsako leto pristopi vse več 
organizacij ter posameznikov, 
ki z lastnimi aktivnostmi 
poskrbijo, da so dnevi festivala 
kulturno pesti in zanimivi.

V sodelovanju z 
Medobčinskim društvom 
prijateljev mladine Ajdovščina 
smo izvedli nekaj delavnic, 

namenjenih najmlajšim. Letos, 
časom primerno, je bilo kar nekaj 
vsebine ponujene tudi preko 
spletnih platform. Zahvaljujemo 
se vsem sodelujočim z upanjem, 
da bo naslednja Klementina 
polna prepletanj, ustvarjanja, 
sodelovanja in predvsem stikov 
v živo. 

Do konca maja vas vabimo, 
da nas obiščete v galeriji 
Hiša mladih, kjer je na ogled 
retrospektivna razstava plakatov 
Eve Ožbot. 

MKC Ajdovščina
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Nova donacija ob 50. obletnici 
darilne listine

»Kot dedič Vena Pilona izjavljam, da poklanjam mestu Ajdovščina kulturno dediščino svojega 
očeta v znamenje hvaležnosti za gostoljubje, ki mu ga je izkazal njegov ljubljeni rojstni kraj, in 
želim, da bi očetovo ime in delo živela v spominu prihodnjih rodov.«

S temi besedami je Dominique 
Pilon 9. aprila leta 1971 Občini 
Ajdovščina podaril zapuščino 
svojega očeta, ki je še danes te-
melj Pilonove galerije, takrat 
pa je bila velika spodbuda za 
odkup in preureditev umetni-
kove domačije. Rumeno modra 
galerija, ki je tudi muzej, je svo-
ja vrata občinstvu prvič odprla 
21. septembra 1973 - v spodnjih 
prostorih galerije sta bili pred-
stavljeni podarjena dediščina 
Dominiqua Pilona ter zasebna 
zbirka dr. Danila Lokarja.

Velikodušno gesto je umetni-
kov sin ponovil 50. let pozneje. 
Februarja letos je - kljub vsem 

zaprekam, ki jih prinašajo časi 
- v Pilonovo galerijo prispela 
nova donacija družine Pilon, ki 
bo dopolnila in obogatila stal-

no zbirko Vena Pilona (ta danes 
šteje več kot 1.200 umetnikovih 
del). Javnosti bodo izbor novo 
pridobljenih Pilonovih del pred-
stavili z razstavo in publikacijo - 
če bodo razmere dovoljevale - že 
v letošnjem maju.

V Pilonovi galeriji so z veli-
ko hvaležnostjo sprejeli novo 
donacijo Pilonovih umetniških 
del, ki predstavlja neprecenljiv 
prispevek k stalni zbirki.

Med letos doniranimi stva-
ritvami sta akvarel Moj ruski 
portret iz leta1918 in Anne-Ma-
rie s klobukom, olje na platnu iz 
leta1940 (foto Primož Brecelj).

Dominique Pilon na razstavi Veno Pilon v prvi svetovni vojni v Pilonovi galeriji leta 2014, foto: Primož Brecelj

Primorci beremo 2021

V Lavričevi knjižnici Ajdo-
vščina se z aprilom 2021 zače-
nja že 15. tradicionalna bralna 
akcija primorskih knjižnic. Na 
letošnjem seznamu lahko bralci, 
ki se odločijo sodelovati, izbirajo 
med 86 naslovi knjig slovenskih 
avtorjev. Za uspešen zaključek 
projekta je potrebno prebrati 
pet proznih del in eno pesniško 
zbirko ter oddati bralna zname-
nja z osnovnimi podatki o knjigi 
in bralcu. Da projekt živi naprej, 
je pomemben prav vsak bralec 
ne glede na to, koliko knjig uspe 
prebrati. Med sodelujočimi so 
vsako leto tudi taki, ki preberejo 

več od potrebnega števila za do-
končanje projekta, nekateri celo 
vse knjige s seznama. Cilj bralne 
akcije za odrasle je, da bralci be-
rejo in spoznajo dela slovenskih 
avtorjev. Projekt bo potekal do 9. 
novembra 2021. V osrednji knji-
žnici v Ajdovščini, v podružni-
cah v Vipavi in Podnanosu, na 
potujoči knjižnici in v izposoje-
vališču v Dobravljah vas že čaka 
letošnji izbor knjig. 

Lepo vabljeni, da se pridružite.
Jasmina Česnik Ušaj

Projekt sofinancira JAK - Jav-
na agencija za knjigo RS

OGLAŠUJTE 
 v časopisu Latnik 

e-naslov:  
komerciala.latnik@gmail.com

Lokarjeva galerija

 Women about Women
Od 9. do 30. aprila je bila v 

Lokarjevi galeriji postavljena na 
ogled zelo zanimiva mednaro-
dna razstava izključno ženskih 
umetnic Woman about women. 
Mednarodna skupinska raz-
stava 'Women about women' je 
del dvoletnega mednarodnega 
umetniškega projekta 'Rise of 
women', ki ga sofinancira pro-
gram Evropske unije Ustvarjal-
na Evropa. V skladu s koncep-
tom idejne začetnice projekta, 
kustosinje Biljane Jotić iz Beo-
grada, razstava združuje pet ku-
stosinj iz petih držav, ki so izbra-
le pet umetnic iz svoje države, 
na razstavi pa je vsaka umetnica 
predstavljena z enim delom. Ku-
stosinje in umetnice prihajajo iz 
Hrvaške, Srbije, Črne gore, Se-
verne Makedonije in Slovenije. 
Iz Slovenije je kustosinja Ana-
marija Stibilj Šajn izbrala Anjo 
Kranjc, Meto Šolar, Tejo Tegelj, 
Uršo Toman in Lono Verlich. 
Eden ključnih ciljev projekta je 

povezati kulturni sektor, spod-
buditi sodobno produkcijo in 
sodelovanje med aktivnimi ku-
ratorkami, umetnicami, združe-
nji in drugimi akterji v kulturi. 

Poudarek tega projekta je na 
pomenu ženske v sedanjosti na 
področju umetnosti in kultu-
re, ki so neločljivi sestavni del 
družbe. Čeprav bi bilo realno 
pričakovati, da je v družbi 21. 
stoletja ženska, vsaj v Evropi, 

enakovredna in svobodna, nam 
resničnost govori ravno naspro-
tno. Kot so na tej razstavi pou-
darile številne umetnice, čeprav 
so moški in ženske na papirju 
deklarativno enakovredni, se 
večina umetnic na Balkanu še 
vedno sooča s predsodki in vsi-
ljenimi pričakovanji okolja glede 
tega, kakšno naj bi bilo videti 
njihovo življenje. Nekatere ume-
tnice problematizirajo vprašanje 
patriarhata v svojih delih v kon-

tekstu, da je še danes primarna 
vloga žensk, zlasti na podeželju, 
rojstvo potomstva in skrb za 
družino. Po drugi strani pa se v 
močno potrošniški družbi, zlasti 
v oglaševalski industriji, ženske 
uporabljajo kot spolni predmeti, 
torej sredstvo za prodajo popol-
noma vsega. Kako se bodo v teh 
okoljih torej ženske ustrezno va-
lorizirale in postavile v družbi, 
če je človeška zavest še vedno na 
tej ravni?

V skladu s sodobnimi trendi in 
novimi mediji se umetnice na tej 
razstavi na edinstven način izra-
žajo v različnih medijih, od slik 
in risb, preko fotografije in kipar-
stva, kiparskih instalacij, video 
del do predstav. Heterogenost 
vizualnega izražanja je neizogi-
ben pojav moderne dobe, pa tudi 
raznolikost medijev, v katerih 
ali s katerimi se izraža. Raznoli-
kost je poleg medijev vidna tudi 
v različnih pristopih k ženskim 
identitetam sodobne umetnosti, 
od oblike in telesnosti, prek ab-
strakcije do feminističnih ume-
tniških praks. Ta razstava na nek 
način daje odgovor na preslikavo 
identitete ženske v sodobni vizu-
alni umetnosti.

Poleg same potujoče razsta-
ve so bile v vsaki od galerij or-
ganizirane dodatne vsebine in 

aktivnosti. V Lokarjevi galeriji 
smo bili mnenja, da je položaj 
ženske v naši družbi neprimer-
ljiv s položajem, ki ga še danes 
imajo v balkanskih državah, kjer 
še vedno prevladuje patriarhalna 
družba. Prav zaradi tega dejstva 
smo se odločili, da bo naš pou-
darek na predavanjih in delavni-
cah prikazati žensko kot enako-
praven del družbe, žensko, ki je 
lahko uspešna, samozavestna in 
zadovoljna. 

Zaradi epidemioloških ukre-
pov, zaradi katerih je bila gale-
rija v začetku razstave zaprta, 
smo morali vse delavnice in pre-
davanja, vključno z otvoritvijo 
razstave, posneti in predvajati 
na YouTubu. Tako smo posneli 
pogovore slovenske kustosinje 
Anamarije Stibilj Šajn z vrhun-
sko unikatno ustvarjalko tapi-
serij Katarino Spacal, kiparko 
Teo Curk Sorta in Leo Pisani, 
strokovnjakinjo za kulturo obla-
čenja, avtorico treh knjig, ki se 
z modo in ozaveščanjem ljudi o 
lepšem in ustreznejšem oblače-
nju ukvarja že 25 let.

Vse posnete vsebine lahko naj-
dete na YouTubu: Rise of women 
Lokarjeva galerija.

Vladimir Bačič
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'Pisane (ne) vsakdanjosti' v
Lični hiši

V Lični hiši je bilo v soboto, 17. 
aprila, odprtje razstave ilustracij 
akademske slikarke Veronike 
Vesel Potočnik s pomenljivim 
naslovom 'Pisane (ne) vsakda-
njosti'. Ilustracije so nastajale 
kot samostojne slike v različnih 
obdobjih. So tako utrinki različ-
nih življenjskih pripetljajev kot 
tudi razmišljanja o globljih pro-

blemih današnje družbe. V njih 
avtorica izraža tako igrivost in 
pisanost glede na tematiko, kot 
tudi problematiko prenasičeno-
sti družbe in kopičenja materi-
alnih stvari. Na videz različne 
podobe se združujejo v iskanju 
razmerja med svetlobo in temo 
ter v grajenju različnih vzorcev.

Veronika Vesel Potočnik se 
je rodila leta 1987 v Kranju. Po 
končani Srednji šoli za obliko-
vanje in fotografijo se je vpisala 
na Akademijo za likovno ume-
tnost in oblikovanje, smer sli-
karstvo, kjer je diplomirala pri 
prof. Hermanu Gvardjančiču in 
prof. Milanu Eriču. Izpopolnje-
vala se je na grafični delavnici v 
Rheinu v Nemčiji in na študijski 
rezidenci v Cite International 
des Arts v Parizu. Leta 2016 je na 
Ex-temporu Bled prejela nagra-
do za mladega ustvarjalca. Raz-
stavljala je na številnih skupin-
skih razstavah doma in v tujini. 
Predstavila se je na samostojnih 
razstavah v ZDSLU v Ljubljani 
leta 2017, v Layerjevi hiši (2016), 
v galeriji Bala (2018), v Mali ga-
leriji (2019) v Kranju. Leta 2019 
je skupaj s Kajo Urh in Marušo 

Štibelj ilustrirala izbrane pesmi 
Franceta Prešerna, ki so izšle v 
knjigi Morja široka cesta. 

Pod okriljem Lutkovnega gle-
dališča Fru Fru je sodelovala pri 
likovni zasnovi lutkovne pred-
stave O belem mucku, ki je bil či-
sto črn. Predstava je bila uvršče-
na na 18. festival uprizoritvenih 
umetnosti za otroke in mlade 
Zlata paličica. 

Občasno v svojem ateljeju vodi 
individualne likovne delavnice 

za otroke. Septembra leta 2019 se 
je zaposlila v vrtcu, kjer z otroki 
različnih starosti raziskuje nova 
obzorja ustvarjalnosti. Skupaj 
slikajo, rišejo, odkrivajo zgodbe 
skozi kamišibaj in raziskujejo 
različne materiale.

Razstavo si je v Lični hiši mo-
žno ogledati do sobote, 8. maja 
2021. Video odprtja razstave je 
na ogled na www.licnahisa.com.

Niko Ličen

Marjan Cigoj, naravoslovni fotograf leta
Slovenski naravoslovni fotograf leta je po izboru žirije Mednarodnega natečaja naravoslovne fotografije Magična narava postal ajdovski fotografski mojster 

Marjan Cigoj. Obenem je prejel še nagrado za Naj naravoslovno fotografijo leta z naslovom Prelet.

Marjan Cigoj je ljubiteljski 
naravoslovni fotograf, član fo-
tografskega društva Veno Pilon. 
Kljub temu, da mu ni tuja nobe-
na zvrst fotografije, v roke najra-
je vzame teleobjektiv in z njim v 
roki preživi neštete ure v naravi. 
Plod njegovega dela so izjemne 

fotografije živali v naravnem 
okolju, s svojim poznavanjem 
ptičjega sveta pa se je še dodatno 
specializiral za fotografiranje 
ptic. Tako ima v svoji fotograf-
ski zbirki zabeleženih preko 330 
vrst evropskih ptičev. 

Vsekakor velja omeniti, da je 
bil Marjan eden prvih, ki se je 
začel ukvarjati z digiskopijo in 
jo skupaj s še nekaterimi svojimi 
prijatelji razvil na višji nivo. 

Marjan si je s svojimi fotogra-
fijami prislužil že več kot 200 
nagrad, tako na domačih, kot 
tudi na mednarodnih tekmo-
vanjih oz. natečajih. Sodeloval 
je na mnogih samostojnih in 
skupinskih razstavah, pohvali se 
lahko celo z objavami fotografij 
v National geograficu Slovenije. 

Marjan je človek, ki rad razi-

skuje, njegov raziskovalni značaj 
sovpada z različnimi izzivi, zato 
se poizkuša na več področjih. 
In česar se loti, to naredi z odli-
ko, saj ima neverjeten občutek 
ustvarjalca. Smisel za prostor in 
kompozicijo je pokazal že pred 
časom, ko se je preizkusil v sli-
karstvu, kot modelar se je lotil 
in izdelal celo jadrnico, njegova 
nemirna žilica pa ga je pope-
ljala celo med pilote športnega 
letalstva in uspešne jadralne pa-
dalce. Ta vsestranskost avtorja 
postavlja v ospredje prepoznav-
nosti v slovenskem, še bolj pa v 
lokalnem prostoru. 

Avtor je ponosen na svoje na-
ravovarstveno poslanstvo, ki ga 
preko fotografij prenaša tako 
starejši kot mlajši generaciji. 

Nič ga lepše ne opiše, kot nje-

govo lastno razmišljanje o vlogi 
in pogledu na naravo: »Ko sem 
se pred časom začel ukvarjati z 
naravoslovno fotografijo, sem 
spoznal še en nov svet. Veliko 
lepši svet, poln čudovitih bitij, 
živali in rastlin ... Ta svet, ki sem 

ga na začetku poznal bolj povr-
šno, si iz dneva v dan želim spo-
znati bolje. In ko mi kak njegov 
delček uspe ujeti v objektiv, ga 
želim pokazati tudi vam, v upa-
nju, da ga s skupnimi močmi 
ohranimo za bodoče rodove!«
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Kdo so bili prebivalci Prešernove ulice (4)

Zanimivo - kdo je gradil Pre-
šernovo ulico, poprej Corso Ga-
ribaldi, še poprej … Prihajali 
so največ iz periferije. Bistri in 
pridni mladi, ki so iskali nekaj 
več. Prebivalci so postajali zelo 
pridni obrtniki, priznani moj-
stri, ki so tudi delali. Čevljarska 
delavnica, čevljar Furlan na za-
četku ulice. Njegov brat je imel 
zraven trgovino modnih čevljev. 
Nasproti priznana moderna go-
stilna, nato hotel s sobami, pri-
znana cenjena restavracija. Fur-
lanova gospa nadvse prijazna in 

sposobna kuharica, ki je delala 
od jutra do poznega večera. 

V nadaljevanju priznan obr-
tnik, urar Marc. Nadaljeval je 
sin Franc še skoraj do današnjih 
dni. Tu so popravljali tudi zlat 
nakit in precizne stvari. Franc 
je skupaj s prijateljem Lučkom 
z žicami zimproviziral radio, ko 
pravih ni bilo. To so bili mladi 
finomehaniki.

Na vogalu se je reklo Pri Klo-
bučarjevih. Vse do vojne so iz-
delovali moške in ženske modne 
klobuke. Tu sta bila tudi dva 

brivca.
V hiši desno je bil notar Artur 

Lokar, ki je imel svojo pisarno. V 
nadstropju pa je bila ambulanta 
Danila Lokarja.

Današnji TIC - hiša gospoda 
Krtelja. Rekli smo pri Krteljcu. 
Imel je veliko zelo iskano kro-
jačnico, z delavci. Prav v tej hiši 
se je krojaštva izučilo veliko Aj-
dovcev.

Prešernova ulica se je ponašala 
z dvema pekarnama s slaščica-
mi. Že zelo zgodaj iskanimi aj-
dovskimi kremšnitami. V ozki 

hiši med pekarnama je deloval 
urar Bratina, ki je pozneje kupil 
del hiše Bianchi.

Ob hotelu mojster in poznava-
telj obširnih gradbenih, elektro 
in kleparskih del Albert Batič. 
Pozneje mojster visokih gradenj, 
restavrator, obnovitelj več kot sto 
zvonikov Jožef Kete.

Poklicni šofer Maks Stibilj, po-
znan kot stric Maksl. Vstajal je 
zgodaj zjutraj. Prvo njegovo delo 
je bilo, da je iz 'kredence' pote-
gnil steklenico 'šnopca', nalil in 
v dušku spil 'štamprl'. Svojega 
jutranjega obreda ni nikoli opu-

stil. Sosed - veliki kmet in lesni 
trgovec, njegov brat usnjar Lokar 
z lastno strojarno.

Zopet krojači Melkovi in veli-
ko Bratinovo premoženje s teh-
tnico za vozove in motorna vozi-
la, gostilno, dvorano, v katero je 
bil vhod skozi gostilno, mesnico. 
Bianchi z izdelovanjem senčni-
kov. Proti placu tudi fotograf s 
temnico in prostorom z rekviziti. 

To so bili za takratne čase bo-
gati ljudje, vsak s svojo zgodovi-
no. Poskrbimo, da ne bodo prav 
pozabljeni.

Marjetka Bogataj

Kegljišče s kroglo na 
vrvici v Vipavi

Društvo upokojencev Vipava 
se je odločilo nekaj svojih sred-
stev nameniti za kegljišče s kro-
glo na vrvici. V dogovoru z ob-
čino, ki nam je dala soglasje za 
uporabo prostora ob balinišču 
Balinarskega kluba Podskala, 
smo tlakovali in ogradili pro-
stor, kjer je nastalo kegljišče.

Zanimivo je za vse tiste, ki 

so športniki po duši, fizično pa 
malo manj okretni, vključno z 
invalidi. V kolikor vas igranje 
zanima, nas pokličite na tel. št. 
040 567 860 ali obiščite na se-
dežu društva v času uradnih ur 
vsak torek in sredo med 9. in 11. 
uro.

Mirjam Graovac,
 predsednica DU
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USTVARJAJMO SKUPAJ...

Prestižna nagrada za vipavsko žganje 

Srebrn sadjevec s Cola
Vipavsko žganje – sadjevec, skuhan v žganjarni Laske na Colu, je na uglednem mednarodnem 

ocenjevanju žganih pijač London Spirits, ki je potekalo v marcu, prejel srebrno medaljo. To je 
vrhunski dosežek za žganjarno, ki pa si je pot do mednarodnega vrha utirala s potrditvami – 
dobrimi ocenami, na bližnjih, tudi mednarodnih tekmovanjih.

London Spirit Competition 
je ocenjevanje žganih pijač 
dvignilo na višjo raven – 
kakovost žganja ostaja na 
prvem mestu, pomembno 
težo pa imata tudi privlačnost 
embalaže in razmerje vrednosti 
in cene izdelka, oziroma - žirija 
pijačo ocenjuje, kot bi to počeli 
potrošniki. Prireditev prireja 

trgovsko združenje Beverage 
Trade Network, znano po 
prirejanju tovrstnih dogodkov 
v industriji pijač po vsem svetu. 
»Izjemno usposobljeni sodniki, 
možnost tekmovati s tisoči 
različnih odličnih žganih pijač 
iz vsega sveta in stroga merila 
ocenjevanja kakovosti, vrednosti 
in embalaže, naredijo nagrado 

na londonskem tekmovanju 
žganih pijač še bolj zaželeno,« 
pravi Klemen Bizjak, ponosen 
na medaljo, ki dokazuje, da je 
žganjarna Laske (po ledinskem 
imenu na Colu) na pravi poti. 
Njegov sadjevec je dosegel 
87 točk, s čimer se je uvrstil 
na drugo mesto med vsemi 
sodelujočimi slovenskimi žganji. 
Le dve točki bolje je bil ocenjen 
(prav tako srebrn) London Dry 
Gin destilarne Broken Bones iz 
Ljubljane. 

Po vinu in pivu tako Vipavska 
dolina postaja prepoznavna tudi 
po žganih pijačah. Žganjarno 
Laske lahko spremljate preko 
njihove spletne strani www.
laske.si in socialnem omrežju 
Instagram, napovedujejo pa 
tudi vodene oglede destilarne 
z degustacijo različnih žganj v 
mesecu maju. 

- Prazno rolico toaletnega papirja ali poljuben prazen tulec 
pobarvajte s tempera barvicami/aktilnimi barvami/vodenkami/... ali 
oblepite s poljubnim barvnim papirjem po vaši izbiri

- Če želite, lahko na tulec narišete želen motiv ali ga izrezanega iz 
papirja nalepite nanjo  ter poljubno okrasite

- Na eni strani, ki bo vrh naredite 2 luknjici in skozi njih prevežite 
vrvico, da boste lahko obesili izdelek

- Na drugi strani kot so luknjice pa na notranjo stran tulca nalepite 
trakce iz krep papirja/ trakce iz blaga/prejo na katero zavežete 
gumbke/ ... 

Pošljite nam sličico vašega izdelka na info.latnik@gmail.com in 
izbrani izdelki bodo predstavljeni v naslednji številki. 

Tel: 05/ 850 15 06

ODPIRALNI ČAS: pon - pet: 8:00 - 17:00
sob: 8:00 - 12:00

Ugodni nakupi za člane 
kluba Kalia!
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